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I  Vsako leto praznujem o vrsto pom em 
bnih obletnic. Tako je  tud i letos. Poleg nekaterih splošnih, 
kot je  55-letnica konca druge svetovne vojne, pa stopijo pred  
naše oči še razne izredne obletnice, zlasti za prim orske Slo
vence. Tako 80-letnica požiga Narodnega dom a v Trstu in 
še posebno ustrelitev prvih borcev za našo svobodo - ba
zoviških žrtev. Bidovec, Miloš, Marušič in Valenčič - to  so 
štirje stebri slovenskega narodnega odpora in upora p ro ti 
črnem u fašizmu. Leta 1930 so padli ko t žrtve za narod ob
sojenci Posebnega sodišča, ki je  v glavnem pošiljalo v sm rt 
ali dolgoletno ječo prav Slovence iz Primorske.

V teh dneh so se povsod, zlasti seveda na Tržaškem, odvi
jale žalne slovesnosti in proslave. Tako na tržaškem poko 
pališču (kjer so štirje junaki p o  vojni našli svoj grob), v cerkvi 
v Bazovici s spominsko mašo, v Kranju p red spom enikom  
in seveda spet v sami Bazovici p red  spomenikom, prevečkrat 
oskrunjenim , pred katerega je  letos po lož il venec sam pred
sednik slovenske vlade skupno z obram bnim  m inistrom . 
Da b i delno pokvarila slovesnost, je  letos poskrbela italijan
ska vlada ozirom a zunanje ministrstvo, s tem da n i dovolila 
vstopa v Ita lijo  častni četi slovenske vojske. Kje pa smo? V 
dobi, ko slovenski vojaki sodelujejo z madžarskim i in ita
lijanskim i v Trilaterali, pride, žal, lahko še do podobnih  pred
po topn ih  ukrepov..! Kako pa lahko predstavniki italijanske 
vojske sploh prihajajo 4. novembra v Kobarid?!

Veliko je  m isli, k i b i j ih  lahko na tem mestu zapisali v 
spom in naših štirih junakov. Naj ne izzveni preveč osebno, 
če tu izrabim nekaj m isli iz svojega govora v bazoviški cerkvi.

Vse še počiva. In Bazovica /  vsa je v črnino odeta. Tako go- 
riška pesnica. O b 70-letnici velike narodne tragedije, pa tudi 
epopeje, se lahko globoko zamislimo. V našem spominu za
živijo štirje junaki - Bidovec, Miloš, Marušič in Valenčič. Štrije 
stebri slovenskega upora zlu, ki je v tistih letih oz. še prej za
je lo Evropo in še posebej Italijo. Upor primorskega človeka 
je tedaj, po dobrih desetih letih fašistične tiranije nad Slo
venci na Goriškem in Tržaškem, dosegel svoj prvi višek, z 
njim  pa tudi neizprosno reakcijo oblasti. (...) Odkod zlo, od
kod dobro? Vprašanje se postavlja že samo po sebi, in to  ob 
vsem zlu, ki so ga morali Slovenci pretrpeti, prenesti in pre
magati. To vprašanje je  sicer že zelo staro, in to  od začetka 
človeškega bivanja. Z  njim  so se ukvarjali filozofi, politiki, 
pesniki in pisatelji. Že sv. Avguštin, veliki mislec krščanstva, 
je  npr. dejal, da je zlo pomanjkanje oz. odvzem dobrega. 
(...) Kaj pa dobro? Avrelij Avguštin piše, da je najvišje D o
bro, nad katerim ni ničesar in od katerega izvira vse dobro, 
veliko in malo. (...)

Pred časom sem po zaključni razpravi o zaščitnem zako
nu za Slovence v Italiji v rimskem parlamentu odhajal iz avle 
poslanske zbornice s posebnim občutjem. Ko sem se usta
vil v bližnji M arijin i cerkvi nedaleč od palače Chigi, je v duhu 
pred menoj zaživela dolga vrsta slovenskih ljudi, ki so prav 
za pravice (načelno razglašene v rimski poslanski zbornici) 
trpeli, se borili in zanje tudi umirali. STRAN 2

ANDREJ BRATUŽ

IB n R m !
Žolč je v meni, pa bi rad napisal besedo
o ljubezni. Žolč nad tistim i, k i sključijo  

hrbtenico vselej in ob vsaki p rilik i. 
Kadar m olijo, še m olijo  le zato, da bi jih  

dosegla pohvala božja, p ro ti svojemu 
bratu pa so Kajni. Žolč tistim , k i se sebe 
sramujejo in se ustrašijo lastnega glasu, 
kadar se zaleti iz zlovoljn ih ust, da takoj 
plaho in ponižno zatrepetajo: Saj nisem 

hotel! Oprostite!
Ljubezen pa tistim, k i jih  je obiskalo 

trpljenje in so kot zrela, sočna jagoda, ki 
varujejo svoje kot zadnjo kapljico srčne 
krvi. Kadar molijo, m olijo  vroče, kadar 
te objamejo, te objamejo z ljubeznijo, 

brez hinavstva in brez strahu...
F R A N C E  BEVK,  N A Š A  B E S E D A  ( O D L O M E K )

O B  7 0 - L E T N I C I  U S T R E L I T V E  B A Z O V I Š K I H  J U N A K O V

VSI SLOVENCI M O R A M O  
POSTATI JUNAKI

IVAN ŽERJAL

SREČNO
N O V O
(ŠOLSKO)
LETO!

Nekako takole se je izrazil 
msgr. M arino Qualizza nao- 
srednji svečanosti ob 70-let- 
nici ustrelitve bazoviških ju 
nakov Bidovca, Miloša, Ma
rušiča in Valenčiča v nedeljo,
10. septembra, pri spomeni
ku na bazovski gmajni. Več
tisočglava pisana m nožica 
ljudi, ki seje udeležila dogod
ka, je priča, da je  zgodovinski 
spomin na tisto tragično, a 
hkrati veličastno epopejo slo
venskega odpora proti fašiz
mu, še vedno živ pri sloven
skem človeku, in to ne gle
de na starost, svetovni nazor 
in družbeni položaj.

Odveč je podajati kroniko
o dogodku in obnavljati glav
ne misli govornikov, saj je šlo
v bistvu za celotedenski niz 
svečanosti, ki ga je pripravil 
O dbor za proslavo bazoviš
kih žrtev pri Narodni in štu
dijski knjižnici vTrstu. Slove
snih in občutenih trenutkov 
pa je bilo res toliko, da jih  je 
skoraj nemogoče strniti v  e- 
no samo poročilo brez tvega
nja, da postane le-to suho
parno in dolgočasno navaja
nje dogodkov.

Vsekakor je treba poveda
ti, da je ta teden proslav po
leg nedeljske svečanosti imel 
nekaj vrhov. Najprej je treba 
seveda podčrtati izredno po
membno dejanje, do katere
ga je prišlo v sredo, 6. septem
bra, na dan ustrelitve bazovi
ških junakov, ko sta predsed
nik vlade republike Slovenije 
dr. Andrej Bajuk in obrambni 
m inister Janez Janša položila 
venec k spomeniku junakov. 
Šlo je za nadvse pomembno 
dejanje slovenske države, ki 
priča, da je  Bazovica sestavni 
del zgodovinskega spomina 
vseh Slovencev, da je dogo
dek, ki združuje celoten slo
venski narod ne glede na dr
žavno mejo in svetovni nazor. 
Pri tem je treba povedati, da 
je zelo pomenljiva tudi afera

m

jB

(ali aferica) v zvezi s preklica- 
njem dovoljenja glede prisot
nosti častnega voda sloven
ske vojske. Ta dogodek in ča
sopisne polemike, ki so sle
dile v tržaških italijanskih li
stih, pričajo, da so štirje ba
zoviški junaki za Italijo še ve
dno sporne osebnosti oz., da 
bo jasno, za italijansko drža- 
vo so Bidovec, M iloš, M aru

š ič  in Valenčič še vedno samo 
teroristi. Pri tem Italija poza
blja, da so v 19. stoletju av- 
stro-ogrska, Kraljestvo dveh 
Sicilij ter papeška in druge 
države imele nekatere junake 
italijanskega Risorgimenta, 

j  kot npr. Mazzinija, Garibal
dija in druge, ravno tako za 
teroriste, ki bi bili v primeru 
ujetja končali na vešalih.

Ne moremo niti mimo spo
minske svečanosti na poko
pališču pri Sv. Ani in številno 
obiskane maše zadušnice v 
bazovski cerkvi, vedno v sre
do, 6. t.m. Oba dogodka - to 
je treba povedati - sta poteka
la pod budnim očesom sil jav- 

j  nega reda, kar je  v marsika
terem udeležencu povzročilo 
mešane občutke. M im ogre
de om enim o še petkovo slo
vesnost pri spomeniku v Pre
šernovem gaju v Kranju ter 
bdenje ob tabornem ognju v 
noči od sobote na nedeljo ob

i udeležbi m ladih in večjega 
števila književnikov.

In že smo pri nedeljski slo
vesnosti na bazovski gmajni. 
Pomenljive so bile besede se
natorja Fulvia Camerinija, ki 
je med drugim opozoril, da so 
naši kraji doživeli spore, loče
vanja in konflikte med razni
mi nacionalizmi, pri čemer je 
omenil tako trpljenje Sloven
cev zaradi raznarodovalne 
politike fašizma kot tudi od
hod tisočev Istranov iz svojih 
krajev (a tu Camerini ni dejal, 
kot vedno trdijo nekateri dru
gi, da so bili za ta eksodus kri
vi Slovenci ali Hrvati oz. nji
hov morebitni nacionalizem). 
Iz tega se je treba nekaj nauči
ti ter doseči "enakost v različ
nosti in različnost v enakosti", 
kar pomeni uveljavitev več
kulturne družbe ter prese
ganje mitov etnične homoge
nosti in "meja sovraštva".

Povrnimo se k naslovu in 
torej k besedam msgr. M a
rina Qualizze, ki so se podpi
sanemu (in gotovo še marsi- 

| komu drugemu) globoko vti- 
I snile v spomin. Bazoviški ju- 
| naki so darovali najdražje, se 
i  pravi svoja življenja, za svo
bodo svojega naroda. V čem 
pa moramo Slovenci biti da
nes junaki?

■' STRAN 2

Spoštovane bralke, cenjeni 
bralci! Učenci in dijaki, starši, 
vzgojitelji, učitelji, profesorji in 
sploh vsi tisti, ki živite od  slo
venske šole, z n jo in ob njej, 
dovolite, da vam ob začetku 
novega šolskega leta zaželim 
predvsem sreče in m iru. Pra
vzaprav pa s tem voščilom tu
d i sama začenjam novo šol
sko leto z novim i upanji in p ri
čakovanji.

Italijanski šolski sistem pre
tresajo v zadnjih letih velike 
spremembe, ki terjajo od  uči
teljev, staršev in učencev velik 
napor, zlasti pa izredno spo
sobnost prilagajanja. Kajti v  da
našnji dobi šola n i nekakšen 
srečen otok, kot morda misli
jo  nekateri naivneži, ki vzgoji
teljem zavidajo "krajši delovni 
urnik in dolge poletne počitni
ce". Šolska stvarnost je  kom 
pleksna in raznolika, prej dina
mična ko t statična, v neneh
nem spreminjanju. Marsikdo 
se verjetno ne zaveda dejan
skih razmer, v katerih morajo 
šolniki opravljati svojo službo: 
suplenti (tudi z večkratno ha
bilitacijo) v negotovosti ob ne
rešenih vprašanjih imenovanj 
in  staleža, ob  neplačanem  
poletju, učitelji v problem ati
čnih razredih z učenci različ
nih maternih jezikov, višješol
ski profesorji ob demotivira
nih dijakih, ki računajo, da bo
do itak izdelali tudi z več zve
zdicami, torej kljub vrzelim v 
več predmetih, in v skoraj pra
znih razredih, ko nekateri di
jak i tud i s podporo  staršev 
izostajajo od  pouka.

Upam, da utegnete razu
m eti stiske učiteljev in profe
sorjev, k i so morali dolga leta 
študirati, opravljati habilitacij
ske izpite in še vedno morajo 
obiskovati najrazličnejše po 
poldanske seminarje in teča
je, morajo na sejah načrtovati 
svoje delo, morajo b iti sezna
njeni z novostm i na didakti
čnem, izobraževalnem in kul
turnem področju. STRAN 6

MAJDA ARTAČ STURMAN

Breda Susič
VRH POBOŽNIH ŽELJA

Peter Szabo 
POKEMON

Erika Jazbar / intervju 
MAKS KOMAC P l Ivan Žerjal

STO LET GOSPODARSKEGA DRUŠTVA

Andrej Bratuž /  pogovor 
KARDINAL ALOJZI) AMBROŽIČ

Harjet Dornik
SPET SMO SEDLI V ŠOLSKE KLOPI

m Danijel Devetak Marjan Drobež
HUMANIZEM IN MODROST GORIŠKA BRDA V DUHU EZ

Rok Oppelt /  pogovor
KRAŠKI OVČARJI, USPEŠNI ROCKER)!

Damjan Hlede
"DOMAIN NAME" IN BLAGOVNE ZNAMKE

ČETRTEK 
1 4 . SEPTEN 
2000

Pil



N O VI GLAS /  ŠT. 33 2 0 0 0

ČETRTEK  
14. SEPTEMBRA  

2 0 0 0

SVET OKROG NAS

T RI J E  " M O D R E C I "  S O  O P R A V I L I  S V O J E  D E L O

SANKCIJE SO BILE KORISTNE
DRAGO LEGISA

Trije "modreci", ki so jim  
vlade štirinajstih držav Evrop
ske zveze zaupale nalogo, naj 
proučijo stanje v Avstriji, po
tem ko je oblast na zvezni rav
ni prevzela koalicija ljudske 
(OVP) in svobodnjaške stran
ke (FPO), so svoje delo kon
čali in o njem poročali začas
nemu predsedniku EZ, Fran
cozu Chiracu. Kakor h itro je 
Jorg Haider, ki je  koroški de
želni glavar in voditelj svobod
njaške stranke, zvedel za pred
log treh modrecev, naj se san
kcije odpravijo, je navdušeno 
govoril, daje njihov glavni po
budnik, Francoz Chirac, do
živel svoj Waterloo, torej po
raz. S tem  pa se nikakor ne

strinja voditelj avstrijskih so
cialdemokratov Gusenbauer, 
ki je dopisniku milanskega 
dnevnika Corriere della sera 
dejal takole: "1. Sankcije so o- 
mogočile, da se je začela nad
zorovati koalicija med OVP in 
FPO, hkrati pa so opozorile na 
vprašanje jamstev za prise
ljence, tako da je Evropa po
stala bolj občutljiva za proble
matiko demokracije; 2. zdaj 
pa so svojo nalogo izpolnile 
in jih  je  treba odpraviti, ker 
bi drugače utegnile imeti na
sprotne učinke; 3. njihovo na
logo naj odslej opravljajo ne
kateri skupnostni organizmi, 
ki bodo lahko m erili stopnjo 
demokracije v posameznih 
državah v Evropi." "Nikakor 
se ne strinjam, da gre za Hai-

S 7. STRANI

B A Z O V IC A

Že naši puntarji so s svo
jim  zgodovinskim  uporom  
pokazali in dokazali, da n i
smo Slovenci le predmet, ob
jek t zgodovine, ampak da 
smo njen subjekt. To so slo
venski ljudje manifestirali od 
Brežic in širše Dolenjske z 
Matijem Gubcem med 16. in 
17. stoletjem do tolminskega 
punta v 18. stoletju, ko so se 
tako junaško žrtvovali za sta
ro pravdo. (...)

Lahko bi še govorili o šir
šem evropskem okviru, ki je 
botroval takratni situaciji. O  
vsem tem je preroško pel tu 
di Srečko Kosovel, ko je med 
drugim  zapisal lepa , o lepa 
bo sm rt Evrope". U por naših 
bazoviških junakov je bil prvi 
upravičen odgovor na nasi
lje, ki ga je takratna uradna 
Italija izvajala nad Slovenci. 
Še premnogi so nato trpeli za 
iste ideale. M ed tem i je  go
tovo bil tud i pesnik France 
Balantič, ki je  v Gonarsu ta
kole zahrepenel po svobodi: 
"Svobode bi napil se kot me
dice." Zato bodimo štirim slo
venskim  herojem  in vsem 
drugim, ki so bili žrtev podo
bnega terorja, iskreno hvale
žni in se hvaležno poklon i
mo njih spom inu!

VSI SLOVENCI

Po mnenju msgr. Qualiz- 
ze je danes junaštvo v tem, 
da moramo vedno skrbeti za 
svoj obstoj in ne pustiti, da 
naša zavest zaspi. V tem, da 
si ne prizadevamo za kratko
trajne, ampak za trajne vred
note. Ne smemo se predaja
ti skušnjavam brezbrižnosti in 
zasledovanja osebnih intere
sov, ampak je treba pom isli
ti in se zanimati za skupne in
terese vseh, od M ilj do Trbiža. 
Skupna interesa Slovencev v 
tej dobi globalizacije sta npr. 
šola in delo, prav tako pa mo
ra biti interes vseh Slovencev 
usoda Beneške Slovenije, ki ni 
"lovski rezervat", ampak pod
ročje, kjer so ljudje ohranili 
ponos in slovensko kulturo.

Če nekoliko pom islim o, 
gre v bistvu za čisto prepro
ste, rekel bi skoraj normalne 
stvari, ki so jih  naši predniki 
- in med njim i tudi bazoviški 
junaki - imeli dobro v zavesti 
in se niso niti spraševali, ali 
ima smisel biti Slovenec, kot 
se nekateri danes sprašujejo. 
Naloga nas vseh pa je, da te 
stvari udejanjamo vsak dan 
in na vseh področjih, ker ne 
gre le za "slovenske", ampak 
za trajne človeške in krščan
ske vrednote.

derjevo zmago, je nadaljeval 
Gusenbauer, za Haiderja je 
namreč značilna populistična 
in kameleonska govorica, da
nes govori eno, ju tri pa nekaj 
povsem drugega. Nič čudne
ga ni, če izkorišča poročilo 
treh modrecev, da lahko sla
vi zmago. V resnici pa je po 
tej preiskavi še bolj umazan 
kot prej, kajti ksenofobna, 
rasistična in nacionalsocia- 
listična duša njegove stran
ke se ni spremenila. Evropa 
dokazuje, da se tega dobro 
zaveda."

Kot vemo, je  prvi o tip ljiv i 
ukrep proti novi dunajski vla
di sprejel Izrael, ki je februar
ja letos odpoklical svojega ve
leposlanika iz avstrijske pre- 

j  stolnice. Socialdemokrat-ski 
vodite lj je  napovedal, da bo 
njegova parlamentarna sku
pina zahtevala, naj takoj od
stopi pravosodni m in is te r 
Dieter Bohmodorfer. Ta je e- 
dini m inister, ki ga poročilo  
treh modrecev izrecno ome
nja, in sicer popolnoma upra
vičeno, saj je  "nevaren nas
protn ik demokracije, ker na- 

| črtno ovira svobodo tiska in 
se hkrati pri izb iri m ladih 
sodnikov ravna po političnih 

| m erilih '1, je  še dejal Gusen
bauer.

Zanimivo bi bilo vedeti, kaj 
so "modreci" napisali o ravna
nju z narodnimi manjšinami, 
zlasti o ravnanju s slovensko 
narodno manjšino. Baje se te
ga vprašanja poročilo dotika 
le bežno. Kako se je godilo na
ši manjšini za časa koalicije 
med socialdem okratsko in 
ljudsko stranko, nam je zna
no. Člen 7 avstrijske državne 
pogodbe se na avstrijskem 
Štajerskem sploh ne izvaja, 
na Koroškem pa skrajno sko
po. Haider kot deželni glavar 
v bistvu ponuja "cukrčke" in 
naše rojake vodi za nos, vsaj 
takšen je naš vtis. Še vedno 
pa smo mnenja, daje sloven
ska vlada zamudila lepo pri
ložnost, ker se je odločila za 
molk, ko so vlade štirinajstih 
držav EZ s sankcijami dale ja
sno razumeti, da je zanje vla- 
daOVP in FPO problematična. 
Haiderjevo izsiljevanje Slove
nije je  gotovo dobilo novega 
zagona.
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" M I L L E N N I U M  S U M M I T " D R Ž A V N I K O V

VRH P O B O Ž N IH  ŽELJA
BREDA SUSIC

Vrh voditeljev vseh držav 
članic, ki ga je  Organizacija 
združenih narodov priredila 
m inuli konec tedna v New 
Yorku, verjetno ne bo spre
menil toka novega tisočletja. 
Vsi komentatorji so si bili edi
ni v tej ugotovitvi. Bo dogo
dek res ostal v zgodovini le 
kot vrh pobožnih želja ali se 
bodo obljube, ki so jih  sogla
sno sprejeli voditelji 187 dr
žav, le uresničile?

V  stekleni palači je  pred 
mikrofon stopilo 99 predsed
nikov držav, 47 predsedni
kov vlad in trije  predstavniki 
kraljevin. Podali so svoj po
gled na prihodnost lastnih dr
žav in na skupne probleme. 
Čeprav so bili zorni koti seve
da zelo različni, so se vsi ze
dinili ob glavnem D okum en
tu tisočletja Združenih naro
dov. Izjava, ki jo je v m inulih 
mesecih pripravljala vojska di
plomatov, je tako postala do
kument, ki uživa doslej naj
širšo uradno podporo držav 
v zgodovini. Vendar to samo 
na sebi pomeni bolj malo, saj 
dokum ent nima pravne, pač 
pa le politično veljavo.

V izjavi države najprej pod
pisnice potrju je jo smernice 
in vrednote, na katerih sloni 
OZN in zaradi katerih so jo  
pred petdesetimi leti ustano
vili. Nato pa se zavzemajo za 
vrsto skupnih akcij. Prizade
vale si bodo, da se bodo v sve
tu uveljavili mir, varnost, raz
orožitev in pravni red. Drža
ve članice bodo Organizaciji 
zagotovile sredstva, da bo ta 
lahko učinkovito preprečeva
la konflikte, razpečevanje ma
mil in terorizem. Olajšale bo
do tudi posledice ekonomskih 
sankcij na nedolžno ljudstvo.

Poglavje o revščini je  naj
bolje razčlenjeno in prinaša 
konkretne predloge. Kofi An- 
nan je zelo poudarjal nujnost, 
da se na tem področju čim- 
prej kaj stori, da se izboljšajo 
življenjske razmere vseh ti
stih, ki so prisiljeni, da živijo 
človeka nevredno življenje v 
lakoti, ignoranci, bolezni in 
bedi. Države si bodo zato pri
zadevale, da bosta prihodnje 
leto čimbolje uspeli pom em 
bni mednarodni srečanji o fi
nanciranju razvojnih projek
tov za d ržave tretj ega i n četr
tega sveta. Državni voditelji 
so se strinjali s predlogom, da 
se močno zaostalim državam 
omogoči prost, neobdavčen 
izvoz surovin in proizvodov 
ter da se najbolj zadolženim 
državam izbriše dolg.

Zastavili so si rok petnaj
stih let za to, da bi zmanjšali 
za polovico odstotek ljudi, 
ki morajo živeti z manj kot 
dolarjem na dan, da bi om o
gočili osnovno izobraževa
nje za otroke celega sveta, da 
bi znižali um rljivost ob po
rodu za tri četrtine in da bi za
ustavili širitev AIDS-a, mala
rije in drugih hudih bolezni. 
Do leta 2020 naj bi tako od
ločilno izboljšali življenjske 
pogoje 100 m ilijonov ljudi.

Posebno poglavje v doku
mentu obravnava skrb za o- 
kolje in ravnovesje v naravi. 
Države bi se morale zavzeti 
ne le za splošno spoštovanje 
narave, pač pa - bolj konkret
no - za novo etiko v gospo
darskih dejavnostih. Človek 
ne bi smel s svojimi dejavno
stmi izčrpati Zem lje: zato je 
nujno, da tudi v ekonomskih 
odnosih prevlada etična drža.

Generalni sekretar Kofi An- 
nan je izrazil željo, da bi vrh 
predstavljal začetek nove po
ti OZN. Dejal je, da seje svet 
v  zadnjih desetih letih tako 
spremenil, da se mu mora 
OZN čimprej prilagoditi. O d 
kar je padel Berlinski zid, pro
blemov sveta ne povzročata 
in rešujeta izključno velesili. 
Vsi največji problemi gredo 
sedaj skozi stekleno palačo 
na Manhattanu. OZN mora 
postati kos tej novi vlogi. Za
to bi b ilo treba ojačiti pristoj
nosti Varnostnega sveta (ki bi 
se moral močno preob liko 
vati in odpraviti pravico ve
ta), mednarodnih m irovnih 
sil, modrih čelad.

Prav s tem v zvezi pa se je 
spet pokazal v mednarodni 
skupnosti ve lik razdor med 
državami, ki so za ohranitev 
pravice do nevmešavanja v 
notranje zadeve držav, in tis
timi, ki to pravico zanikajo, ko 
država krši osnovne pravice 
svojih državljanov. Sklep Var
nostnega sveta, da se m ed
narodnim m irovnim  silam da 
večji pomen, je moral biti za
radi nasprotovanja Rusije in 
Kitajske zelo ohlapen in nede
finiran. Tako ostaja vprašanje, 
ali bo lahko dejansko prišlo 
do pomembnih sprememb, 
ki si jih  Annan obeta, še ved
no odprto.

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

SKRB ZA SVET JE TUDI  
SKRB ZA NAS

Letošnje zasedanje skupščine Organizacije 
združenih narodov, ki so ga zaradi jubile jne
ga leta poimenovali vrh tisočletja, je  zbralo 
poglavarje kar 187 držav. Toliko pomenljivejši 
je  b il dnevni red oziroma namen tega sre
čanja, namreč boj p ro ti revščini, nalezljivim  
boleznim, kot je  m ed drugim i AIDS, boj za 
ohranitev vse bo lj ogroženega okolja, aktiven 
boj p ro ti oboroženim konfliktom . Ameriški 
predsednik C linton je izpostavil tehtno m i
sel, "da pom eni v trenutku, ko kjer koli se 
sočasno dogajata dobro in zlo, tako im eno
vana nevtralnost podpori zlu". Prvič je  Orga
nizacija združenih narodov tako naravnost 
spregovorila o žgočih problem ih sveta. Svet 
je  naš skupni dom  in v tem dom u revščina 
ogroža tudi tiste, ki niso revni; bolno okolje 
prizadeva tudi tiste, ki še živijo v zdravih raz
merah; bolezni, posebno nalezljive, lahko 
nekega dne obidejo svet; lokalni oboroženi 
konflikti lahko zanetijo širše požare, k i jih  ni 
več mogoče obvladati. Človeštvo mora zato 
končno vzeti usodo v svoje roke, sicer bodo  
šli dogodki svojo pot. In če je  človeštvo spoz
nalo to enkratno priložnost in obvezo, p o 
tem mora pričeti delovati v tej smeri. Nobe
nih bistvenih problem ov n i več mogoče u- 
činkovito reševati znotraj državnih meja. Pro
blem i okolja so planetarni in j im  za meje ni 
mar, prob lem i bolezni so planetarni, saj jih  z 
nikakršnimi ukrepi n i mogoče osamiti, p la

netarni so tudi prob lem i revščine, ki se de
setletja samo širi, m edtem ko so lokalne voj
ne požari, k i se ne tičejo le dveh strani v spo
ru. Milijarda ljud i živi z manj ko t enim do
larjem na dan, samo v prejšnjem letu se je  na 
novo okužilo z Aidsom 5,6 milijona ljudi, vsako 
leto izgine 75 m ilijonov hektarjev gozdov, ta
ko da svet dandanes premore le tretjino go
zdov, k i j ih  je  im el nekdaj.

Pravkar zaključeno zasedanje skupščine 
OZN je  enkratnega pomena. Odpira upanje 
v prihodnost človeka in njegovo sposobnost, 
da tedaj, kadar je  to potrebno, preseže obr- 
njenost zgolj v ožje področje, na katerem živi, 
in se prične lotevati bistvenih preizkušenj z 
vso odgovornostjo, odgovornostjo zase in za 
vse druge. Če smo namreč našteli mnogote
re nevarnosti, ki p re tijo  človeštvu, smo im eli 
v mislih tudi človeško oziroma etično dim en
zijo. Že zaradi človeških in človečanskih razlo
gov človeštvo ne more in ne sme dopustiti, da 
bi množice na drugem koncu sveta brez skup
ne pom oči vseh trpele zapuščene in osamlje
ne. Enkraten je  torej vzgib, ki ne želi pozabiti 
nikogar kjer koli na zemeljski obli. Toda, kot 
je  ob koncu srečanja ro t il državne poglavarje 
generalni sekretar Kofi Annan, po  vrn itv i do
m ov je  še kako nujno vsa ta razmišljanja spre
m eniti v dejanja in se ne pustiti ujeti v past 
neuresničenih dobrih namenov.
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AKTUALNO

NAROBE
SVET!

"Ob koncu druge svetovne vojne 
je celotno območje Italije na njeni vz
hodni meji bilo razkrojeno, ljudje po
večini izseljeni, za njimi pa je šla tudi 
njihova kultura. Območje je bilo iz
maličeno v vseh svojih delih, tudi v 
tistem, ki je po pohabljenju ostal Ita
liji." Tako se začenja daljše pismo, ki 
ga je tajnik Levih demokratov s Trža- 
škega Stelio Spadaro naslovil na naj
starejšega aktivnega časnikarja v Ita
liji - krepko je že prekoračil 90. leto 
starosti - Indru Montanelliju. Pisec pi
sma poziva časnikarja, naj tudi sam 
podpiše poziv osrednji italijanski vla
di, naj prizna in izplača pravično od
škodnino beguncem iz Istre in Dal
macije za premoženje, ki so ga pu
stili v rojstnih krajih. To je tudi pred
log tržaškega senatorja Camerinija.

Stelio Spadaro navaja zgodovin
ska dejstva, pri čemer uporablja go
vorico, s katero se ne moremo strinja
ti. Dogodke, ki jih omenja, je treba 
vsekakor uokviriti v natančno zgo
dovinsko obdobje, česar v pismu ne 
najdemo. Pred koncem druge svetov
ne vojne smo imeli tudi obdobje faši
zma, ta pa je v krajih, kjer so živeli 
Slovenci in Hrvati,to je na Primor
skem in v Istri, izvajal rodomormo 
politiko, saj je hotel za vsako ceno, 
tudi z nasiljem, odpraviti vsako slo
vensko in hrvaško sled. Poleg tega 
pa je leta 1941 napadel in zasedel 
Jugoslavijo ter nekatere kraje kratko- 
malo priključil Italiji. Rodomorna in 
imperialistična politika fašizma, ki je 
imel med italijanskim ljudstvom širok 
konsenz, je prvi in poglavitni vzrok 
za vse, kar se je dogajalo, ko je takšna 
politika doživela leta 1945 po zaslu
gi obeh tlačenih narodov in ob odlo
čilni podpori svobodoljubnih sil po
poln zlom.

V Spadarovem pismu ni o tem niti 
besedice, tako da ima bralec jasen 
vtis, da je eksodus dejansko le, kot 
pravimo danes, "etnično čiščenje", 
torej posledica nasilja na slovenski 
in hrvaški strani. V resnici pa je zade
va mnogo bolj zamotana, saj Istre ni
so zapustili le Italijani, ampak tudi 
marsikateri Slovenec in Hrvat.

Ko beremo pristransko in za nas 
tudi krivično Spadarovo govorico, se 
nič ne čudimo, če mu je Lega nazio- 
nale po svojem tržaškem predsedni
ku ponudila svojo izkaznico. Kaj v 
tej zvezi porečejo slovenski člani Le
vih demokratov in volivci te stranke? 
Prav zares narobe svet!

N T E R V J U  /  M A K S  K O M A C
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TAJNO ŠTETJE LETA 1933 V 
JULIJSKI KRAJINI

Zgodovinar dr. Egon Pelikan ob
javlja v reviji Annales ali Analih za is
trske in mediteranske študije, Koper 
2000, prispevek "o tainem štetju, ki 
gaje leta 1933 opravila slovenska in 
hrvaška duhovščina, zbrana v Zbo
ru svečenikov sv. Pavla. Statistika je 
bila pripravljena - piše avtor - za in
terno rabo tajne krščanskosocialne 
organizacije in kot informacija za 
vlado Kraljevine Jugoslavije, tako da 
preštevanje prebivalstva v osnovi ni 
imelo propagandno-političnega zna
čaja. Istočasno gre za edino statisti
ko, ki so jo  v času med obema voj
nama za Julijsko krajino pripravili Slo
venci in Hrvati. Iz arhivskega gra
diva je razbrati, da sta štetje oprav
ljali slovenska in hrvaška duhovšči
na na podlagi pregleda župnijskih 
knjig. Podatke so duhovniki pove
zovali na ravni župnij, dekanij, škofij 
in nazadnje celotne Julijske krajine.

Statistika na podlagi stanja v žup
nijskih knjigah leta 1933 navaja za 
Julijsko krajino 545.541 Jugoslova
nov' in 455.389 Italijanov. Obsega 
5 zvezkov s seznami po posamez
nih župnijah, tako da omogoča tudi 
pregled nad številom Slovencev in 
Hrvatov posebej."

ZVESTOBA NAŠIM KORENINAM
ERIKA JAZBAR

N a jp re j spregovoriva
o vaših  o tro šk ih  letih; kako  
ste p re ž iv e li čas p rv e  
svetovne vojne?

Rodil sem se 12. novembra 1907 
v Bovcu pod Rombonom. Tam sem 
tudi začel osnovno šolo, vendar se 
še nisem privadil šolskim klopem, 
ko je izbruhnila prva svetovna voj
na. Ker ni b ilo na soški fronti pri 
Bovcu nobene avstrijske utrdbe, 
smo se morali umakniti že prvi dan 
po napovedi vojne in stopiti pot be- 
gustva. Kot otrok sem ob Soči do
živel prvo nesrečo, ko je priletela 
prva italijanska granata. Padla je v 
Sočo ravno, ko sem hodil čez most. 
Meni ni prizadela nič hujšega; prišel 
sem živ domov, toda prišla je  žalo
stna novica, da je  granata ubila ma
ter štirih otrok.

Pomaknili smo se do Trente, to 
da tja je prihajalo vedno več voja
kov, zato smo kmalu dobili pove
lje, da moramo preko Vršiča v Kranj
sko goro. Naporno pot imam še 
danes v spominu. Tudi od tod smo 
se morali umakniti. Tako smo se po
maknili na Gorenjsko do Gorij, kjer 
smo ostali nekaj dni, od tam pa smo 
šli na Bled, kjer smo preživeli vo j
na leta.

Na Bledu.so hoteli vse begunce 
spraviti v  taborišča, vendar jim  z na
mi ni uspelo, ker je bil naš oče dr
žavni uslužbenec in smo imeli na 
razpolago mesečno državno plačo. 
Kljub temu so nas orožniki želeli pre
mestiti, toda mama se jim  je  upr
la, tako da nismo doživeli taborišča. 
Ostali smo na Bledu do konca voj
ne. Stanovali smo v vili ogrske gro
fice ob jezeru; gospa je bila do nas 
zelo ljubezniva. Zelo se je zanima
la in skrbela, ker sem bil kot otrok 
precej bolehen.

K a k o  je  bilo  p o  letih  
begunstva?

Po vojni je bila davkarija preme
ščena iz Bovca, ki je  prišel pod Ita
lijo, v Tolm in, tako smo leta 1921 
prišli iz begunstva v Tolm in in smo 
tam začeli novo življenje. Zelo do
bro se spominjam prvih let šole na 
Bledu, ko je propadla Avstrija in je 
nastopila Jugoslavija. O troci smo 
bili razposajeni in smo bili veseli 
nove Jugoslavije. Iz prvih šolskih let 
nimam veliko spominov, saj so bili 
učitelji precej neredni, prihajali so 
k nam, ker so bili oproščeni vojaške 
službe zaradi zdravstvenih ali dru
gih težav.

Kosejezačel reden pouk, je  vse 
steklo, posebno z nadučiteljem, ki 
se je  pisal Rus, tako da smo se na 
osnovni šoli naučili marsičesa. Po
sebna pozornost je bila namenjena 
slovenskemu jeziku, stalno sem mo
ral recitira ti Jeftejevo prisego in U- 
bežnega kralja. Ko smo prišli v  Tol
min, sem nadaljeval peti razred os
novne šole.

Vzdušje pa se je polagoma spre
minjalo na slabše, dokler nismo do
živeli Gentilejeve reforme in nasto
pa italijanskih učiteljev kar čez noč.

Vojaščino sem opravil v Firen
cah. Naredil sem sicer prošnjo za 
oficirsko šolo, vendar so mi jo  zavr
nili. Klicali so me na razgovor na 
vojaški okraj v Gorico, kjer mi je v 
predsobi slovenski vojak, ki je bil 
tam v službi, pokazal mapo z m oji
mi podatki. Na njej je pisalo, da sem 
slovenske narodnosti. Polkovniku 
sem rekel, da sem zaveden Slove
nec, čeprav ne delujem proti Italiji. 
O čitno je bilo to dovolj. Krivda pa 
je bila verjetno tudi v tem, da smo

m

Gospod Maks Komac je nedvomno starosta goriških sloven
skih prosvetnih delavcev, saj je bil dolga leta zelo aktiven v 
naši prosveti, v gledališču in kulturi, pa tudi v publicistiki, pri 
Goriški Mohorjevi družbi in na številnih področjih, na katerih 
deluje naša narodnostna skupnost na Goriškem še danes. Z 
njim smo se pogovorili o plodnih letih, ki jih je sam doživel in 
sooblikoval med našimi ljudmi ter o današnjem prosvetnem 
in družbenem življenju naše skupnosti na Goriškem.

K a k o  p a  n a p re j?
Ostal sem nekaj časa v Tolm i

nu, zatem so me poklicali na Cen
tralno posojilnico, kjer sem ostal do 
njene likvidacije. Slovenski bančni 
zavod je bil takrat drugi trn v peti, 
saj je delal konkurenco goriški po
sojilnici; prisotni smo bili po celi 
Tolminski, Vipavski in Bovškem. Tu
di to  je fašizem odstranil.

M eni so bili poverjeni tudi vsi 
postopki, ki so bili vezani na likvi
dacijo, tako da sem celotno zade
vo vodil vse do leta 1940. Zatem 
sem se vrnil v Tolmin, prišla je voj
na, in z drugim i številnimi sloven
skimi vojaki sem šel v "battaglione 
speciale'1 v Potenzo. Stanje je bilo 
precej žalostno, bili smo namreč 
brez orožja, nadzirali pa so nas ita
lijanski vojaki, ki so bili dobro obo
roženi. Po padcu fašizma sem se 
vrnil domov.

Svojemu pripovedovanju m o
ram dodati še težke trenutke, ki 
sem jih  preživel ob postelji Lojze
ta Bratuža. Edini sem dobil pri kve
sturi dovoljenje, da mu lahko osta
nem ob strani v težkih trenutkih tr 
pljenja in bolečin. Po njegovi sm r
ti pa sem uredil vse potrebne obve
znosti. Ko je um rl, sem klical v Ka
toliško knjigarno in posredoval ža
lostno sporočilo, takoj pa so mi od
vzeli telefon iz rok. Dovoljenje sem 
imel, da ostanem pri zdravniški 
preiskavi, zastopal sem najožje so
rodnike v mrtvašnici. Zabičali so 
mi, naj n ikom ur ne sporočim  dne
va pogreba, zanj so lahko vedeli le 
neposredni sorodniki in prijatelji. 
Tako se je zgodilo, da nas je bilo 
na pogrebu iz mrtvašnice na po
kopališče le dvajset; vladala je  ve
lika tišina, saj nismo smeli govori
ti, kaj še da bi pokojnemu zapeli v 
slovo. Zbrali smo se pred grobom  
in zm olili Oče naš.

Po vojni so odprli slovenske šo
le in so me poklicali za tajnika na 
učiteljišču. Tam sem ostal dolgo let 
do upokojitve. Nekaj časa sem pre
vzel tudi tajniško delo na liceju. Po
tem pa je  prišla pokojnina.

Vzporedno z  vašim  delom  
p a  ste b ili nadvse dragocen  
družbeno-prosvetn i delavec, 
posebno p o zn a n i ste b ili 
z a r a d i svojega delovanja  
v d ram sk ih  delih .

Za gledališče sem bil vedno ze
lo navdušen; že kot otrok sem v 
osnovni šoli v Tolm inu zbral nekaj 
dečkov in deklic in uprizorili smo 
domačo otroško igrico. Dali so nam 
na razpolago prostor, ljudje so se 
navdušili, sam pa sem dobil še več 
energije in veselja za gledališko de
javnost. Ko smo ustanovili Katoli
ško prosvetno društvo v Gorici, so 
mi poverili dramski odsek. D ela je 
b ilo  kar čez glavo, tako da sta me 
nekega dne sin in hčerka vprašala, 
ali sem še sploh njun oče. O b tem 
sem pomagal tudi pri Goriški M o 
horjevi družbi, kjer sem lektoriral 
publikacije, lektoriral sem tudi Ka
toliški glas, v letih 1961 -1975 sem 
urejal Koledar Goriške M ohorjeve 
družbe.

imeli Študentovsko društvo in sem 
bil zadnja leta predsednik. Bil sem 
torej navaden vojak; po končani vo
jaški službi sem se vrnil v Tolmin.

K am  p a  v službo?
To je bil velik problem. Dobil sem 

povabilo iz Gorice, naj bi postal pre
fekt na slovenskem Alojzijevišču. Z 
veseljem sem sprejel vabilo. V Go
rico sem prišel leta 1931. V Alojzi- 
jevišču je bilo zelo lepo, v svoje delo 
sem vložil veliko energij, imel pa 
sem tudi mnogo zadoščenja. Zelo 
rad sem pomagal študentom.

Fašizem je seveda težko prena
šal, da je  bil v Gorici tako številen 
slovenski zavod (bilo je  tudi okoli 
80 dijakov, ker je  bila tudi priprav
nica za sprejem v nižjo šolo). Rav
natelj Alojzijevišča je bil takrat Pepi 
Bratuž; tam sem spoznal tudi prof. 
Terčelja.

Kaj kmalu so nam poslali vlad
nega komisarja, prišel je  duhovnik 
M arcellino Antonini. Prvo leto je 
odslovil ravnatelja in vse prefekte 
razen mene. Zgodilo seje, da sem 
prišel navzkriž z našimi ljudm i, tu 
di s takim i, ki so me dobro pozna
li; čudili so se nad dejstvom, da 
sem ostal, pravili so, da sem se jim  
prilizn il. V resnici pa mi je samo 
slovensko vodstvo pri Alojzijevišču 
ukazalo, naj ostanem, dokler m o
rem in dokler me pustijo. Za našo 
stvar sem torej vztrajal, vedel pa 
sem, da bodo kmalu dobili razlog 
za odpustitev.

Prišel je božični čas, dobili smo 
izvode Lavrenčičevega prevoda 
Ostržka, ki so nam ga poslali iz Ljub- 
Ijanje; jaz sem moral razdeliti kn ji
ge naši m ladini. Dijaki so se seve
da zelo veselili darila; tud i komisar 
je dobil knjigo v roke in ko sem se 
za božične praznike vrnil domov, 

i sem dobil pismo, v katerem so mi 
sporočali, da jim  je sicer zelo žal, 
toda komisar je tehtno premislil, kaj 
naj naredi z menoj in se odločil, da 
me odslovi. Bilo je leta 1933.

Delo pri društvu mi je bilo v ve
liko veselje, čeprav sem bil pogo
sto utrujen. O b tem pa moram priz
nati, da smo bili pač amaterska sku
pina; pogosto je b ilo  veliko truda s 
tistim i, ki niso ravno b ili najbolj na
darjeni. Ni manjkalo pa niti tistih, 
ki so na vaje hodili z veliko zamu
do. Kljub težavam pa smo uprizo
rili ogromno iger, če se ne motim , 
jih  je bilo nad trideset. To so bile ko
medije, operete in drame vseh vrst, 
od Čehova do Jurčiča, Nušiča, Mo- 
liera, itd.

V k a te r ih  le tih  je  to  bilo?
V prvih letih po vojni sem začel 

s kulturn im  delovanjem na G ori
škem, leta 1951 sem prevzel pri Slo
venskem katoliškem prosvetnem 
društvu dramski odsek, zanj pa sem 
bil odgovoren vse do leta 1972.

K ako  je  ta k ra t po teka lo  
vaše delovanje, k je  ste im eli 
vaje, k je  ste nastopali?

Vse seje dogajalo na Placuti. Va
je smo imeli na Placuti, nastopali 
smo tudi tam, saj ni bilo nikjer d ru 
gje prostora. V zgornjem delu je bila 
dvorana, majhen oder. Še danes se 
čudim, da sem na tisti mali oder 
spravil Moliera. Uprizarjali smo tudi 
precej zahtevne igre. Ljubezen in 
dobro vo ljo  smo imeli, ljudje so 
stalno povpraševali po predstavah 
in se zanje zanimali; dvorana je bila 
vedno natrpana. Res se nismo bali, 
da bi bilo premalo publike. Igralci 
so v glavnem bili člani prosvetnega 
društva, nekaj jih  je bilo iz Štever- 
jana. Nastopali smo v Gorici, po va
seh in na Placuti, šli smo tudi na Tr
žaško, eno igro smo snemali na Ra
diu Trst A. Tudi v Celovcu smo več
krat nastopili. V  Celovec sem tudi 
prvič peljal dijake učiteljišča.

K a j p a  v Sloveniji?
V Sloveniji... saj še Katoliški glas 

in naše knjige niso smeli čez, kaj še
le mi!

K akšno vzdušje je  vladalo  
ta k ra t  na Goriškem?

Ljudje so bili navdušeni, z vsako 
malenkostjo so bili zelo zadovolj
ni. Kasneje, ko je bil na razpolago 
denar, je šlo na slabše, ljudje so po
stajali bolj izbirčni, nato pa je prišla 
še televizija, ki je priklenila ljudi na 
dom.

K ako  p a  je  bilo  z  odnosi 
v manjšini?

Odnosov dejansko ni b ilo ali pa 
so bili slabi. V mojem primeru mo
ram povedati odkritosrčno: sam 
sem imel zelo dobre stike z učite
ljem Nanutom iz Štandreža. Vede
la sva drug za drugega, da pripada
va različnim ideološkim nazorom, 
debatirala sva veliko, dobro sva se 
pogovarjala. Saj niso bili vsi med 
sabo sovražni, le da je bilo veliko 
diskusij in kreganja.

K akšn i p a  so b ili odnosi 
z  večinskim narodom ?

Treba je priznati, da se je zadnja 
leta vzdušje v mestu precej izbo lj
šalo. V tistih letih je  bilo  precej hu
do, nasprotniki so prihajali z vseh 
strani, niso b ili le neofašisti. Da
nes so predstavniki večinskega na
roda precej strpni. Nekateri se uči
jo  slovenskega jezika in se nam pri
bližujejo. S tega vidika se je torej 
stanje zelo izboljšalo. Prva leta po 
vojni je  b ilo  vzdušje napeto in tež
ko. Bilo je veliko strupenih ljudi. 
Seveda, tudi danes boste našli t i 
stega, ki deluje proti nam, toda ta
krat smo morali skrivati celo kn ji
ge. D okler se ni odtalila fašistična 
slana, je  b ilo  hudo.
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S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G I Č N E M L E T U  B

Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE,

Ij NEDELJO  ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL I
24. NAVADNA NEDELJA

"Gospod Bog mi je odprl uho." (Iz 50, 5)
"Naš Bog je usmiljen." (Ps 116, 5)
"Tako je tudi z vero, če nima del; sama zase je mr

tva." (lak 2, 17)
"Kdor namreč hoče rešiti svoje življenje, ga bo izgu

bil." (Mr 8, 35)
Do 25. navadne nedelje je  prvo mašno berilo iz preroka 

Izaija. Do 26. je  drugo berilo še iz apostola Jakoba. Evangelij 
pa je skoraj do konca cerkvenega leta vzet iz sv. Marka.

Božja beseda se nam daje v jed kot najslajši kruh in v pijačo 
kot najžlahtnejše vino. Cerkev nam pogrne nedeljsko m izo z 
obojim . Ni namreč sv. maše brez besede in ne besede brez 
evharistije. To slišimo in ponavljamo, lom im o in pijemo. Kar 
lom im o in pijemo pa nas spodbuja in opogumlja, da delamo,

4 uresničujemo v vsakdanu v upanju, da bomo uživali Boga v 
nebesih.

.................. K nedeljskemu bogoslužju prihajamo s čistim srcem in
14  s e p t e m b r a  praznično oblečeni, ker je to nebeška gostija. Je pa posebne 

2000 vrste: v njej oznanjamo "Gospodovo smrt, dokler ne pride" (1 
Kor 11,26). To ni spomin na kakega junaka, ki je dal življenje 
za domovino ali za človeka, ki ga ni več, ali je umrl za splošno 
blaginjo. To je podoživljanje, spomin Boga človeka Jezusa Kri
stusa, ki je umrl za sovražnike, za oddaljene, za grešnike, toda 
je vstal in živi.

Njemu torej nastavimo uho, da prisluhnemo kakor učenci. 
Tega božjega služabnika gledamo živo pred seboj, kako se 
preda trpljenju, sramotenju, pljunkom (Iz 50,4-6) za nas zato, 
da bi mi živeli z njim. Še več on nagne svoje uho k nam, ko ga 
kličemo v dnevih stiske... naš Bog je usmiljen" (Ps 116,2.5.).
V najhujšem trpljenju pozablja nase, da lahko živi za druge.

Sv. maša nas spominja, naj vero izpovedujemo z dobrim i 
deli: "Tako je... z vero, če nima del; sama zase je  mrtva" (Jak 
2,17).

Indijski voditelj Mahatma (velika duša) Gandhi (umorjen 
30.1.1948) in marsikateri pravičnež bi se bil oklenil krščanske 
vere, ko bi dobil največji dokaz za to, namreč življenje kristja
nov po veri in ljubezni, po Kristusu: "Po tem bodo vsi spozna
li, da ste moji učenci, če boste med seboj imeli ljubezen" (Jn 
13,35).

Božja beseda pri sv. maši zna zato tudi trdo prijeti celo 
angele, t.j. predstojnike cerkva, kot npr.: "Vem za tvoja dela: 
imaš ime, da si živ, a si mrtev. Zbudi se in okrepi, kar je še 
ostalo in je na tem, da umre... se spreobrni. Če pa se ne zbu
diš, pridem kakor tat in nič ne boš vedel, katero uro pridem k 
tebi" (Raz 3,1-3).

Pri tem ne drži izgovor, češ da je ves svet pokvarjen in da 
zaradi tega nič ne morem. Bog dobro ve, da živim o od izvir
nega greha dalje povsod tam, "kjer ima satan svoj prestol", 
tam, "kjer domuje satan" (Raz 2,13). Toda Bog nam pomaga, 
da nasprotnika božjega kraljestva premagujemo, saj nam je 
v zgled in pomoč sam Jezus (gl M t 4,1).

Čeprav je Jezus oster do Petra, ki misli po človeško, ker bi 
namreč rad po gladki poti k Bogu: "Poberi se!" Za menoj (ne: 
pred menoj!), satan! V spotiko si mi" (M t 16, 23), ga vabi k 
sebi: "Simon, Simon!" Glej, satan vas je zahteval, da bi vas 
presejal kakor pšenico. Jaz pa sem molil zate, da ne opeša 
tvoja vera. Ko se boš nekoč spreobrnil, utrdi svoje brate" (Lk 
22,32).

Vedno hodi po zahtevni poti pravičnosti, zato lahko vabi: 
"Če hoče kdo za menoj, naj se odpove sebi in vzame svoj križ 
ter hodi za menoj. Kdor namreč hoče rešiti svoje življenje, ga 
bo izgubil; kdor pa izgubi svoje življenje zaradi mene, ga bo 
našel" (M t 16,24-25).

Ker smo ljudje v nevarnosti, da enačimo življen je z bo
gastvom, im etjem , uživanjem, oblastjo in močjo, nas Bog 
svari že v Stari zavezi, naj se ne uspavamo z zem eljskim i 
dobrinam i, ker smo zaradi tega podobni "živalim , ki pogi
nejo" (Ps 48,13.21).

M iza božje besede nas uči treznosti: "Ti pa bodi v vsem 
trezen, pretrpi nadloge..." (2 Tim 4,5).

Božja milost nas vzgaja, naj se odpovemo brezbožnosti in 
posvetnim željam ter razumno, pravično in res pobožno živi
mo v sedanjem veku, ko pričakujemo, da se bosta uresničila 
blaženo upanje in prihod slave velikega Boga in našega O d 
rešenika Jezusa Kristusa (Tit 2 ,12-13).

Jezus pričakuje od vsakega izmed nas izjavo, izpoved, od
govor na vprašanje: Kaj pa ti praviš, kdo sem? (pr. M r 8,29). 
Pričakuje, da v id im o v njem ponižnost, ponižanje, resnico 
življenja, ki se izgublja, se izteka zame in za vse vesolje v smrt, 
križ, a prav po tem vstaja v novo življenje.

Povišanje sv. Križa (14.9.), Žalostna Mati Božja (kvatrnica, 
15.9. - Dolores) ter Baragov dan (17.9.) naj nam utrdijo spoz
nanje Jezusa in osebno prijateljevanje z n jim  ter zavzetost za 
trpeče sestre in brate, da se ne pogubimo v tem ozkem in 
zabitem svetu, ki laže z navidezno srečo, z denarjem, m očjo 
in ošabnostjo (gl. tudi M r 8, 33.38)

KRISTJANI IN DRUŽBA

P O G O V O R  /  K A R D I N A L  A L O J Z I J  A M B R O Ž I Č

SLOVENSKA OBZORJA
ANDREJ BRATUŽ

Gospod kard in a l, 
k ako  ste sp rem lja li leto
šn ji D an  m lad ih  v Rimu?  
Znano je , da  bo nasled
nje svetovno srečanje  
v Vaši nadškofiji, 
v Torontu. Se že  
p rip ra v lja te  nanj?

Rimsko srečanje mladih je 
gotovo imelo velik pomen in 
odmev. Kar zadeva nas, pa se 
že sedaj pripravljamo na sve
tovno srečanje mladih v To
rontu, ki bo leta 2002. Za to 
že imamo odbor na škofijski 
ravni. Pri tem pa je tudi sou
deležena celotna Kanadska 
škofovska konferenca. Seve
da pa i mamo zlasti v Torontu 
veliko priprav. Pri tem se bo 
še morala izoblikovati osnov
na ideja oz. tema tega priho
dnjega srečanja.

Sedaj ste v R im u  
sledili delu s im pozija
o ljubljanskem  škofu  
msgr. G rego riju  R o žm a 
nu, k i je  ž iv e l v ze lo  p r o 
blematičnem obdobju. 
K a k o  g ledate  na težko  
vlogo tega škofa, in to  
n a jp re j v p re d v o jn i Slo
veniji, nato  p a  v p o vo jn i 
slovenski em igraciji?

Škofa Rožmana sem več
krat srečal in ga spoštoval. Bil 
je zelo ljudski človek, res se 
je znal približati ljudem. Po-

Na letošnjem simpoziju o ljubljanskem škofu dr. Gregoriju Rožmanu smo v 
rimskem zavodu Sloveniku srečali tudi torontskega nadškofa, slovenskega 
rojaka kardinala dr. Alojzija Ambrožiča. Zelo rad je pristal na kratek pogovor o 
nekaterih aktualnih temah, ki ga tu objavljamo. Gorici in se lu srečaliz

g o riš k im i Slovenci p rv ič  
p o  im enovanju z a  k a rd i
nala . Letos smo tu d i 
doživeli delno odobritev  
zaščitnega z a k o n a .
K a j b i re k li na vse to?

Da, v Gorici sem bil že ve
likokrat, prvič sem se ustavil 
leta 1958. Med tem časom se 
je nabralo veliko prijateljev in 
znancev, nekaj jih  je že um r
lo, kar mi je zelo žal. Seveda, 
na Primorsko sem tudi druga
če navezan. Med drugim sem 
zadnje čase bral znano Čer- 
meljevo knjigo o tržaškem 
škofu Santinu, prej pa še delo 
msgr. Rudolfa Klinca o pri
morski duhovščini. Vse to  je 
zelo zanimivo.

Sicer pa me tudi drugače 
tematika Slovencev v Italiji ze
lo zanima. Vem, da so že v eni 
veji parlamenta odobrili za
ščitni zakon, kar je  gotovo 
vam vsem v zadoščenje. Že
lim, da bi nato prišlo kmalu 
še do njegove dokončne odo
britve v rimskem senatu.

Obenem pa želim vsem 
vašim bralcem in primorskim 
Slovencem sploh veliko us
pehov!

H v a la  z a  pogovor!

sebno cenim to, da je  med 
drugo svetovno vojno zelo 
jasno govoril in se pri tem ni 
skrival. Seveda so v njego
vem delu lahko nekatere 
stvari, ki so morda sporne. 
Sicer pa bi težko rekel, da bi 
ga lahko kdaj obsodil. Res, 
sam nisem živel v tisti situa
ciji, bilo pa je gotovo zelo te
žko obdobje za Slovence, čas 
posebne tragike... Vedno je 
spoštoval in uresničeval pa
peške okrožnice, zlasti v zve
zi s kom unizm om . Zato ne

morem njegove osebnosti in 
delovanja ne soditi in ne ob
soditi. Vsekakor je škof Ro
žman deloval za blagor lju
di, pa naj so bili komunisti ali 
nekomunisti. Njegovo delo v 
emigraciji je bilo vsestransko 
pozitivno in med Slovenci 
odmevno.

Zelo dobro  p o zn a te  
današnje slovenske 
ra zm e re  tako  v m atičn i 
dom ovin i ko t v za m e j
stvu. Še p re d  kak im  
letom ste se ustavili v

O  M L A D I H ,  KI H O D I J O  L U C I  N A P R O T I

UPANJE ZA NOVO 
TISOČLETJE

Objavljamo priložnostni nagovor, ki ga je v nede
ljo, 20. avgusta, na osrednji svečanosti ob prazniku 
farnega zavetnika sv. Roka v Nabrežini, podal re- 
pentabrski župnik dr. Tone Bedenčič.

Življenje vsakega človeka in 
tud i vsakega živega bitja je  
spleteno iz dveh nitk, kot poje 
pesem, iz rdeče in črne. Iz živ
ljenja in smrti. V naravi je  zako
nitost življenja močnejša od  
smrti. Le človeku to ni dano av
tomatično. Življenje nam je  
vedno dano, torej je dar. Smrt, 
ki je  položena že v zibelko 
vsakega življenja, pa je  tisto 
merilo, ki življenje izmeri. Živ
ljenje bo postalo močnejše od  
smrti, le če človek za svoje živ
ljenje ugotovi, da je  vredno 
živeti. Najti mora argumente, 
zakaj naj sploh živi. Z  drugimi 
besedami, najti mora cilj ali 
smisel življenja. Tega se ne da 
podariti n iti kup iti ali vzeti. 
Smisel življenja mora vsakdo 
najti, odkriti sam.

Ko vstopajo novi člani člo
veške družbe v ta naš prostor 
in čas, m ora jo  enostavno  
sprejeti vse. Človek ne more iz
birati staršev, okolja, jezika, 
družbenega položaja, vere, 
kulture itd. Vsakdo vstopa v 
svet, ki n i njegov. N i drugega 
sveta od  danega sveta, z vsem 
dobrim  in slabim. Ob rojstvu 
si drugačnega človek n iti ne 
zna želeti. Kakšen je  ta svet 
zanj, se bo videlo šele pozneje, 
ko m ladi nanj odgovorijo s 
svojim življenjem. V svetu, kjer

nične manjka, ko so vsakemu 
potešene skoraj vse material
ne želje, se dogaja čuden pa
radoks. V tem svetu m lad člo
vek ni srečen, se ne veseli živ
ljenja. Še več, v njem je  vedno 
več praznine, obupa, nesmi
sla. In tu se začne znameniti 
beg od  tega življenja. Največ
krat je  to svet pozabe in oma
me, svet užitka in sle po  ime
tju. Žal se ta beg za mnoge 
konča tragično.

Spet drugi z ihto iščejo ne
kaj novega, drugačnega. Gre
do za novodobnim i preroki, 
odrešitelji. Tako je  bilo tudi v 
minulem stoletju. Velike ideje 
tega stoletja so zažarele kot 
meteoriti na temnem nebu. 
Zagorele so, osvojile mnoge 
mlade in izgorele. Na nebu 
mnogih je spet zavladala te
ma, v življenju tesnoba, dolgo
časje. Novi svet, boljši, je  uto
n il v globinah mračnega ocea
na vsakdanjega življenja. Ostal 
je  goli jaz brez idej, k i mora 
preživeti. Kot edina opora mu  
je  ostala le polna čaša hedo
nizma. Posameznik, vedno 
bolj zaprt v lastno ugodje in 
omamljen s čari lažnega ugo
dja, umira sebi, narodu in člo
veštvu.

Naš zamejski prostor je del 
sodobnega sveta; z vsemi na

vedenimi problemi. Razlika je  
le v tem, da so posledice za 
naš zamejski prostor usodnej
še ko t v širši družbi. Slabi se 
narodna zavest - za mnoge 
sploh ni več potrebna -, pripad
nost verski skupnosti je vedno 
slabša, kulturnih prireditev se 
udeležuje vedno manj ljudi, 
praznijo se naše šole, družine 
padajo ko t domine.

I Pa vendar. A li je  vse tako 
temno? Samo za tistega, ki no
če videti. Luč je  in sveti v temi. 
Potrebno je  iti za lučjo, ne za 
meteoriti. Smisel življenja po- 

'■ meni sprejeti svet, ki nam je  
dan, in ga spreminjati. Obliko
vati je  potrebno take medčlo
veške odnose, ki bodo temelji
li na človekovem dostojan
stvu, njegovi duhovnosti in 
večnosti.

V teh dneh (sredi avgusta, 
op. ur.) so se p ro ti Rimu zgri- 

’ njale množice mladih, nad 
dva milijona iz vsega sveta. Šli 
so za lučjo. Nekoč je  tri m o
dre pripeljala v Betlehem. Le
tos jih  je  luč vodila v Rim. Le 
ena beseda je  bila na ustnicah 
mladih: Jezus. Prišli so v njego
vem imenu. Želeli so b iti p o 
vezani m ed seboj in s tistim, 
ki daje zunanjo vez med Jezu
sovimi učenci. S papežem Ja
nezom Pavlom. Mladi in sta
rec. Mladi si želijo, da b i b ili 
tako mladi ko t on. On želi se 
navzeti duha in življenja mla
dosti, z njim i prepeva, se rado
sti, maha z rokami. Toda ko 
spregovori, je jasen. Nobene
ga popuščanja, tako značilne
ga za populiste. Zanje je  vse 
dovoljeno, le za menoj pojdi- 

i te, govorijo in so govorili lažni 
preroki. Kolikokrat jim  naseda
jo  tudi starši in vzgojitelji!

Tukaj se sliši beseda o od
povedi, odprtosti za drugega, 
čistosti v medsebojnem življe
nju mladih, zvestobi. Izberite 
novo smer. Na vas stoji bodo
čnost. Ohranite vero. Jezus je  
vaša pot, resnica in življenje. 
Kako različen je b il sprevod 
samo kakšen mesec pre j v Ri
m u ! Vse je  dovoljeno. Slabše 
je. Boljše je.

M lad človek potrebuje ja 
sno besedo, ne besede zava
janja. Kdo nam bo povedal 
resnico? Povedal jo  je  v ime
nu Jezusa ostareli papež. Mla
di so ga sprejeli, njega in njego
vo besedo. Besedo o Jezusu, 
smislu življenja, učlovečeni 
božji Besedi in Ljubezni. Dva 
milijona m ladih brez idolov, 
filmskih zvezd, popevkarjev, 
športnikov, brez drog in alko
hola, brez moralnega razvra
ta, dva m ilijona m ladih s pe
smijo na ustnicah, dva m iiijo- 

\ na m ladih z upanjem v srcu, 
utrujenih, a ne uničenih, ne
prespanih, vendar z novim i 
sanjami. Bila sta dva milijona 
mladih. Odšli so s sanjami o 
boljšem svetu. Jubilejno leto 
2000. Dar božji m ladim  za 
bodočnost sveta. V nekaj urah 
so se razkropili po  svetu. Bo 
ta luč ugasnila pod  težo vsak
danjega življenja?

Priporočimo se sv. Roku. 
Prosimo ga, naj nas varuje m o
derne kuge, ki razjeda naše 
možgane in ustvarja praznino 
in obup. Naj razlije na nas ne
kaj tistega navdušenja in svet
lega pogleda v bodočnost, ki 
je  valovilo te dni nad m ladim i 
vsega sveta in šlo v pomoč, kot 
nekoč sv. Rok, od moderne 
kuge bolnemu človeku.
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h u m a n iz e m T n m o d r o s t
DANIJEL DEVETAK

"Znanstveniki in razisko
valci naj odprejo srca resnici, 
kijih bo osvobodila... Krščan
sko resnico je treba ponujati, 
nikakor ne vsiljevati... Vse
učilišče naj bo prostor, kjer 
mladi lahko najdejo načrto- 
valnost, modrost in spodbu
do za kvalificirano služenje 
družbi."

Tako je sveti oče Janez Pa
vel II. nagovoril udeležence 
ob koncu svetoletnega sre
čanja z vseučiliškim svetom, 
ki je potekal od 3. do 10. t.m. 
v Vatikanu. Srečanje je  bilo 
nekak v rhunec  skoraj 60 
mednarodnih univerzitetnih 
posvetov, kjer so izvedenci 
preverjali svoje poslanstvo in 
perspektive za prihodnost. V 
okviru jub ile ja vseučilišč je 
potekalo 8. t.m . tud i prvo 
svetovno srečanje rektorjev. 
Sploh pa se je  zbralo v obje
mu vatikanskega stebrišča 
okrog deset tisoč udeležen
cev, med katerimi so bili štu
dentje, akademski profesor
ji, rektorji in celo sedem no
belovcev. Prišli so iz vse Ev
rope, z Balkana, iz dežel Bli
žjega in Srednjega vzhoda, 
Združenih držav Am erike in 
Latinske Amerike, Kitajske, 
Japonske in celo iz Indije. 
Zbrali so se okrog svetega 
očeta, da bi skupaj razmišlja
li o novem humanizmu in o 
tem, kaj lahko stori vseuči- 
liški svet zanj. Univerza bi 
morala namreč zagovarjati, 
tako so zatrdili visoki cerkve
ni dostojanstveniki na tiskov
ni konferenci, nov hum ani
zem, ki ni zaprt v slonoko
ščenem stolpu, ampak je od
p rt transcendenci, živem u 
Kristusu, Božjemu Sinu. Vse- 
učiliški profesorji so namreč 
odgovorni za oblikovanje in 
razvoj m ladih; s pogumom
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in zagnanostjo jim  m orajo 
vcepljati tak humanizem, ki 
omogoča, da stopijo v sklo
pu vsake vede v perspektivo 
služenja človeku in njegove
mu celostnemu razvoju, v 
perspektivo dialoga in sode
lovanja, da bi postali osnova 
t.i. om ike ljubezni. Tudi prek 
kulture se ljudem  razodeva 
Duh; zato Cerkev na noben 
način ne sme zanemarjati te
ga pomembnega vidika č lo
vekovega življenja.

Na zadnjem srečanju pri 
nedeljski m olitvi angelovega 
češčenja, ko je  bilo na Trgu sv. 
Petra zbranih 30 tisoč ljudi, 
je sveti oče dodal: "Tudi v ra
ziskavah, ki se zdijo tako od
daljene od vere, se skriva že
lja po resnici in smislu... Ko

človek ni slep in gluh, najde 
na vsaki poti misli, znanosti 
in izkušnje sled Stvarnika; v 
njem se prebudi želja po Bo
gu, ki je včasih lahko tudi skri
ta ali zatrta, in vendar ostaja 
nepotlačljiva."

NOV MOZAIK PATRA 
MARKA IVANA RUPNIKA

O b koncu srečanja je sv. 
oče podaril grški vseučiliški 
delegaciji iz Aten mozaično 
ikono (na sliki), ki prikazuje 
M arijo sedež modrosti. Gre 
za drugo znamenito delo te- 

| ologa in umetnika p. Marka 
Ivana Rupnika, profesorja na 
dveh papeških univerzah in 
vodje Ateljeja duhovne umet
nosti, ki deluje v sklopu Štu
dijskega centra Aletti v Rimu. 
Kot smo pred meseci že po

ročali, je p. Rupnik na čelu o- 
menjenega ateljeja "preoble
kel" s čudovitim i živobarvni
mi mozaiki z globoko teolo
ško vsebino zasebno papeže
vo kapelo Redemptoris Ma
ter v Apostolski palači v Vati
kanu. Sv. oče je kapelo posve
til 14. novembra lani, zaradi 
podviga pa je p. Rupnik prejel 
februarja letos v Ljubljani tudi 
prestižno Prešernovo nagra
do. Mozaik, o katerem bomo 
izčrpneje pisali prihodnjič, je
- kot ikona - pravi predmet kr- 

! ščanskega češčenja; prejšnjo 
nedeljo se je začelo njegovo 
"romanje", ki naj bi predvido
ma trajalo pet let. O grom no 
držav, ki im a d ip lom atske 
stike s Sv. sedežem, je že za
prosilo, da bi ikona poroma
la tudi k njim. Do 17. t.m . jo  
bodo častili v  Atenah, zibelki 
zahodne kulture in kraju, kjer 

| seje krščanstvo srečalo z an
tično kulturo; izbira prve po
stojanke je torej vse prej kot 
slučajna. Iz atenske katedra
le bo nato odšla proti severu, 
saj bo zaupana ruski delega
ciji apostolske uprave v M o 
skvi. Čez tri leta naj bi bila v 
NewYorku, kjer bo drug velik 
mednarodni posvet vseuči- 
liških profesorjev.

Umetniško sporočilo Ma
tere Božje kot sedeža modro
sti, ki je Kristus, Logos, Božja 
Beseda, izvira iz stare krščan- 

j  ske tradicije, umetniška govo
rica pa se poslužuje avantgar
dnih dosežkov 20. stoletja. 
Gre torej za sintezo in sreča
nje med vzhodom in zaho
dom, preteklostjo in sedanjo
stjo. In vse govori o enotno
sti in življenju.

Kot je nedavno povedal p. 
Rupnik sam v pogovoru za 

! Radio Trst A: "Modrost je  ne
kaj živega in se lahko posre
duje samo prek življenja, prek 
odnosov..."

SVETNIK TEDNA

19. SEPTEM BRA

SILVESTER CUK JANUARI J ,  M U C E N E C

Kdor je le malo časa preživel v Neaplju, ve, kaj Neapeljča- 
nom pomeni prostorna kapela v desni stranski ladji njihove 
stolnice, ki je posvečena svetemu Januariju - po italijansko 
"san Gennaru". To je zanje najdragocenejše svetišče. Nad vho
dom je napis v latinščini, ki pravi, daje prostor posvečen "sve
temu Januariju, ki je s čudežem svoje krvi rešil Neapelj lako
te, vojske, kuge in ognja z Vezuva, svojemu someščanu, za
vetniku, varuhu". Relikvije tega mučenca častijo v Neaplju že 
od petega stoletja. O b treh njegovih najpomembnejših praz
nikih, tako pravijo, njegova strjena kri, ki jo  hranijo v dveh 
stekleničkah, postane tekoča. To je znameniti "čudež sv. Ja- 
nuarija". Ta "čudež" se ponavlja vsako leto prvega maja, na 
spominski dan, ko so prenesli njegovo truplo iz Beneventa v 
Neapelj, 19. septembra, ko se spominjajo njegove smrti, in 
16. decembra, ko so njegovo truplo dokončno prenesli v Ne
apelj. Ta "čudež" opirajo na izročilo, da je kristjanka Evzebija 
pri obglavljenju sv. Januarija vzela nekoliko njegove krvi in jo 
shranila v dveh steklenih posodicah. Ko so ga pokopali v ka
takombah pri Neaplju, so posodici dali k truplu. Pozneje so 
truplo in stekleni posodici prenesli v svetniku posvečeno cer
kev pred mestnim i vrati, pozneje v Benevent, nazadnje pa 
spet v Neapelj. Neapeljčani častijo sv. Januarija kot svojega 
posebnega zaščitnika, ki jih  je reševal pred lakoto, vojsko in 
kugo, predvsem pa pred grozečo lavo Vezuva. O b izbruhih 
tega ognjenika so v procesiji nosili svetnikove ostanke in bili 
prepričani, da so bili rešeni vsega hudega na njegovo pripro
šnjo. Še danes se vsako leto na njegov trojn i praznik zberejo 
v stolnici, m olijo in pojejo. Na glavni oltar prinesejo glavo sv. 
Januarija, shranjeno v dragoceni skrinjici, in monštranco z 
dvema stekleničkama njegove krvi. Temnikasta strjena kri po
stane za nekaj časa tekoča, nato pa se spet strdi. “Čudež sve
tega Januarija" je še do danes nepojasnjen.

Življenje in mučeništvo svetega Januarija sta prepletena z 
legendarnim izročilom. Rodil se je verjetno v Neaplju sredi 
tretjega stoletja v ugledni plemiški družini. Postal je duhovnik 
in zaradi krepostnega življenja in temeljite izobrazbe kmalu 
tudi škof v mestu Benevent severovzhodno od Neaplja. Med 
D ioklecijanovim preganjanjem so zaprli njegovega prijatelja 
sv. Sozija ter druga dva diakona in nekaj kristjanov. Benevent- 
ski škof Januarij se je odpravil v Neapelj, kjer mu je uspelo 
skrivaj priti v ječo, da je tam zaprte kristjane tolažil in spod
bujal k srčnosti. O b nekem takem obisku so ga prijeli in pelja
li pred cesarskega namestnika Timoteja. Ker ga ta ni mogel 
pripraviti do tega, da bi zatajil vero, gaje dal grozovito mučiti, 
po mučenju pa ga je skupaj z drugim i kristjani prepustil zve
rem v amfiteatru, ki pa jih  niso raztrgale. Cesarski namestnik 
jih  je  tedaj dal obglaviti. To se je zgodilo 19. septem bra 304.

Svetega Januarija upodabljajo kot škofa z mečem, obda
nega z zverinami; stoječega sredi plamenov ali v žareči ognjeni 
peči, kjer je ostal nepoškodovan; s stekleničkama s svojo kr
v jo nad evangeljsko knjigo v levici in s škofovsko palico v 
desnici; zraven bruhajočega ognjenika. Neapeljčani ga častijo 
kot svojega velikega zavetnika.

ČETRTEK 
14. SEPTEMBR/ 
2000

P O M O Č  L J U D E M  TRETJA R A Z S E Ž N O S T  D E L O V A N J A  C E R K V E

V SOLKANU SO ODPRLI 
MATERINSKI DOM

PESTER SPORED

V Solkanu so v petek, 8. t.m., na prisrčni in obču
teni slovesnosti odprli materinski dom Karitas in 
obnovljen sedež te človekoljubne organizacije kato
liškega navdiha /a  koprsko škofijo.

Naložba v oba objekta je | setih letih njenega delovanja.
stala okrog 32 m ilijonov to 
larjev, sredstva pa so z nabir
kami, prostovoljnimi prispev
ki, sodelovanjem pri delih, 
pomočjo v oprem i in na dru
ge načine zbrali verniki, raz
ne organizacije, občine, Kari
tas iz Nemčije in drugi do
b ro tn ik i iz vse Primorske. 
Nekaj denarja so p ridob ili 
tudi s prodajo del slikarjev, 
ki sodelujejo v likovni kolo
niji Umetniki za Karitas, in ka
sneje z razstavami, ki so po
tovale po Sloveniji.

V poročilu, ki gaje pripra
vila Jožica Ličen, namestnica 
ravnatelja škofijske Karitas 
Koper, je opisan razvoj te člo
vekoljubne organizacije v de-

Poudarila je, da vse delovanje 
temelji na prostovoljnosti. "V 
koprski škofiji organizirano 
deluje 116 župnijskih Karitas, 
ki se povezujejo v tri obmo- 
čne in pet dekanijskih. Mreža 
Karitas, v katero je vključenih 
prek 600 stalnih prostovolj
cev, pokriva celotno škofijo, 

i saj so pisarne in skladišča, ki 
delujejo po dogovorjenem ur
niku, v Tolminu, Novi Gorici,

| Solkanu, Idriji, Ajdovščini, Po
stojni, Pivki, Sežani, Ilirski Bi
strici, Portorožu in Kopru". 
Med uspehi organizacije Ka
ritas je, denimo, to, da je  960 
družin oz. posameznikov de- 

j  ležnih stalne ali občasne po
moči, Karistas pa skrbi tudi za

sedem tisoč starejših oz iro 
ma bolnih ljudi iz celotne ko
prske škofije.

O  humanitarnih in drugih 
razsežnostih Karitasa, tudi z 

j  vidika vere in Cerkve, je med 
somaševanjem na prostem 
g o vo ril tu d i kop rsk i ško f 
msgr. Metod Pirih. Potem ko 
je opozoril, da je  bilo po dru
gi svetovni vojni karitativno 
delovanje v Sloveniji prepo- 

I vedano, je dejal, "da sedaj Ka- 
' ritas že deset let deluje orga
nizirano. Rad bi, da bi tretja 
razsežnost, delovanje Cerkve, 
v Karitasu, poleg oznanjeva
nja in bogoslužja, prišla v vsa
ko našo župnijo. Kristjan se 
mora prek dobrodelnih usta
nov vzgajati in potem poma- 

i gati pri reševanju stisk sodob
nega človeka, ne glede na sve
tovni nazor ali drugačno pre
pričanje. Vsako krščansko 
občestvo je, enako kot posa-

i meznik, verodostojno v izpo
vedovanju vere, ko njegova 
vera vodi v konkretna deja
nja. Zato morata oznanjeva
nje in bogoslužje voditi v slu
ženje kot vrhunec v posne
manju Jezusa Kristusa."

Materinski dom, ki so ga 
odprli v poslopju škofijske 
Karitas, bo lahko sprejel od 7 
do 9 žensk ter 5 otrok. Na
menjen je ženskam, zlasti ma
teram z otroki, ki so v stiskah, 
materialnih ali psihičnih. Sko
raj vsi razpoložljivi prostori so 
že zasedeni. D irektorica za- 

, voda Karitas Samarijan, v ka
terega sodi tudi Materinski 

i dom, diplomirana psihologi
nja Elizabeta Čehovin Kodrič 
je povedala, da prejemajo ve
liko prošenj za sprejem v no
vo ustanovo, ki jo  navdihuje 
in usmerja Karitas. Največ 
žensk, ki živijo  v stiskah in so 
vložile prošnjo za sprejem, je 
iz Nove Gorice, Ajdovščine in 
Sežane. Z  varovankami bosta 
delala dva socialna pedago- 

1 ga, ki sta usposobljena tudi za
i pomoč otrokom.

KVATRNICA 
NA MIRENSKEM 
GRADU

Slovesnost kvatrn ice in 
glavni romarski shod ob praz
novanju Žalostne Matere Bo
žje bo v nedeljo, 17. t.m . Že 
dan prej bo ob 19. uri maša. 
Maševal bo novomašnik g. 
Iztok Mozetič. Po maši bo še 
procesija z lučkami in petjem 
litanij Matere Božje.

V nedeljo na Kvatrnico bo
do maše: ob 7. uri maša s pet
jem, ob 10. uri slovesna maša 
župnije M iren. Popoldne ob 
15.30 bodo pete litanije M.B. 
in ob 16. uri sklepno bogoslu
žje s somaševanjem, ki ga bo 
vodil dr. Jurij Bizjak. Po slove
snosti v cerkvi bo v dvorani 
Gnidovčevega doma otvori
tev razstave sakralnih del pri
znanih slovenskih umetnikov. 
Spovedovanje bo v soboto pri 
maši, v nedeljo od 6. uredalje 
in popoldne uro pred začet
kom slovesnosti. V soboto in 
nedeljo bo na Gradu mogoče 
prejeti svetoletni odpustek.

MOLITVENI DAN ZA 
DUHOVNE POKLICE

V soboto, 9 .t.m ., je bilo na 
Sveti gori tradicionalno ro
manje koprske škofije za du
hovne poklice na temo To de
lajte v m oj spomin. Ta oblika 
pobožnosti je tudi posebnost 
molitvenega dneva za duhov
ne poklice, ki je isti dan po
tekal še na Brezjah za ljubljan
sko nadškofijo in na Ptujski 
Gori za mariborsko.

ROMANJE KATOLIŠKIH 
IZOBRAŽENCEV

Koprski pomožni škof dr. 
Jurij Bizjak je 9. septembra 
zjutra j vodil somaševanje na 
srečanju katoliških izobra
žencev iz koprske škofije v 
Drežnici. Po maši je bilo pre
davanje tržaškega pisatelja 
Alojza Rebule.

ROMANJE SLOVENSKIH 
REDOVNIKOV

V sredo, 13. septembra, so 
redovniki in redovnice iz vse 
Slovenije prvič obhajali svoj 
redovni dan na Sveti gori. 
Mašo je vodil koprski škof 
M etod Pirih, ob 15. uri pa je 
bila akademija. Dan je prire
dila KORUS (Konferenca re
dovnih ustanov Slovenije).
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SREČNO NOVO (ŠOLSKO) 
LETO!

ČETRTEK 
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Ali ste kdaj pomislili, da v šolnikov 
delovni urnik poleg običajnega po
poldanskega dela (priprava, poprav
ljanje nalog ipd.) sodi tudi »nevidno« 
in nepriznano strokovno izpopolnje
vanje ob branju časopisov, knjig, stro
kovnih revij in esejev, obiskovanje gle
dališča in vsakovrstnih predavanj? In 
še in še bi lahko naštevala. Dan pa i- 
ma samo štiriindvajset ur.

Na letošnji Dragi je eden izmed 
predavateljev, sicer gospodarstvenik, 
iznesel dokaj negativne sodbe o skro
mni pripravi, znanju, delavnosti in am
biciji poprečnega slovenskega ma
turanta. Menim, daje posploševanje 
škodljivo, tudi ugledu slovenske šo
le in šolnikov, ki naj bi bili za to od
govorni. Veliko let poučujem na znan
stvenem liceju in moram reči, da ve
liko takih dijakov ne poznam. Naspro
tno, še skoraj vsak maturant je na
šel svoj prostor pod tem bledim za
mejskim soncem, če je ni popihal 
kam drugam, kjer pihajo milejše sa
pice. Kolikor poznam generacijo sre
dnjih let, iz katere so izšli gospodar
stveniki, politiki, časnikarji in seve
da tudi šolniki, pa tudi ne morem tr
diti, da so se vsi odlikovali po svoji 
strokovni pripravi, razgledanosti, zna
nju jezika, vendar so lahko mnogi tu 
di brez ustrezne kvalifikacije ali izo
brazbe (kjer ni bilo selekcije) zasedli 
določena delovna mesta. Te genera
cije v glavnem ni ogrožal strah za 
delovno mesto.

Mladi danes v splošnem niso manj 
pripravljeni ali manj razgledani, kot 
smo bili včasih, so pa bolj šibki, krh
ki, včasih ne dovolj vztrajni, vendar so 
tudi bolj prožni in - upam - brez pred
sodkov. Dajmo jim  možnost, da se 
razvijejo in nadalje izobražujejo po 
višji srednji šoli, saj je zanje edina res
nična šola življenje samo. Glede zna
nja jezika pa marsikje opažam pozi
tivne premike, zlasti med osnovno- 
šolčki, ki jim  očitno učiteljice sledijo 
z veliko pozornostjo. Kar poslušajte 
jih, kako pogumno in predvsem, ka
ko lepo in sproščeno odgovarjajo 
pred televizijskimi kamerami! Pomi

slite tudi na vse tiste nagrade in priz
nanja, ki jih naši učenci dosegajo ne 
samo na deželni, ampak tudi na dr
žavni in vseslovenski ravni! Za vsemi 
takimi dosežki je mnogo skromne
ga in tihega dela učencev in seveda 
tudi njihovih mentorjev, ki še verja
mejo v svoje pedagoško poslanstvo 
in slovensko šolo sploh.

Pridobivanje in posredovanje zna
nja ter vzgoja za vrednote v času veli
kih tehnoloških sprememb, informa
tizacije in globalizacije, v času vse bolj 
razvejane in kompleksne šolske stvar
nosti, prepredene z jezikovno in ras
no raznolikostjo, niso enostavna za
deva. To vedo vsi tisti učitelji in dijaki, 
ki se dan na dan trudijo v razredih in 
šolah, pa tudi ob pisanju, učenju, po
glabljanju, pripravi doma, včasih tudi 
pozno v noč. Gre za delo in proces, 
katerih rezultati so razvidni včasih 
šele čez čas. Zato ne bi bila tako črno
gleda, raje bi opozorila na dejstvo, da 
bi naši slovenski šoli morali posveča-

I ti neko konstruktivno pozornost, ne 
pa da se ob koncu šolskega leta na 
osnovi nepoglobljenih člankov in o- 
cen razplamtevajo in netijo zdrahe 
in širijo polresnice ali neresnice.

Zato želim več sreče in strpnosti ne 
samo na šolskem področju, temveč 
tudi vsem tistim, ki se temu svetu pri
bližujejo občasno iz drugačnih pokli
cnih zahtev. Ogromni intelektualni 
potencial naše narodnostne in jezi
kovne skupnosti se lahko oplaja le ob 
človečnosti, medsebojni odprtosti in 
strpnosti, tako v šoli kot izven nje.

Novo šolo tretjega tisočletja, zasi
drano v slovenskem kulturnem in zgo
dovinskem izročilu, a s pogledom, u- 
prtim v računalniški zaslon, ki iz mi
nute v minuto prinaša vsakovrstne iz
zive, naj pomagajo ustvarjati kritični, 
a tudi konstruktivno naravnani so
oblikovalci. Slovenska šola potrebuje 
namreč podporo širše javnosti. Zato 
še enkrat vsem: veliko srečnih, vese
lih trenutkov, veliko ustvarjalne ener
gije, pa tudi notranjega miru v novem 
šolskem letu!

Z A K L J U Č I L A  SE JE O B N O V A  SL I V E N S K E  C E R K V E

PODOBE BOŽJE 
NAVZOČNOSTI

Slivno je ena najstarejših vasi v de- 
vinsko-nabrežinski občini. Vsa svetla 
in lepa leži sredi skrbno obdelanih 
vinogradov in polj ter še pokošenih 
travnikov. Številne starodavne doma
čije pričajo, da so tod vedno živeli pri
dni in skrbni gospodarji, nove hiše 
pa izpričujejo, da vas ne izumira in 
da si tudi mnogi vaščani v domačem 
kraju uredijo nove domove.

O skrbnosti in pridnosti priča tudi 
obnovljena podružna cerkev sv. Ma
rije Magdalene. Razveseli seje vsak, 
ki jo zagleda in seveda tudi ogleda z 
njene zunanje, predvsem pa z notra
nje strani. Obnova slivenske cerkve 
se je sicer začela že pred leti. Takrat 
so poskrbeli za najnujnejša obnovit
vena dela, popravili so tudi električno 
napeljavo in pobelili cerkev. Šempo- 
lajski župnik g. Franc Švara pa je ob 
svoji zlati maši I. 1993 naročil arh. 
Francu Kvaterniku načrt za nov oltar, 
ambon in svečnik, ki jih je iz doma
čega kamna izdelal slivenski kamno-
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KIPI IN RISBE NAMESTO FILMOV
Pod pokroviteljstvom Beneškega 

filmskega festivala, ki seje pravkar za
ključil - z zlatim levom je letos oven
čal iranski film  Krog je Slovenska ki
noteka iz Ljubljane postavila v Benet
kah razstavo Fritz Lang - Skulpture /  
Film v slovenskem slikarstvu dvajse
tih let. Odprli so jo 1. t.m. ob prisot
nosti slovenskega ministra za kultu
ro Šeliga in programskega direktorja 
Mostre Barbere.

Slovenska kinoteka je na razstavi 
najprej prikazala enega od največjih 
"zakladov" iz svojih zbirk. To so štiri ki
pi iz gline, ki jih je izdelal nemški film 
ski mojster Fritz Lang (1890-1976) v 
svojem predfilmskem obdobju. Janu
arja leta 1915 je namreč vstopil v voj
sko kot prostovoljec za dobo vojne 
in drugo polovico leta preživel na na
tečaju za rezervne oficirje v Ljutome
ru, nastanjen v hiši odvetnika dr. Ka
rola Grossmana, prvega slovenske
ga filmarja. V vojaški bolnišnici pa je 
Lang kot vojni ranjenec čas že izra
bil za pisanje filmskih scenarijev. To 
seje dogajalo, potem ko seje že sez
nanil s Grossmanovimi pionirskimi 
filmskimi podvigi v letih 1905-1906, 
saj se je udeleževal projekcij v dru
žinskem krogu Grossmanovih. V za
hvalo in spomin je kasneje poslal svo
jim  slovenskim gostiteljem sliko s se
boj v ljutomerski lončarski delavnici. 
Ta slika v velikem formatu krasi danes 
izložbo slovenske galerije A +A  v be-
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neški Calle Malipiero, nedaleč od pa
lače Grassi, tik  ob rojstni hiši znane
ga Benečana Giacoma Casanove, ki 
je potem postala domdrugega, kljub 
vsemu znanega Benečana, nekdanje
ga ministra De Michelisa. Ob fotogra
fiji je na podstavku Langova glinasta 
upodobitevpoganskega božanstva 
Bakhusa. V ljutomerski lončarski de
lavnici je Lang za Grossmanov vrt us
tvaril dve posodi za cvetje in več por
tretnih doprsij, od katerih sta se ohra
nili le dve podobi Bakhusa.

Drugi del razstave, ki tudi sodi v 
obdobje nemega filma, pa predstav
lja slovensko slikarstvo dvajsetih let 
s filmskimi motivi. To seveda kaže na

vzorno povezanost med dvema u- 
metnišimi zvrstema v času, ko je bilo 
zahajanje v kino že uveljavljen druž
beni obred. Na stenah lepih prosto
rov galerije visijo stvaritve Avgusta 
Černigoja, Mihe Maleša in Ivana Čar
ga. Černigoja je film pritegnil v njego
vem konstruktivističnem obdobju, 
takoj po šolanju na Bauhausu v Wei- 
marju. Razstavljeni sta dve njegovi 
lepljenki s filmsko tematiko, ki sta 
nastali leta 1926 v Trstu (na sliki). V 
ljubljanskem obdobju je Černigoj so
deloval z mladim avantgardnim gle
dališčnikom Ferdom Delakom, ured
nikom revije Tank, ki je združevala vsa 
slovenska avantgardna prizadevanja. 
Maleševe so na razstavi upodobitve 
Chaplina, Grete Garbo, Buster Keato- 
na, Čargove pa so zvezde Asta Niel- 
sen, Brigitte Helm in Conrad Veidt. Po
sebno zanimivost predstavljajo hol- 
lywoodske impresije Božidarja Jakca, 
ki so nastale med umetnikovim po
tovanjem po Ameriki v letih 1929- 
1930, ko se je seznanil na lastne oči 
s tedaj že uveljavljeno hollywoodsko 
tovarno sanj. Med portreti takratnih 
filmskih delavcev in zvezd so njego
ve tudi upodobitve dveh "slovenskih" 
igralk v ameriškem filmu: Zalke Sršen 
z umetniškim imenom Zalla Zarana 
in Mildred Prašnikar z umetniškim i- 
menom Del Mar. Razstava bo odpr
ta še do konca septembra.

sek Božo Marušič. Ob tisti priložnosti 
so želeli obnoviti tudi freske, ki jih je 
bil junija leta 1944 naredil slikar Loj
ze Perko za novo mašo g. Alberta Mi
klavca. Te poslikave je zob časa, ki mu 
je pomagala tudi vlaga, že tako na
čel, da so bile za več kot 60% poško
dovane. Slivenci so se tedaj spomni
li, da bi k sodelovanju povabili Loj
zetovega sina, Tomaža Perka, sicer tu 
di akademskega slikarja, ki seje rad 
odzval vabilu in predlagal sanacijo 
in utrditev očetovih fresk, da se ne 
bi več kvarile, sam pa seje odločil, da 
na platnu upodobi iste teme, ki jih je 
ustvaril oče, in te nove slike obesi nad 
starimi. Osrednja slika prikazuje Kri
žanega in pod križem Mater Božjo ter 
sv. Janeza. Na levi strani je upodo
bljen neverni Tomaž, na desni pa lom
ljenje kruha v Emavsu. Te nove po
slikave v prezbiteriju so blagoslovili 
3. septembra 1995. Točno pet let ka
sneje, v nedeljo, 3. septembra 2000, 
pa je bila slovesnost ob zaključku ob
novitvenih del. Cerkev so tokrat po
vsem prekrili in jo  izolirali, spet ob
novili omete in jo pobelili. Ob tej pri
ložnosti so blagoslovili tudi nov Kri-

I žev pot, ki ga je tudi ustvaril Tomaž 
Perko. Gre za nekoliko drugačno u- 
podobitev Kristusovega pasijona, saj 
slikar ni naslikal posameznih postaj, 
ampak je v sklopih, nekakšnih tr ip ti
hih, ponazoril sojenje, mučenje, no
šenje križa, srečanje z jeruzalemski
mi ženami in Veroniko ter padce in 
srečanje z Materjo, smrt in žalostno 
Mater z mrtvim Sinom, ki jih pozna
mo iz pobožnosti križevega pota. 
Pod slikami ni tradicionalnih razla
galnih napisov, ki so generacijam in 
generacijam pomagale razumeti pa
sijonsko dogajanje in so istočasno pri
čale o prisotnosti. Gre za figurativne 
upodobitve z izredno močnim izpo
vednim nabojem. Vsakdo, ki bo molil 
ob zrenju teh postaj Tomaža Perka, 
bo lahko resnično globoko doživljal 
molitev in sporočilo Jezusovega tr
pljenja. O opravljenem delu načrto
valca in izvajalcev pa pričata dve kam
niti plošči, ki sta pritrjeni na steno.

Občuteno nedeljsko slovesnost v 
Slivnem, med katero je bil novi kri
žev pot blagoslovljen, je vodil ško
fov vikar za Slovence v goriški nad
škofiji msgr. Oskar Simčič. Na koru pa 
je pod vodstvom organista Iva Kralja 
lepo prepeval domači cerkveni zbor, 
za katerega je škoda, da ne nastopa 
tudi izven cerkve. Na koncu pa je prav, 
da še povemo, da so sredstva za ob
novo cerkve in uresničitev teh sve
tih podob prispevali vaščani in dru
gi farani, razni dobrotniki ter Zadru
žna kraška banka in Kraška gorska 
skupnost.
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UMETNIŠKI 
UŽITKI 

OB IZBRANI 
GLASBI

V petek, 1. t.m., so se pričeli v Ka
nalu ob Soči 21. Kogojevi dnevi, ki 
bodo trajali do 26. oktobra letos. Pri
sluhnili bomo lahko desetim koncer
tom  "resne" glasbe v spomin na ene
ga največjih slovenskih glasbenikov, 
Marija Kogoja, ki je povzdignil slo
vensko glasbo na evropsko raven. Lju
bitelji poezije bodo lahko sredi sep
tembra prisluhnili poeziji Kajetana Ko
viča ob glasbeni spremljavi, v Kana
lu pa bo nastopil tudi Salzburški go
dalni kvartet. V programski knjižici 
festivala izstopajo imena sodobnih 
skladateljev kot tudi nova imena so
listov. Od slovenskih skladateljev naj 
omenimo Marka Mihevca, Uroša Roj
ka, Alda Kumarja, Brino Jež-Brezav- 
šček, od svetovnih pa Gyorgyija Orba- 
na, Samuela Barberja, Ernsta von Doh- 
nanyija. Nastopi priznanih solistov, 
kot sta npr. violinist Sergej Krilov in 
pianistka Stefania Mormone, so dali 
Kogojevim dnevom še poseben sve
tovljanski pečat.

Otvoritveni koncert je potekal v 
župnijski cerkvi v Kanalu. Nastopila 
sta Krilov in Mormonejeva in zaigral 
Mednarodni festivalski orkester Ma
rij Kogoj, ki ga je vodil Anton Nanut. 
Nastopajoči glasbeniki so na koncer
tu predstavili krstno izvedbo doma
čega skladatelja Štefana Maurija z na
slovom Oda materi. Prežeto z muzi- 
kantskim žarom je bilo drugo izve
deno delo, in sicer Koncertna glasba 
za violino, klavir, godala in timpane 
sodobnega češko-ameriškega skla
datelja Bohuslava Martinija. Sledilo 
je delo slovenskega skladatelja Loj
zeta Lebiča z naslovom Kons (B) za 
komorni orkester. Zadnje delo, v ka
terem ni manjkalo meditativnih glas
benih misli, je bilo sodobna sklad
ba S. Calligarisa Koncert za violino, 
klavir in godalni orkester.

Med otvoritvijo je med drugimi 
spregovoril tudi drugimi pesnik Ciril 
Zlobec, slavnostni govornik pa je bil 
letos skladatelj Lojze Lebič, kije pred
stavil velikane glasbene umetnosti in 
kritično opozoril na nekatere cenene 
in potrošniške dejavnike naše družbe.
V Galeriji Rika Debenjaka so med ve
čerom svečano odprli še razstavo del 
akademskega slikarja Jožeta Ciuhe, 
ki živi razpet med Ljubljano in Pari
zom in spada med najbolj uveljavlje
ne slovenske slikarje. Predstavila ga 
je umetnostna zgodovinarka Nelida 
Nemec. Njegove slike, grafike in a- 
kvareli bodo na ogled v Galeriji do 
30. t.m . Ostale prireditve Kogojevih 
dnevov bodo potekale v Kanalu ob 
Soči, v Ljubljani, na dvorcu Zemono 
in v Kulturnem domu v Trstu.

ADA KLINKON

ROZMANOV  
SIMPOZIJ V RIMU

Prejšnji teden je v Rimu potekal v 
papeškem zavodu Slovenik tradicio
nalni jesenski simpozij, ki je bil letos 
posvečen ljubljanskemu škofu dr. Gre
goriju Rožmanu. Veliko je bilo zani
mivih referatov, ki so jih v glavnem 
pripravili zgodovinarji iz Slovenije. 
Med drugim i so bili na simpoziju 
kardinal Alojzij Ambrožič, ljubljanski 
nadškof Franc Rode in slovenski ve
leposlanik v Vatikanu Karel Bonutti. 
Udeležence je med splošno avdien
co pozdravil tudi papež Janez Pavel 
II. in tako v slovenščini dejal: “Pozdrav
ljam člane znanstvenega simpozija
o osebnosti škofa Gregorija Rožma
na. Dobrodošli slovenski svetoletni ro
marji iz goriške in tržaške škofije. Naj 
vas svetoletni odpustek duhovno in 
človeško obogati. S to željo vam po
deljujem svoj apostolski blagoslov".

O simpoziju bomo več poročali v 
prihodnji številki.
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VILENICA SE ŽE OZIRA 
V PRIHODNJE LETO

Vilenico poznamo že petnajst let 
kot srednjeevropsko literarno nagra
do in veliko več. Gre za mednarodni 
načrt Društva slovenskih pisateljev, ki 
si prizadeva za medsebojno spozna
vanje umetnikov in literatur v evrop
skem in širšem prostoru, uveljavljanje 
slovenske literature na tujem, odpr
to  tribuno in sproščeno soočenje.

V zadnjih treh letih je za Venom 
Tauferjem odgovoren za srečanje be
sednih ustvarjalcev Iztok Osojnik, ki 
si močno prizadeva, da bi projekt pri
dobil nove razsežnosti, pomembne 
za slovensko in srednjeevropsko 
književnost in enakopravno vključe
vanje le-teh v širše evropsko in sve
tovno kulturno dogajanje.

Letošnja izvedba Vilenice je v šti
rih dneh zaobjela v zaokroženi celo
ti osebno, pesniško in knjižno pred
stavitev slovenskega pesnika Dane
ta Zajca. Ob njem so se prisotni lah
ko poglobili v izčrpno predstavitev 
antologije stoletja slovaške književ
nosti in sodelovali pri razgovoru ali 
prisluhnili okrogli mizi o literaturi in 
medijih, namenjeni predvsem premi
sleku o tem, kako slednji predstav
ljajo besedno umetnost.

Med številnimi pobudami, ki so 
bila na programu na slovenskem Kra
su, je  morda največjo pozornost 
zbudilo srečanje z letošnjim nagra
jencem Slavkom Mihaličem (na sli
ki), hrvaškim pesnikom, ki ga je slo
vesno predstavil na ljubljanskem gra-
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du kolega Veno Taufer. Literarno na
grado Vilenica so mu podelili v sobo
to  v istoimenski jami na Krasu. Lite
rarna nagrada je letos že petnajsta 
po vrsti, namenjena pa je izključno 
umetnikom iz tujine.

Slavko Mihalič, "živeči klasik liri
ke", je zelo znan po svetu. V petih 
desetletjih ustvarjanja (rodil se je v 
Karlovcu leta 1926, prvo zbirko je ob
javil leta 1954 z naslovom Komorna 
glasba) predstavlja mejnik v hrvaški

liriki po drugi svetovni vojni. Odtlej 
velja za prvo pero v sodobni hrvaški 
poeziji. Za daljše obdobje je bil no
vinar, ustanavljal in urejal je literar
ne časopise, dajal je pobude za pes
niške festivale, ob tem pa se ukvarjal 
tudi s slikarstvom in glasbo. Mihalič 
je med drugim prevajalec slovenske 
poezije in predsednik Društva hrva
ških književnikov.

Organizatorji Vilenice so se odlo
čili, da bodo odslej nagrajevali do
sedanje razsežnosti literarne nagra
de s predstavitvijo posameznih na
cionalnih književnosti, za začetek t i
stih iz sredenjeevropskih držav, ob 
tem pa bodo poskrbeli za primerne 
publikacije. Prvo dvojezično antolo
gijo (angleščina-slovenščina) z naslo
vom Sto let slovaške književnosti so 
v šestih mesecih pripravili slovaški li
terarni raziskovalci in teoretiki ob so
delovanju slovakista Andreja Rozma
na, izdali pa sojo pri društvih pisate
ljev obeh držav. Knjiga šteje približno 
300 strani in zajema zahtevno stolet
je literarnega snovanja na Slovaškem. 
Gre nedvomno za odgovorno delo.

Vilenica seveda predvideva tradi
cionalna literarna branja pesnikov in 
ustvarjalcev iz različnih držav, kot so 
Poljska, Latvija, Avstrija, Romunija, 
Italija, Slovenija idr.

Pri omenjeni vileniški okrogli mizi 
je sodeloval ugledni gost, francoski 
mediolog, pisatelj in publicist Regis 
Debray. Glas in udeležba urednikov

sta bila šibkejša, kot so pričakovali, 
po drugi strani pa je uspeh priredi
teljev že to, da se je francoski pisa
telj udeležil pogovora. O pomemb
nosti dogodka priča tudi dejstvo, da 
Debrayevo uvodno razmišljanje, na
tisnjeno v brošuri Vilenice, prevajajo 
v štiri jezike.

Kako pa naprej?
Med Osojnikovimi načrti je goto

vo najpomembnejši ustanovitev ev
ropskega združenja pesniških festi
valov; do tega naj bi prišlo že prihod
nje leto na Krasu prav na pobudo pri
rediteljev Vilenice.

Osojnik poudarja, da dojema Vi
lenico in njeno prihodnost kot širši, 
povezan splet dogodkov in prilož
nosti, da se "zgodi vrsta stvari". Zato 
jo  po njegovem mnenju velja dvigni
ti nad "zasebnost srečevanja pesni
kov", jo obogatiti in izkoristiti kot pri
ložnost za Slovenijo (vključno z za
mejstvom) ter kot dejansko medna
rodno literarno prireditev z vsemi raz
sežnostmi.

Po Osojnikovem mnenju se na Vi- 
lenici premalo izkoristi vsakoletnou- 
strezno predstavljanje slovenske lite
rature z vrednimi posameznimi us
tvarjalci.

Letos so predstavili delo Daneta 
Zajca, prihodnje leto pa bodo Loj
zeta Kovačiča. Pri tem “se je treba 
zavedati, da je lasten pogled ome
jen in da je treba tujim  udeležencem 
omogočiti, da si oblikujejo svojega". 
Ponujati, vsiljevati svoj pogled je 
napaka. Če je Vilenica mednarod
na prireditev, mora to biti “forum, na 
katerem prihaja do razprav z med
narodno veljavo o srednjeevropski 
literaturi".
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USPEŠNI ROCKERJI
ROK OPPELT

Ansambel Kraški ovčarji seje v ne
kaj letih uveljavil ne samo v naši de
želi, ampak tudi na vsedržavni ravni 
na tej in oni strani meje. Med letošnji
mi najodmevnejšimi nastopi naj ome
nimo koncert pod propileji tržaškega 
mesta pri Sv. Justu. Sax, Pilo, Iztok, 
Mitja in Keko so tudi uspešno nasto
pili na slovenskem festivalu Rock O- 
točec. Kraški ovčarji so na letošnji iz
vedbi festivala po izpadu skupinSfa- 
ra Vrana in Soraya neuradno pred
stavljali zamejski rock. Kraški ovčarji 
so pobudniki soorganizatorji Zamej
skega rock festivala, ki letos poteka
v parku SKD J. Rapotec v Prebenegu. 
Tretja izvedba festivala pod pokrovi
teljstvom občine Dolina in raznih us
tanov, je privabila kar petnajst ansam
blov kar preseneča same organiza
torje, saj je pred tremi leti bilo le sre
čanje prijateljskih glasbenih skupin. 
Ovčarjem smo postavili nekaj vpra
šanj ob letošnjih in lanskih uspehih 
ter ob skorajšnji izdaji prve uradne 
zgoščenke.

Rock Otočec j e  mimo.
K a j vam je  ostalo v spominu 
o letošnji iz d a ji "slovenskega 
Woodstoka "?Ali je  v Sloveniji še 
vedno priljub ljen  balkan-rock?

Za nas je bilo samo dejstvo, da smo 
lahko nastopili na najbolj znanem fe
stivalu rock glasbe v Sloveniji že velik 
uspeh, pa tudi velika čast. Poleg te
ga smo se vse tri dni še zelo zabava
li. Slabim vremenskim pogojem nav
kljub je naš balkan-rock privabil po
slušalce in zveste prijatelje iz zamej
stva. Kar se tiče balkan-rocka je ver
jetno v Sloveniji priljubljena zvrst glas
be, gotovo pa je, da ni edina, saj se 
slovenska glasbena rock scena iz dne
va v dan širi z vedno boljšimi in različ
nimi skupinami in glasbeniki.

Lani ste se udeležili 
vsedržavnega natečaja Arezzo 
Wave in se uvrstili med

najboljše skupine, tako da so 
vam o rg a n iz ira li n iz  koncertov 
p o  Ita li ji . V katerih  mestih ste 
nastopili in kako so vas 
sprejeli?

Na koncu novembra lani nam je 
Arezzo Wave organiziral dvoteden
sko turnejo. Nastopili smo v Catanii, 
Caltanissetti, Perugii, imeli smo dva 
koncerta v Palermu in večkrat tudi v

v Trstu snemali tri pesmi in tako pri
pravili single CD, ki bo kmalu izdan. 
Snemanje je bila prva nagrada za na
tečaj Baraonda, ki ga je organizirala 
diskoteka Hippodrome v Tržiču, kjer 
smo lani dosegli prvo mesto. Našo zna
no Kekofonijo pa se da kupiti po in
ternetu na naslovu www.mp3.conV 
kraskiovcarji, to je pač organizacija, 
ki pomaga skupinam iz celega sveta 
prodajati neizdane posnetke in zgo
ščenke. .

Že več let se  ukvarjate  
p retežno  z  balkan-rockoni 
tako  da so besedila vaših

značilnih lokalih, kjer se ponoči zbi
ra veliko mladine. Moramo priznati, 
da nas je publika povsod zelo toplo 
sprejela, tako da nam je bilo vsak ve
čer zelo prijetno igrati ob tako vzbur
ljivih plesih in zabavah.

P red  enim letom ste v samo
založb i izd a li demo-zgoščenko 
Kekofonija. V b ližn ji p rih o d 
nosti p a  boste im eli v rokah  
p rv i u rad n i "single"CD, k i ste 
g a  posneli v tržaškem  študiju  
Scenario. A li im ate v p rogram u  
izdajo  albuma? Kje in kd a j bodo 
na sporedu vaši naslednji 
koncerti?

Resje, da do sedaj nismo še izdali 
nobenega albuma, posnetkov pa je 
že veliko, tako da bi v bistvu lahko iz
dali že drugi demo-CD. Res pa je tu 
di, da nam preveliko število opravkov 
ne dovoljuje, da bi lahko snemali pra
vi CD, zato bo treba nanj še počakati. 
Pred kratkim smo v študiju Scenario

popevk pretežno v hrvaščini 
p re d  leti p a  ste b ili zvesti 
tradicionalnem u slovenskemu 
hard rocku. K d a j bo na vrsti 
naslednji preobrat?

V zadnjih časih si preobrati sledijo 
kar eden za drugim. Po eni strani smo 
se v zadnjih mesecih spomnili naših 
začetkov, oziroma naših najstniških 
hardrockovskih pesmi in ob tem na
pisali še druge, po drugi strani pa se 
naša usmeritev v balkansko glasbo 
stalno izpopolnjuje. Pridobili smo no
vega člana - klarinetista Igorja Peri
ca, ki je z nami prvič nastopil prav na 
Rock Otočcu; z njim se je naša glas
ba izredno obogatila. Poglabljamo 
se v našo pesniško tradicijo, tako da 
smo poleg Prešernove Lepe Vide, ki 
ste jo  lahko že večkrat poslušali na 
naših koncertih, uglasbili še Grudno
vo Pesem o Lepi Vidi (pravzaprav je 
to uglasbil naš klaviaturist Keko).

DNEVI ORGEL 
V ISTRI

V prejšnjem tednu so že tretje leto 
zapored potekali v Istri Dnevi orgel, 
ki jih  prireja hrvaško združenje Life- 
style in portoroški Avditorij. V ne
deljo, 3.t.m., je bila v umaški župnij
ski cerkvi svečana maša za blagoslov 
festivala, ki jo  je daroval Ivan Milo
van, predstavnik škofije v Poreču in 
Pulju. Sledila so si nato vsakodnevna 
glasbena srečanja, ki so omogočila 
poslušanje raznih orgel istrskih cer
kva. Glasbeniki iz Slovenije, Italije, Hr
vaške, Francije, Češke, Norveške, Av
strije, Portugalske in Španije so na
stopili na tistih orglah, ki so še v do
brem stanju, in sicer v Piranu, Pulju, 
Brtonigli, Sv. Petru u Šumi, Novem- 
gradu, Završju, Portorožu in Daliji.

Ob koncertih je bil v Portorožu 
nadvse zanimiv simpozij z naslovom 
Don Petar Nakič - Don Pietro Nachi- 
ni, organist dveh jadranskih obal, na 
katerem so strokovnjaki - Emin Arma- 
no, Lorenzo Nassimbeni, Božidar Gr- 
ga, Branko Koširc ki je predelal in pre
bral referat Eda Škulja, in Fabio Metz
- spregovorili o izdelovalcu orgel Pe
tru Nakiču oz. Pietru Nachiniju. Nji
hovi referati so prikazali pomen tega 
hrvaškega izdelovalca orgel, ki je še 
zelo mlad odšel v Benetke in tam po
stavil svojo delavnico. S svojim delom 
je Nakič postavil temelje, na katere 
so se potem naslonili beneški izde
lovalci orgel; obenem je svoje znanje 
posredoval učencem, med katerimi 
so bili Gaetano Callido, ki je izdelal 
orgle v koprski stolnici, Francesco 
Dacci in skoraj gotovo tudi Slovenec 
F.K. Križman. Nakičeve orgle so še da
nes posejane v območju, ki sega od 
Makarske na Hrvaškem preko Istrske
ga (v piranski stolni cerkvi so edine 
ohranjene Nakičeve orgle na Sloven
skem), Furlanije, Veneta, Emilie Ro- 
magne vse do Mark.

Koncerti in simpozij so izzvali ve
liko zanimanja, zato se bo to  med
narodno srečanje gotovo nadaljeva
lo še v prihodnjem letu.

LUISA ANTONI

»JE, KAR //;«

POKEMON
Kdo so Charizard, Charminder, Pi- 

kachu, Raichu, Mewtwo, Snor!ax, lvy- 
saur, Squirtle in Bulbasaur? Če ima
te otroke, najbrž veste, o čem govo
rim. Ali, točneje, slišali ste, da so ome
njali ta imena, toda najbrž še niste i- 
meli veliko časa, da b i se poglobili v 
svet Pokemonov in množico bitij, ki 
ga sestavljajo. Pred nekaj meseci, ko 
je  po kinodvoranah razsajala risanka 
Pokemon, sem se v družini sam po
nudil, da pospremim nečaka v kino.

Vsi smo izredno zaposleni in res 
je  težko najti časa za otroke, da b i se 
še posebej poglobili v njihov svet ali 
v življenje njihovih junakov. Ne pra
vim, da otroci to od nas zahtevajo. 
Pokemoni so svet, k i ne zahteva p ri
sotnosti odraslih, vendar n i slabo, če 
včasih malo pokukamo, kaj se v teh 
otroških svetovih dogaja.

Nečaka sem na p o ti v kino podro
bno izprašal o Pokemon ih: kdo so, 
kaj se dogaja, zakaj se borijo itd. Res 
je  bil vesel, da je  lahko poučil starej
šega. In risanka je  potem bila tudi 
zame veliko jasnejša in zanimivejša.
V njej celo obstaja pozitivno sporo
čilo, da je  prijateljstvo veliko bolj vre
dno od vsega ostalega.

Pred dnevi so nas obiskali prijate
lji iz Milana. Njihova hči je  enako sta
ra kot moj nečak, k i pa ne govori ita
lijansko. S seboj pa je  imela album  
Pokemonov in po nekaj urah sta že 
"komunicirala'' na osnovi teh junakov, 
čeprav je  moj nečak izredno nena
klonjen nasprotnemu spolu, ko t ve
čina fantov njegovih let.

Navedel bom še dva dogodka, ki 
označujeta tokratno razmišljanje. Ne
čaka smo v družini naučili madžarsko 
in jaz še vedno vztrajam, da b i z njim  
govoril v tem "nenavadnem" jeziku. 
Pred nekaj leti je  tud i moj svak po
skusil govoriti madžarsko s svojim 
sinom. Vendar se je  nečak madžaršči
ne učil od rojstva, moj svak pa šele 
po poroki. Odnehal je, ko se mu je  
sin začel posmehovati: “Ha, ha, tata, 
sploh ne znaš madžarsko!" Poleg te
ga pa je  nečak dom ači",izvedenec1' 
za računalnik. Stalno “visi" na njem 
ter "voha" vse možnosti in nastavitve 
v računalniku. Stvari, k i jih  je  treba 
njegovim staršem na dolgo in širo
ko razlagati, j ih  nečak razume v tre
nutku, če jih  ni že sam odkril.

Dejstvo je, da so seotrociže rodi
li v svetu računalnikov, medtem ko 
smo m i videli nastanek in pojav oseb
nih računalnikov. Razlika je  ista ko t 
med nami in našimi starši. Za nas je  
bila televizija že nekaj samoumevne
ga, medtem ko se moja mama spo
minja, da so kupili prvo žarnico za v 
dnevno sobo, ko je  bila še otrok, . 
l/se kaže, da h itri razvoj tehnologije 
poglablja "prepad' med generacija
mi. Prijatelj m i je  pred kratkim ome
n il krasno podobo, ki mu jo  bom se
daj ukradel: V neki trgovini so na ma
lih, otroških mizah bili prižgani raču
nalniki. In neki fantiček je  držal svoje
ga dedka za roko ter ga tako učil, ka
ko je  treba premikati miško. Dejstvo 
je, da živimo v svetu, kjer se moramo 
starejši učiti od mlajših: dedek se uči 
računalništva, jaz pa Pokemone.

To pa še ne pomeni, da nimamo 
kaj naučiti mlajših. Pomeni le, da je  
toliko težje vzgajati in pomagati z 
nasveti. Nihče od nas še n i preživel 
(in očitno tudi ne bo) takega otroštva 
oz. takšne mladosti, kot jo  doživljajo 
in jo  bodo doživljali današnji otroci. 
Kako jim  lahko torej povemo, kaj mo
rajo narediti in česa ne smejo? In sa
m i imajo prav gotovo še večje težave, 
ker nobeden od starejših ni živel v 
njihovem svetu in ne more resnično 
vedeti, kaj pomeni b iti tam. Otroci 
tako nimajo pravih vzornikov, ki b i 
jim  bili v oporo. Nič drugega nam ne 
preostaja, ko t da se še sami poglo
bimo v otroški svet in se naučimo Po
kemonov in iger ter tako skušamo 
razumeti, kaj otroci doživljajo. In do
volite m i še eno misel: konec kon
cev je  bilo zame odkritje, da je  lvy- 
saur evolucija prvotnega Bulbasau- 
ra, izredno zabavno.

PETER SZABO
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SLOVENSKI POSLANCI  
PRI NAS

v  v

V četrtek, 7. t.m ., so bili na 
obisku v Trstu člani komisije 
državnega zbora republike 
Slovenije za Slovence v za
mejstvu in po svetu. Najprej 
so se v prostorih slovenske
ga generalnega konzulata se
stali s skupnim  predstavni
štvom Slovencev v Italiji (na 
sliki), nato pa so obiskali še 
uredništvo Primorskega dnev
nika. Srečanje je bilo poslovil
nega značaja, saj se komisiji

izteka mandat. Kljub temu je 
bil ta obisk priložnost za po
zitivno oceno prehojene poti; 
b ilo je  namreč rečeno, da je 
slovenska javnost po zaslugi 
komisije sedaj bolje inform i
rana o zamejskih Slovencih 
in njihovi problem atiki. Na 
srečanjih je  bilo tudi ugotov
ljeno, da je pretok informaciji 
med matico in manjšino še 
vedno pomanjkljiv.

S KLEP T R Ž A Š K E G A O B Č I N S K E G A  O D B O R A

ZADOVOLJSTVO SSk ZA 
DVOJEZIČNE OBRAZCE
Pokrajinsko tajništvo Slo

venske skupnosti, piše v  tis
kovnem sporočilu, ki smoga 
prejeli, je  z zadovoljstvom  
sprejelo novico, da je  tržaški 
občinski odbor sklenil izdaja
ti dvojezične obrazce za pro
metne prekrške, ki jih ugoto
vijo  občinski redarji.

Na svoji zadnji avgustovski 
seji je  namreč odbor določil, 
da bo vsem, ki za to zaprosi
jo, dostavil obrazec v italijan
skem in slovenskem jeziku z 
ugotovitvijo prekrška in z do
ločilom  globe. V tem  smislu 
sta se izrekla tako kapetan ob- 
činskih redarjev kot tudi n ji
hov pod načel ni k, ki je  vodja 
tega urada. Iz njunih dopisov 
izhaja še mnenje, da bi m o
ralo biti prevedeno v sloven
ščino tudi spremno pismo, ki 
je p riloženo dvojezičnem u 
zapisniku o prekršku.

Do tega dosežka, meni 
SSk, so nedvomno pripeljale 
tudi razsodbe DUS iz leta 1999 
in mirovnega sodnika iz leta 
2000; te je  dosegel odvetnik 
Renco Frandolič, ki je zmagal 
razne tožbe proti tržaški ob
čini. O dbor seje torej odločil 
za to pot in s tem dejansko 
popravil ter dopolnil odredbo 
župana lllyja z dne 8. marca 
1999, ki je na nejasen način 
urejala to snov.

SSk, piše še v tiskovni noti, 
se zahvaljuje vsem, ki so vz
trajali pri svojih zahtevah in jih 
pomagali udejanjiti, pozdrav
lja novi dosežek na poti ures
ničevanja manjšinskih pravic 
in hkrati opozarja, daje ome
njeni občinski sklep celo po
polnejši od določil zaščitne
ga zakona, ki ga je  odobrila 
poslanska zbornica.

G R A D I L I  NAJ BI J O N A  N A F T O V O D U

NASPROTOVANJE 
KOLESARSKI STEZI
Prejšnji teden je deželni 

svetovalec Roberto De Gioia 
predlagal, da bi uporabili tra
so kraškega naftovoda tudi 
kot kolesarsko stezo oz. kot 
pešpot. Predlog je naletel na 
negativno reakcijo. M ed d ru 
g im i je ostro stališče zavzel 
pokrajinski svetovalec Slo
venske skupnosti Nevo Rado
vič, ki je opozoril, da je  kraški 
naftovod speljan po zem lji
ščih, ki so last zasebnikov ali 
pa krajevnih srenj in jusov, ki 
so s svojo vztrajnostjo mime- 
tizirali naftovod s travniki in 
vinogradi. Nihče ne rabi nove 
velike prom etne poti na Kra
su, medtem ko je treba ovre

dnotiti že obstoječe poti. Ra
dovič je De G io io  tud i po
zval, naj si prizadeva, da la
stniki dobijo višjo odškodnino 
za dvajsetletno uporabljanje 
njihovih zemljišč za naftovod. 
Za zgled bi si lahko vzel tari- 

! fe, ki jih  p lačujejo okoliške 
občine za najem zem ljišč, 
m edtem  ko pre jem ajo last
niki zem ljišč, na katerih je 
speljan naftovod, le 125 lir 
na kvadratni m eter letno. Za 
Radoviča pa gre čez vsako 
mero dejstvo, da skušajo za
sebno lastnino spremeniti v 
javno v imenu krajinskega 
preoblikovanja.

SEDEM DNI SPROSCENOSTI IN 
KULTURE NA KONTOVELU

IVAN ŽERJAL

Sedem dni na Kontovelu: 
takšno je geslo celotedenske
ga niza kulturnih in zabavnih 
pobud ob 100-letnici Gospo
darskega društva na Konto
velu, ki ga prireja že omenje
no društvo v sodelovanju s tr
žaško občinsko upravo. Niz 
se je začel v ponedeljek, 11. 
t.m., z uvodno slovesnostjo 
na odprtem igrišču Športne
ga društva Kontovel, med ka
te ro  je , ob petju moškega 
zbora Vasilij M irk, potekala 
predstavitev knjigeNa Konto
velu in domačega vina Moko- 
lan, ki ga je  ustekleničil v ino
gradnik Edi Kante.

Gospodarsko društvo na 
Kontovelu je  bilo ustanovlje
no pred 100 leti (prvi pred
sednik je bil Jaka Štoka) v ok
viru vsesplošnega slovenske
ga preporoda, ki je bil znači
len za drugo polovico 19. in 
začetek 20. stoletja. Kot je 
predsednik Gospodarskega 
društva Henrik Lisjak zapisal 
v priložnostno brošuro, na 
ponedeljkovi slovesnosti pa 
tudi dejal, "so bili naši predniki 
zelo aktivni, drzni in seveda 
tudi uspešni", saj so s skrom 
nim i sredstvi, a z veliko mero 
prizadevnosti, delavnosti in 
samoodpovedovanja zgradi
li vrsto stavb in središč, ki so 
b ila  k ljučnega pom ena za 
razvoj kulturnega in športne
ga udejstvovanja tržaških Slo
vencev. To velja tudi za Go
spodarsko društvo, ki je še da

nes zelo dejavno, saj je v svoji 
zgodovini prebrodilo marsi
katero težavo, zlasti mračno 
obdobje fašistične diktature in 
druge svetovne vojne.

Z nizom 7 dn i na Konto
velu želijo prireditelji tudi pri
spevati k vsestranskemu, v 
prvi vrsti pa turističnem u in 
gospodarskemu ovrednote
nju te slovenske vasi nad Tr
stom. Prebivalci Kontovelaso 
se namreč ukvarjali z ribolo
vom in kmetijstvom, v prvi vr
sti pa z vinogradništvom. In 
prav 100-letnica Gospodar
skega društva je dala domači
nom  priložnost, da izkoristijo 
dogodek tudi za promocijo o- 
kusnega domačega vina M o- 
kolan. Gre sicer za belo vino 
iz kontovelskega brega, ki so 
ga doslej točili prosto, sedaj 
pa so ga poskusno ustekleni
čili s sodelovanjem znanega 
vinogradnika Edija Kanteta.

O b  praznovanjih je  izšla 
tudi 240 strani debel zbornik 
z naslovom Na Kontovelu. 
Knjigo, ki jo  je uredil Matjaž 
Rustja (našemu sodelavcu 
Matjažu iskreno čestitamo), 
tiskanje pa omogočila Zadru
žna kraška banka, je napisa
lo devetnajst avtorjev, ki ob
ravnavajo zgodovino, zani
mivosti, kulturo in navade na 
Kontovelu. Avtorji so: Lidija 
Rupel, Neva Martelanc, Sara 
Perini, M arko Štoka, Aljoša 
Gabrovec, Štefan Ukmar, Jo
že Špeh, Drago Štoka, Matjaž 
Rustja, Pavel Križman, Slava 
Starc, Elva Danev, Vasili Da-

_______

- . m

nev, Jana Radovič, Marta Ko- 
: šuta, Bruno Volpi Lisjak, Bo
štjan Starc, Tomaž Ban in 
Marjan Pertot. Platnico je  iz 
delal dom ači um etn ik A lek
sander Starc.

Niz 7 dni na Kontovelu je 
v  tem času v polnem teku. Po 
slovesnem začetku v pone
deljek, 11. t.m ., se je zvrstilo 
še nekaj pobud. V torek, 12. 
t.m ., so na domu kiparja Ro
bina Soaveja odprli razstavo 
Kontovel in m orje  z umetni
nami najpomembnejših slo
venskih slikarjev 20. stoletja 
(razstava je  na ogled v  dvo
rani Zadružne kraške banke 
na Opčinah vsak dan do so- 

; bote, 16. t.m., z urnikom od 
16. do 20.30). O b tej p rilož
nosti razstavlja na svojem do
mu tudi kipar Soave. V Dru-

i štveni gostilni pa je  na ogled 
razstava domačih umetnikov 
Katarine Jeretin Ferluga, Zorke 
Kopun, Karla Pertota in Savi

ce Štoka. V teku je  tudi otroški 
extempore. V sredo, 13. t.m., 
je v starem kontovelskem va
škem jedru potekala predsta
va Slovenskega dramskega 
društva Jaka Štoka v kontovel
skem narečju (šlo je  za skeča 
Lajna in Pušast). Prireditelji ni
so pozabili poskrbeti tudi za 
glasbeno plat dogajanja. Tako 
bo nocoj pred župnijsko cer
kvijo nastopila skupina The 
original Klezmer Ensemble z 
židovsko glasbo; v petek, 15. 
septembra, pa bo pri mlaki 
koncert skupine Šukar. Vedno 
pri mlaki bo v soboto, 16. t.m., 
koncert p riljub ljene  pevke 
Tinkare Kovač, ki ima veliko 
oboževalcev tudi v zamejstvu.
V nedeljo, 17. septembra, pa 
bo na igrišču ŠD Kontovel za
ključna proslava, ki jo  bosta 
oblikovala Godbeno društvo 
Prosek in mešani zbor Gal- 
lus-Resonet.

N O V A  S E Z O N A  S KK  I N  M O S P

BOGATA USTVARJALNOST
BREDA SUSIC

V tednu, ko se začenja šo
la, se odpirajo tudi vrata Pe
terlinove dvorane. Slovenski 
kulturni klub (SKK) in Mladi v 
o d k r iv a n ju  sku p n ih  po ti 
(MOSP) vabijo višješolce, uni
verzitetne študente in druge 
mlade, da se pridružijo  kate
remu izmed krožkov, ki bodo 
delovali celo šolsko leto oz. 
ob sobotah zvečer, ko bodo 
na sedežu v ulici Donizetti 3 
prostori namenjeni družab
nemu srečanju in zabavi.

Sezona se začenja z veli
kim  projektom , ki so gaMO- 
SPovci - skupaj s Kraškimi ov
čarji - pripravili že poleti. To 
je 3. Zamejski rock festival, ki

bo v Prebenegu 15. t.m. ob 18. 
uri, in sicer v okviru Odprte 
meje, ki jo  prirejadolinska ob
čina. Ker se je  lani delovanje 
po interesnih krožkih izkaza
lo kot zelo pozitivno, se bo le
tos ta poskus nadaljeval. V ok
viru MOSP-a in SKK-ja bodo 
tudi letos delovali štirje krožki.

Likovni krožek: imel bo 
redna srečanja, ki bodo pred
vidoma potekala dvakrat me
sečno. Lahko se ga udeležijo 
tako začetniki kot že izkušeni 
mladi umetniki. Pod vodstvom 
mentorjev bodo udeleženci 
krožka risali, slikali, spoznavali 
tehnike barv, odkrivali svetov
ne umetnike, slikali na pro
stem... Tečajnike bodo obiska
li priznani zamejski likovniki.

Mednaroni krožek: minu
la sezona je bila zelo uspeš
na. Člani in skupine so se ude
ležili mednarodnih srečanj v 
Friziji, Nemčiji, Škofji Loki, na 
Južnem Tirolskem. Letos bodo 
srečanja potekala enkrat me
sečno. Na njih se bo priprav
ljala udeležba na mednarod
nih srečanjih. Včasih si bodo 
člani ogledali kak angleški film.

Zaradi velikega povpraše
vanja bosta v ulici Donizetti 
letos predvidom a delovali 
dve gledališki skupini.

Gledališki krožek: name
njen je novim članom, ki bi se 
radi ukvarjali z gledališkim  
nastopanjem, učenjem dikci
je, mimike, pripravo recitalov. 
Vodila ga bo prof. Lučka Pe

terlin. Srečanja bodo enkrat 
tedensko.

Gledališki krožek: name
njen je članom, ki so nasto
pali v igrah Utrip i in Antiutrip i 
ter Obtoženi volk. Srečanja 
(vaje za igri in nastopi) bodo 
potekala dvakrat mesečno.

Časnikarski krožek: na
menjen je mladim, ki jih vese
li pisanje člankov, vodenje ra
dijskih oddaj, voden jepufa//c 
relations, moderiranje okro
glih miz, skratka vsem, ki jih  
privlačuje svet javnih občil. 
Odkrivali bodo govorice raz
nih medijev, tehnike pisanja 
raznih člankov, im eli bodo 
praktične vaje v učinkoviti ko
munikaciji in pisanju. Sreča
nja bodo dvakrat mesečno.

Za vse informacije v zvezi 
s krožki: 040 370846 (Matej) 
040211551 (Breda).

IN  M E M O R IA M

ALOJZ 
MARKOVIČ
V torek, 5. t.m., je na svojem 

domu v Sesljanu v jutranjih urah 
za srčno kapjo umrl Alojz Mar
kovič, ki so mnogi poznali tudi 
po partizanskem imenu Zvon
ko. Dopolnil je 85 let starosti 
in se je rodil v Fojani v Brdih. 
Še kot mlad fant je prišel na Tr
žaško in se v Tržiču izučil za 
elektromehanika. Pomembno 
vlogo je rajnik imel po kapitu

laciji Italije septembra 1943, ko 
so zlasti delavci iz tržiške lad
jedelnice množične odhajali v 
partizane in se borili v sklopu 
partizanskega devetega korpu
sa. Na spominskem obeležju 
pred tržiško ladjedelnico piše, 
da je za svobodo darovalo svo
je življenje 533 ladjedelniških 
delavcev. Ko je tržiško obmo
čje po pariški mirovni pogodbi 
pripadlo Italiji, se je Markovič 
z družino naselil v Nabrežini, 
kjer je bil politični aktivist in sin- 
dakalist. L. 1947 se je opredelil 
za Kominform in deloval v ok

viru takratne komunistične par
tije Svobodnega tržaškega o- 
zemlja. Sredi 50. let je bil prvič 
izvoljen v devinsko-nabrežin- 
ski občinski svet, kjer je ostal 
več mandatov. Nekaj časa je 
bil tudi pokrajinski svetovalec 
in odbornik v Trstu. Na zače
tku 90. let se je pridružil stranki 
Levih demokratov. Zelo akti
ven je bil tudi na kmetijskem 
področju, saj je bil dolgo let 
predsednik in direktor Kme
tijske zadruge v Trstu. Bil je se
veda zvest svojemu politične
mu in svetovnonazorskemu

prepričanju, a je vedno bil 
pripravljen na dialog z dru
gače mislečimi in v tem pogle
du bil vedno korekten do po
litičnih nasprotnikov. Vrsto let 
je bil tudi odbornik nabrežin- 
ske hranilnice in posojilnice 
ter seveda zelo aktiven v kra
jevni in pokrajinski borčevski 
organizaciji.

Vdovi, gospe Zorki, hčeri 
Zvonki in sinu Borisu ter soro
dnikom izrekamo globoko ob
čuteno sožalje. Pokojnik pa naj 
v miru počiva v kraški zemlji. 
-------------- DL
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OBČINA ZGONIK vabi k sode
lovanju pesnike, pisatelje in 
glasbenike ob 200-letnici rojst
va Franceta Prešerna. O b tej 
priložnosti naj bi občina Zgo
nik izdala dvojezično publika
cijo o pesniku. V njej naj bi bili 
objavljeni prispevki, ki bi jih  
slovenski in italijanski književ
niki iz F-Jk napisali o Prešer
nu, njegovem delu, vlogi, po
menu včeraj in danes... (krat
ka misel - pol tipkane strani v 
prosti obliki). Glasbeniki pa 
naj bi poskrbeli za glasbeno 
priredbo poezije Pevcu. Sklad
ba bi bila prav tako objavljena 
v omenjeni publikaciji, ki bo 
izšla v  začetku c’ cembra. 
Glasbeno gradivo za različne 
glasbene in vokalne skupine, 
ki bo dospelo v predvidenem 
roku, bo doživelo krstno izved
bo v o b d o b ju  decem ber 
2000-februar 2001. Književ
niki in glasbeniki, ki se bodo 
vabilu odzvali, naj pošljejo 
svoje prispevke na naslov: Ob
čina Zgonik, Zgonik 45,34010 
Trst, lahko tudi po faksu 040 
229422 s pripisom Prešeren 
1800-2000, do 15. oktobra. 
Za informacije je na razpola
go občinska knjižnica ob po
nedeljkih in sredah od 15. do 
19. ure, tel. št. 040 229533.

KONCERTNA POBUDA - Rojan 
razpisuje natečaj za izvirno, še 
neobjavljeno komorno sklad
bo za katerikoli instrument ali 
glas (s slovenskim besedilom). 
Natečaj je namenjen mladim 
(starost do 35 let) slovenskim 
zamejskim glasbenikom-skla- 
dateljem. Dela je treba posre
dovati do 30.t.m . vdvojniku z 
geslom na naslov: Koncertna 
pobuda - Rojan, ul. Cordaroli 
29 - 34135 Rojan (Trst). Prilo
žiti je treba v zapečateni ovoj
nici ime in priimek, naslov in 
geslo. Skladbe bo ocenila ko
m is ija  tre h  p riznan ih  za 
mejskih glasbenikov. Prva na
grada znaša 500.000 lir, druga 
300.000 lir, tretja 150.000 lir.

ZSŠDI PRIREJA ob 30-letnici 
fotografski natečaj, ki je od
prt vsem, pod geslom Naš 
šport v našem prostoru. Pos
netki morajo biti izvirni, če
prav lahko stari ali letošnji, te
hnika pa je prosta. Tematika 
naj bo športna in naj po m o
žnosti ovrednoti športno u- 
dejstvovanje v zam ejstvu. 
Organizator si pridržuje pra
vico, da dela obdrži. Prijave 
do 30. oktobra, do 16. ure, v 
uradih v Trstu (ul. Cicerone 
8) in Gorici (ul. Malta 2). In
formacije na tel. številki 040 
635627 oz. 0481 33029.

D A R O V I

ZA MISIJONE: v spom in na 
Berta Franza darujejo M ari
ja, Alba, Elvira, Rosalija, Ber
ta, Jekla H lede 100.000 lir. 

ZA SLOVENSKO Karitas: V.S.
50.000 lir; M.G. 30.000 lir; F.V.

120.000 lir.
v spomin na pok. Pierina Hr

vatina daruje Severina Saco- 
lich 100.000 lir za župnišče 
v Sočergi, 50.000 lir za cer
kveni pevski zbor od Sv. Ivana 
in 50.000 lir za Marijin dom pri 
Sv. Ivanu; v isti namen daruje 
Luciano Živic 50.000 lir za 
župnišče v Sočergi.

ZA CERKEV v Nabrežini: ob 
; 5 0 - le tn ic i p o ro ke  Slavec
200.000 lir; Vremec 150.000; 
MetHkovec 20 .000; Pupis

; 35.000; Pertot 20.000; v spo
min na Valerijo Gruden daru
jeta Tatjana in Antek 50.000; 
"Condominio" 100.000; Lovci 
50.000; ob poroki Di Mar- 
cantonio-Devetak 150.000; 
Kakeš 1 0 0 .0 0 0 ; b o ln ik i 

| 80.000; Gruden 20.000; Ru- 
dež F. 30.000; Kukanja 35.000; 
Rudež A.J. 20 .000 ; Pahor 
70.000; Caharija 35.000; Per
to t 15.000; bolniki 230.000; 
Š irca 2 0 .0 0 0 ; C aharija  
150.000; Trussinger 30.000; 2F 
1.600.000; Kukanja 100.000; 
Peric 100.000; Koželj 35.000; 
Lakovič 70 .000 ; Rudež 
20.000; N.N. 300.000 lir.

V ZN A M E N JU  MSGR. UKMARJA

JESENSKA ODPRTA MEJA
Občini Dolina in Hrpelje- 

Kozina prirejata 15., 16. in 17. 
t.m . jesensko izvedbo Odpr
te meje 2000; 15. t.m. bo v 
parku SKD Jože Rapotec v Pre- 
benegu ob 18. uri že 3. Za
mejski rock festival; 16. in 17. 
t.m. pa bo na ogled 11. raz- 
stava-sejem tipičnih km etij
skih pridelkov Krasa v Groča- 
ni, od 8. do 19. ure pa bo od

prta meja na mejnem preho
du Gročana-Vrhpolje. V Gro- 
čani bodo na voljo dobro za
loženi kioski, v večernih urah 
pa bosta igralaansambla Kra
ški kvintet in M odri val. V ne
deljo, 17. t.m ., bo ob 18. uri 
pozdrav županov Borisa Pan
gerca in Vojka Mahniča, sle
dila bosta koncert vokalne 
skupine Katice ter nastop fo l
klorne skupine Brkini.

MATJAŽ RUSTJA

"Marija je  združena s svo
jim  Sinom Kristusom, edinim 
Odrešenikom po materinski 
in nadnaravni ljubezni. Zato 
je Marija mogočna posredo
valka sadov odrešenja za Cer
kev in za ves človeški rod do 
konca dni!" (Jakob Ukmar)

Na 52. Marijanskem sho
du so bile te besede msgr. Uk
marja vodilo srečanja m olit
ve, letos izjemoma na sobot
ni večer, 9. septembra. Leto
šnji Marijanski shod je pote
kal namreč v znamenju msgr. 
Ukmarja, openskega rojaka, 
velikega služabnika Kristusa 
in človeka, ki se je  z nauki in 
osebnimi izbirami podal svet- 
ništvu naproti. In zato je bil 
letos prodorni teolog in globo
ki mislec mariologije inesha- 
tologije duhovno prisoten v 
molitveni pripravi na shod, pa 
tudi v mašni daritvi in proce
siji je marsikatera misel ozna
čila msgr. Ukmarja za oseb
nost, vredno časti oltarja.

Marijanski shod je vodil tr
žaški škof Evgen Ravignani, 
na koru openske cerkve je u- 
b rano pel Z d ru že n i zbo r 
ZCPZ, kljub večerni uri in neo
bičajnemu dnevu shoda seje 
zbralo res lepo število verni
kov, noš in skavtov. S škofom 
so somaševali številni duhov
niki, med katerimi tudi škofov 
vikar za Slovence Franc Von
čina, salezijanski inšpektor iz 
Slovenije Lojze Dobravec in 
domači župnik Zvone Štru-

belj, ki v teh dneh zapušča o- 
pensko župnijo po desetih le
tih predanega dela.

Slovesna sv. maša seje na
gibala h koncu, ko so skavti 
dvignili na ramena kip Fatim- 
ske Matere Božje, da bi vsi 
zbrani v procesiji po openskih 
ulicah molili v  čast rojstvu De
vice Marije. Vas, ki je  komaj 
stopila v noč, je  sugestivno 
sprejela procesijo prižganih 
svetilk in po uličicah varova
la vernike vse do sklepnega 
trenutka na prostoru za cer
kvijo. Verniki so se zbrali oko- 

škofa in prisluhnili svetolet- 
ni misli Marijanskega shoda. 
"Marija je  žena, ki je  verova
la. Marija je žena, ki je Od- 
rešenikova mati. Ona nas uči,

j da visoko dvignemo plamen 
naše vere, ki človeštvu podar
ja Kristusa, resnično luč", je 
dejal škof in obenem prisot
n im  in sebi postavil tro je  
vprašanj:

! "Moja vera je resnična ve
ra? Verujem zares, da je Kri
stus edina beseda resnice? 
Verujem, daje on edini odre
šenik človeka sedaj in vedno? 
Verujem, da morem samo v 
njegovem imenu v vsej pol
nosti uresničiti svoj ž iv ljen j
ski obstoj? Vera ne bi bila 
pristna, če bi češčenje Nje 
zasenčilo Njega, Jezusa Kri- 

| stusa. Ne bi častil M arije , 
kdor ne bi priznaval Njega, 
njenega Sina, in ne bi Vanj 
stavil vsega svojega upanja.

“Ali je  moja vera zares go
tova? Ali je  to  vera, ki pre
maga dvome in negotovosti, 
ki poglablja razloge za vero
vanje in ne postaja plitva le 
po neki površni in občasni 
zunanji pobožnosti ali le po 
trenutn i čustveni vzhičeno
sti? Gotovo, da se lahko po
jav ijo  dvom i, toda, le če jih  
premagamo, postane vera 
gotovost. Stalno in pozorno 
branje Božje besede po na
ših občestvih nam bo m o
glo, ob m ilosti Svetega D u
ha, pokazati na vso resnico 
in na skrivnost ljubezni, s ka
tero nas je Oče ljubil in Kri
stus odrešil.

"Ali svojo vero dosledno 
j izpričam? Koliko namreč od
seva pri m ojih  od loč itvah  
popolna doslednost Kristu
sovemu evangeliju in zgle
du N jegovega  ž iv lje n ja ?

: Vem, da ni lahko ob ku lturi, 
i ki pozablja na vrednote du 
ha in je  brezbrižna do sle
herne ob like vernosti, p ri
čevati za Kristusa, edinega 
Odrešenika človeštva. Vem, 
da ni nič manj težavno žive- 

j ti v zvestobi do Njega v Cer
kvi. Vse to  vem. In tega se 
tudi vi zavedate. Toda svoje 
vere ne sm em o sk riva ti.

I Sam Jezus nas na to opozar
ja: "svetilke ne prižigajo in ne 
p o s ta v lja jo  pod  m e rn ik , 

‘ temveč na podstavek, da 
i sveti vsem". "Tako naj vaša 
luč sveti pred ljudmi". (Mate
jev evangelij 5 ,13-14).

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

SZSO-TS STOPA V NOVO  
DELOVNO LETO

Z Marijanskim shodom, na 
katerem redno sodelujemo 
tudi skavti iz Trsta, in s sode
lovanjem na pobudah v spo
m in na bazoviške žrtve se je 
uradno začelo novo skavtsko 
delovno leto. Tržaški del Slo
venske zamejske skavtske or
ganizacije že skoraj petdeset 
let zbira našo mladino v svoje 
vrste, vzgajajo v zdravem od
nosu do narave, bližnjega in 
Boga in krepi bodisi fizično 
kot duhovno plat posamez
nika. Pri najmlajših (volčiči in 
volkuljice od osmega do de
setega leta starosti) skušamo 
posredovati te vrednote s po
močjo igre in pravljice o Movv- 
gliju, pri izvidnikih in vodni
cah (mladi od enajstega do 
šestnajstega leta starosti) s 
pustolovščino, pri roverjih in 
popotnicah (mladi od šestnaj
stega do devetnajstega leta 
starosti) pas služenjem.

To je torej naša organiza
cija, v katero vabimo vse t i
ste, ki jih zanimajo pustolov
ščina, narava, prijatelji. Za mo
rebitne informacije o urnikih 
in krajih sestankov pa lahko 
kontaktirate te osebe: za za
hodni Kras (Devin, Nabreži
na, Križ) Roberta Sulini 040 
220421, za vzhodni Kras (Pro
sek, Opčine, Repentabor) Ma- 
tejka Bukavec 040 225342, 
za Breg (dolinska in miljska 
občina) Mateja Metlika 040 
228422, za mesto Trst in Ba
zovico Francesco Biancuzzi 
040 572934. )C

razpisuje

ABONMA ZA SEZONO
2000-2001

Dosedanji ABONENTI lahko po trd ijo  svoj sedež, novi a- 
bonenti lahko vpišejo abonma za sezono 2000-2001 
od 15. do 25. septembra ter od 2. oktobra dalje.
GLEDALIŠKA BLAGAJNA bo v času vpisa odprta  od pone
deljka do petka od 10. do 14. ure. Vse informacije dobi
te na telefonski številki 040 362542.

UGODNOSTI PRI VPISU MLADINSKEGA 
ABONMAJA JE OMOGOČILA

Z A D R U Ž N A  KRAŠKA BANKA

P R A Z N I K  S O L A T E  N A  K O L O N K O V C U

NE SAMO FOLKLORISTIČNA 
PRIREDITEV

M inulo soboto je prijetno 
sončno vreme naravnost va
bilo na še zadnje letošnje ko
panje ali sprehod v gore. Ti
sti, ki niso mogli iti daleč, pa 
so si lahko privoščili košček 
narave kar v Trstu samem, to 
čneje na K olonkovcu. Na 
kmetiji bratov Debeliš je v so
boto, 9. t.m . popoldne, po
tekal že 21. Praznik solate. In
ženir M ario Gregorič, odgo
voren za strokovno službo pri 
Kmečki zvezi, je v svojem na
govoru dejal, daje Praznik so
late več kot samo prijetna fol
kloristična prireditev. Je izraz 
načina življenja neke skupno-

j sti, ki je  na obrobju Trsta, da
nes pa skorajda v njegovem 
središču, kako stoletje ohra
njala živo vez med človekom 
in zemljo. Na prireditvi sta pri
sotne pozdravila  d ire k to r 
Km etijskega nadzorništva 
Gianni Degenhart in podžu
pan Damiani. Le-taje priznal 
in obžaloval dejstvo, da je  tr
žaška občinska uprava pre
malo storila za razvoj kmetij
stva. O bljubil je, da bo sku
šala napako popraviti še pred 
iztekom mandata, in sicer z 
naslednjim proračunom. Po 
pozdravih Josipa Stančiča, 
p redsedn ika  Prosvetnega

društva Kolonkovec, so bila 
na vrsti že tradicionalna tek
movanja v sajenju solate. Tek
movali so štirje otroci, tri žen
ske in deset moških.

Sledilo je prijetno družab
no srečanje, številni udele
ženci so lahko tudi glasovali 
za najlepšo glavo solate in si 
ogledali razstavo fotografij 
ob zaključku stoletnice kme
tije Debeliš. Za prijetno glas
beno kuliso je poskrbela gla
sbena skupina mladih Zveze 
cerkvenih pevskih zborov. 
Program je povezovala Ja
dranka Cergol.
 -------------BS
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NAČRTOVANJE
TISOČLETNICE

SPET SMO SEDLI V SOLSKE KLOPI

c

V začetku septembra se je 
na goriški občini sestala Kon- 
zulta za slovenska vprašanja, 
ki je povabila na srečanje go- 
riška kulturna in športna dru
štva ter druge ustanove, da bi 
skupno izdelali program prire
ditev ob 1000-letnici prve pi
sne omembe Gorice. Srečanja 
so se udeležili predstavniki 
Zveze slovenskih kulturnih 
društev, Zveze slovenske kato
liške prosvete, Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž, Kulturnega 
doma, Slorija, Zadruge Goriška 
Mohorjeva, Skupine 2001, Gla
sbene matice, Slovenskega 
centra za glasbeno vzgojo E. 
Komel, Združenja cerkvenih 
pevskih zborov, Združenja slo
venskih športnih društev v Ita
liji in športnih združenj Olym- 
pia in Dom.

Predsednik konzulte Dam
jan Paulin je predstavil predlog 
publikacije, Id jo bo izdala Kon- 
zulta ob finančni pomoči go- 
riške občine in slovenskih krov
nih organizacij SKGZ in SSO. 
Knjiga, ki bo prikazala sloven
sko prisotnost v tisoč letih Go
rice na raznih področjih, bo 
vsebovala prispevke uglednih 
goriških in drugih strokovnja
kov. Konzulta bo do konca me
seca septembra uskladila pobu
de posameznih društev in or
ganizacij, ki gredo od razpisa 
likovnih in zborovskih nateča

jev, gledal iško-glasbenega pri
kaza, razstav in publikacij go
riških umetnikov, simpozijev in 
predavanj do športnih manife
stacij in izdelave predmetov s 
simboliko 1000-letnice.

Nekaj pobud bo potekalo v 
sodelovanju s solkanskimi in 
novogoriškimi ter italijanskimi 
organizacijami v Gorici. Na 
srečanju so se prisotni dogovo
rili o nekaterih skupnih pobu
dah, med temi tudi o množičnih 
prireditvah na goriškem Trav
niku in na gradu.

Goriška slovenska konzul
ta je ostro obsodila stališče go- 
riškega gibanja Lega Nazio- 
nale o zaščitnem zakonu, ki ga 
je objavil časopis II Piccolo, in 
izrazila solidarnost prizadetim 
predstavnikom slovenskih dru
štev in ustanov, o katerih se je 
Lega grobo in žaljivo izrazila.

V zvezi z izvajanjem zako
na št 482 iz leta 1999 o jezikov
nih skupnostih v Italiji je kon
zulta pozvala goriškega župa
na, naj takoj odgovori goriški 
pokrajinski upravi, ki je pristoj
na, da določi teritorij, na kate- 

| rem se zakon izvaja. Od gori
škega župana seveda pričaku
je, da bo pokrajini posredoval 
poročilo za uveljavitev sloven
ske prisotnosti tega zakonske
ga določila na celotnem občin
skem ozemlju.

S 1. STRANI

ZVESTOBA...
K a k o  p a  j e  b ilo  v šoli?
Ko sem bil tajnik na slo

venskih šolah, so bili vsi nav
dušeni, prihajali so tudi dijaki 
iz Benečije. Po odhodu zave
znikov smo se bali, da Italija 
ne bo priznala naših šol. Pre
živeli smo težavne dneve, na
to smo se prilagodili in je ste
klo. Probleme smo npr. imeli 
z učbeniki. V  tem pogledu 
im a ve liko zaslug profesor 
Nemec, ki je  cele noči prebil 
na tipkalnem stroju, ko je pri
pravljal knjige za slovenske 
dijake. Polagoma so začeli iz
dajati knjige v Trstu, ker so 
tam ostali zavezniki; učbeni
ke so pošiljali tudi v Gorico.

Postopoma se je sovraš
tvo ublažilo in življenje je po
stalo normalno.

K a k o  g ledate  na 
prih o d no s t slovenske 
manjšine?

Prihodnost bo svetla, če se 
bosta naši dve duši izenačili, 
ne le v posameznih vpraša
njih, nujno potreben je eno
ten nastop v vseh pomem b
nih stvareh. Sila kola lom i,

prej ali slej se bom o morali 
sprijazniti z dejstvom, da dru
gače pač ne gre. M orali bi biti 
v  oporo drug drugemu. M o 
ram sicer priznati, da smo v 
tej smeri naredili veliko kora
kov naprej; če si želimo na
predka, pa moramo biti enot
ni. Saj nam sami Italijani pra
vijo, kako je mogoče, da eni 
govorijo  eno, drugi pa dru
go; med sabo se kregamo, ta
ko da imajo tretji lažjo nalogo.

Stanje je  seveda bilo slab
še, proces pa moramo pospe
šiti. Če bi bila Slovenija moč
na država, bi se za nas bolj 
zanimala in  bi se lahko nanjo 
bo lje  oprli.

K a k o  p a  ocenjujete  
sam ostojno d rža v o  
Slovenijo?

Na Slovenijo ne gledam 
zelo pozitivno. Ko so bili na 
vladi naši ljudje, bi lahko spre
menili marsikaj, v resnici so 
popustili, tako da ni velikih ra
zlik s prejšnjimi obdobji. Do
volj je, da prižgeš televizijo. 
Propaganda sicer ni tako oči
tna, kot je  bila v prejšnjih le
tih, duh pa je ostal. Stanje se 
bo lahko izboljšalo le s časom.

1. LETNIK SKUPNO

• 2000/01 1999/2000 2000/01 1999/2000

ul. Brolo 15 17 44 47

ul. Fabiani 11 10 38 34

Štandrež 13 12 32 25

Pevma 11 10 27 21

Krmin-Plešivo 7 6 15 14

Po dolgem poletnem oddihu je nastopil čas, ko smo po
novno sedli v šolske klopi in poprijeli za zahtevno šolsko delo 
ob pomoči svojih učiteljev in profesorjev.

Seveda smo vsako leto tudi zelo radovedni, kako je z 
obiskom na naših šolah, saj vpisi merijo življenjski utrip te 
najpomembnejše strukture in celotne naše zamejske stvar
nosti. Didaktični ravnateljstvi za goriško in doberdobsko ob
močje sta nam posredovali sveže podatke za posamezne vrt
ce in šole. Številke so razveseljive in potrjujejo, da krivulja 
obiskovanja prvostopenjskih šol iz leta v leto vztrajno in za
nesljivo raste. To velja za vse vrtce in za osnovne šole z do- 
berdobskega območja, medtem ko je za goriške osnovne šole 
opazna majhna dolina. Presenetljiv je pojav na skrajnem robu 
slovenstva, v Romjanu, kjer krivulja kaže v zadnjih letih tako 
pri malčkih kot pri osnovnošolcih presenetljiv vzpon. Še eno 
potrdilo več, da doživlja to območje zadnja leta posebno mo
čan narodni in kulturni prerod. Prav tako je zanim iv stalen 
porast na drugem obrobju, na krm inskem področju. V p ri
merjavi z lanskim letom beležimo torej letos 28 vpisov več.

V številkah pa izgleda stanje takšno. Slovenske vrtce 
goriškega okrožja bo obiskovalo skupno 156 malčkov (lani 
141), ki se bodo tako porazdelili:

Razveseljivo je  dejstvo, da bosta z letošnjim  letom  v 
Štandrežu delovali dve sekciji namesto ene lanske. Na razpo
lago bosta torej dve učni moči več.

Navedenim podatkom je treba prišteti še vpise otrok všte- 
verjanski vrtec, ki ga samostojno upravlja števerjanska občina, 
vodijo pa šolske sestre iz Zavoda sv. Družine. Malčkov je  le
tos skupno 11 (lani prav tako 11), prvi letnik bo obiskovalo 5 
otrok (lani 5).

Osnovne šole goriškega okrožja (na sliki šola v ul. Brolo)
bo obiskovalo 190 učencev (lani 198). Porazdeljeni so takole:

1. RAZRED SKUPNO

2000/01 1999/2000 2000/01 1999/2000

ul. Brolo 14 15 72 74

Štandrež 7 8 46 52

Pevma 5 13 41 44

Števerjan 3 3 14 16

Plešivo 6 2 17 12

Doberdobsko šolstvo je z letošnjim letom, kot je  znano, 
organizirano nekoliko drugače. Vrtci, osnovne šole in nižja 
srednja šola so združeni v zavod z uradnim nazivom Več
stopenjska šola (vrtec, osnovna in srednja) s slovenskim učnim

jezikom v Doberdobu. Šolo bo vodila gospa Miroslava Braini, 
ki ima sicer stalno ravnateljsko mesto na Goriškem.

V vrtce doberdobskega okoliša bo hodilo  skupno 135 
malčkov (lani 122).

1. LETNIK SKUPNO

2000/01 1999/2000 2000/01 1999/2000

Doberdob 19 14 39 32

Sovodnje 8 3 16 20

Rupa 3 6 16 18

Romjan 22 22 64 52

V tamkajšnje osnovne šole pa bo hodilo skupno 142 učen
cev (lani 133).

1. RAZRED SKUPNO

2000/01 1999/2000 2000/01 1999/2000

Doberdob 11 10 57 52

Sovodnje 10 7 40 37

Vrh sv. M ihaela 1 1 11 15

Romjan 8 3 34 29

Tudi letošnje šolsko leto se je za goriške osnovnošolce 
pričelo nekoliko prej, 11. septembra. Solniki in starši so se 
kot lani odločili v  ovkiru avtonomije, da sprostijo vse sobote 
v letu razen treh. Učenci bodo izpolnili število obveznih let
nih ur z zgodnejšim pričetkom pouka in nekoliko podaljšanim 
dnevnim poukom. V šoli bodo od 8. do 13. ure, enkrat teden
sko pa od 8. do 16.30.

Osnovne šole na Vrhu, vSovodnjah in Doberdobu so prav 
tako pričele s poukom 11. septembra. Do 7. oktobra bodo 
učenci na šoli tudi ob sobotah (eno delovno soboto bodo še 
imeli prav ob koncu šolskega leta), potem pa bo obveljal krajši 
šolski teden s prosto soboto in z istim umikom kot na goriškem 
območju. Osnovna šola v Romjanu pa bo imela podaljšano 
bivanje z urnikom od 8.10 do 15.15. Pouk bodo tam začeli 
14. septembra, do 22. septembra bo šolski dan krajši, po tem 
dnevu pa bo otroke oskrbovala menza in bo pouk lahko stekel, 
kot načrtovano, do 15.15.

HARJET DORNIK

O B  N O V E M  S O L S K E M  LETU

SREČEN ZAČETEK!
P O L E T N O  S R E D I Š Č E Š T A N D R E Ž

ZADNJI UTRINEK
Z lahkimi koraki nam pri

haja naproti s sadeži oblože
na jesen, pred njenim priho
dom  pa so že zaživela šolska 
poslopja. V ponedeljek, 11. 
t.m., so se vrnili v  šolske klo
pi osnovnošolci na Goriškem, 
razen otrokOŠ LudvikZorzut 
s Plešivega, ki bodo prestopi
li šolski prag 14. t.m ., in na 
Doberdobskem. Svojo dogo
divščino izven domačih sten 
so začeli tudi malčki, ki so se 
prvič srečali z dejavnostmi v 
vrtcu in spoznali učiteljice. 
Tudi prvošolčki so se nekate
ri plaho, drugi pa kar koraj
žno podali prvikrat v učilnice. 
Pretekli ponedeljek so bili u- 
čenci goriške osnovne šole 
v spremstvu učite ljic skoro 
vsi pri šolski maši v  cerkvi sv. 
Ivana. Mašo je daroval župnik

j  Cvetko Žbogar, pri harmoniju 
pa je otroško petje spremlja
la učiteljica Ketty Tabaj. Krat
ke prošnje so prebrali peto- 
šolci. Župn ik je še posebej 
pozdravil prvošolčke, vsem 
pa je povedal Jezusovo pri
liko o talentih in otrokom  pri
poročil, naj tudi sami čimbo- 
ije izkoristijo talente, ki jim  jih 
je podaril Bog. Opozoril jih je, 
naj poslušajo in ubogajo uči
teljice, ki jim  želijo posredo
vati čimveč znanja. Če bodo 
marljivi in delavni, bodo ob 
zaključni maši pokazali, kako 
so izrabili podarjene darove.

Z osnovnošolci so se vrni
li v  šolo tudi dijaki višjih šol; 
nižješolci pa so uživali še ne
kaj prostih dni, v šolo so se 
namreč vrnili v  četrtek, 14. Lm.

IK

S prvim i dnevi v septem
bru so se končale tudi "učne" 
urice in razigrana ju tra v  po
letnem  središču Štandrež. 
Obiskovalcem središča bodo 
na preživeta ju tra  v veseli 
družbi vrstnikov, prijaznih u- 
čiteljic Majde Zavadlav in M ir
ke Bric ter njihovih m ladih 
pomočnikov ostali ne samo 
lepi spomini, ampak tudi bro- 
šurica receptov vabljivih sla
dic, ki so jo, zavito ob kuhal
nici, prejeli pretekli petek, 8. 
L m., ko so se "uradno" poslo
vili od počitniških dni. Posla
stice so ročno napisali mladi 
kuharji, ki so sladke dobrote 
pripravili in pokusili v  kulina
ričnem  ko tičku  pod vo d 
stvom Sare M iklus. Ta nena
vadni "kuharski priročnik" je 
nastal v domači tis(pe)karni

pod spretnimi prsti Carol, Tja
še, Grete, Nikol in Harije, "glav
ni urednik" pa je bila s svojo 
neusahljivo iznajdljivostjo u- 
čiteljica Majda, ki je  na lese
ne kuhalnice vrezala imena 
obiskovalcev središča in tistih, 
ki so bili deležni te "sladke knji- 
žiče“. Najuglednejši med temi 
je nadškof De Antoni, katere
mu so darilce poslali kar na 
škofijo; otroci pa niso pozabi
li niti na predsednika rajonske
ga sveta Breščaka in na go
spe, ki mu pomagajo pri delu, 
na domačega župnika, ki je 
ž ivo sprem ljal dogajanje v 
središču, na ravnateljico M i
rko Brajnik, ki je tudi letos "od
stopila" šolske prostore, na go
spo postrežnico Renato in tudi 
na pisca teh drobnih vrstic.

IK
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iz k u š n j T T n  i z z i v i
IZNAJDLJIVI GAMS

Letošnji tradicionalni tabor 
izvidnikov in vodnic je potekal 
v znamenju tesnega sodelo
vanja med Gorico in Trstom, 
saj so se ga udeležile tri čete: 
dve, ki delujeta v Gorici in o- 
kolici, ter ena, ki deluje na ob
močju tržaškega Krasa, toč
neje na Opčinah, v Repenta- 
bru ter na Proseku in Konto- 
velu. Tako se je  na taboru 
zbralo skoraj rekordno števi
lo članov v zadnjih letih, saj 
je bilo prisotnih 68 skavtov; 
med tem i so b ili tud i vodi
telji in dve odlični kuharici, 
Martina in Mira, ki se jimace- 
lotno vodstvo tabora še en
krat zahvaljuje za trud, ki sta 
ga vložili.

Tabor seje začel 24. julija 
s prihodom na kraj taborjenja; 
to je bila vasica Podstene pri 
gradu Kostelu ob Kočevju, na 
robovih znanega Kočevskega 
Roga. O b prihodu so si mora
li izvidniki in vodnice takoj 
postaviti šotore, v naslednjih 
dveh dneh pa zgradbe, ki so 
obogatile taborni prostor. Ta
ko so nastale kuhinje vodov, 
izvidnica, igrišča, dvignili smo 
jambor in okrasno zgradbo 
okoli njega. Zvečer tretjega 
dne je v sugestivnem okviru 
gradu Kostela potekala otvo
ritev tabora. Skavti smo letos 
podoživljali izkušnje srednje
veškega mesta, ki so mu vla
dali grolje in plemiči (vouue- 
Ijj), vsak vod pa je postal ceh, 
ki se je ukvarjal z določeno

obrtjo  in si s pridnostjo, de
lavnostjo in obnašanjem pri
služil status prve, druge ali tre
tje kategorije. Izvidniki so tako 
postali barvarji, orožarji, su
horobarji, trubadurji, svečar- 
ji, šivilje in krojači ipd.

V četrtek je stekel reden 
program z dnevom izraža
nja, ko so se skavti izkazali v 
izdelovanju lokov, instrumen
tov, nakita, barvanju stekla in 
pisanju pesmi. Popoldne je bil 
na vrsti že tradicionalni Sta
vimo, d a ..., ko so se cehi po
merili v najbolj pisanih in ek
stravagantnih stavah. Primer? 
Ceh šivilj je stavil, da bo zdržal 
deset minut, ne da bi se sme
jal, medtem ko so vsi ostali 
počenjali vse mogoče stvari, 
da bi se članice ceha smeja
le. Zdi se lahko, a le ena je 
svojo resnost obdržala vseh 
deset m inut ...

Petek je bil namenjen utru
dljivemu celodnevnemu izle
tu po okolici, ki so jo  izvidniki 
in vodnice prehodili peš in 
preživeli celo nevihto, ki seje 
zgrnila nadnje, vendar brez 
hudih posledic, če izvzame
mo premočenost do kosti. V 
soboto je imela vsaka četa pri
lagojen program. Tako je prva 
goriška četa preživela ju tro  v 
pogovoru o načrtih za p ri
hodnost, smislu skavtizma in 
pregledu prvega dela tabora; 
druga goriška četa se je uk
varjala s skavtskimi spretno
stmi, tržaška druga četa pa je 
obiskala župnika v Fari pri 
Kolpi in mu pomagala pri

vsakdanjih opravilih. Popol
dne sta sledila družabna igra 
in kopanje v vodah Kolpe.

V nedeljo je  obisk staršev 
skalil dež, ki je ponehal šele 
popoldne, ko smo lahko sku
paj obhajali mašo pred sa
motno cerkvico sredi gozda 
in staršem pokazali najbolj 
uspele skeče in igre ob skup
nem tabornem ognju.

Naslednji dan, težko priča
kovani vsako le tn i športn i 
dan, je  zaposlil izvidnike v 
srednjeveških igrah (loko 
strelstvo, pindul-pandul, vlek 
vrvi, katapult z blatom idr.) ter 
v klasičnih modernih nogo
metu in odbojki. O b koncu 
dneva je sledila tradicionalna 
(rekel bi institucionalna) no
gometna tekma med voditelji 
in izvidniki, ki so jo - tradicio
nalno - zmagali voditelji.

V  torek je bil dan duhov
nosti. Na obisk je prišel goriški 
nadškof msgr. D ino De Anto
ni; skupaj z nami ter z drugi
mi duhovniki je  obhajal za
krament sprave ter daroval 
sveto mašo, med katero smo 
si razdelili razmišljanja o od
puščanju, ki smo jih  pred ma
šo imeli po skupinah.

Popoldne se je začel veliki 
punt. Izvidniki in vodnice so 
se razdelili v dve skupini in 
odšli s tabora ter se do nasle
dnjega dne merili v skalpira- 
nju, iskanju sledov ter napa
du na kočijo, ki je prinašala v 
tabor dragocene ziatnike. Ob 
koncu dneva se je ena od 
dveh skupin izkazala kot zma

govalka; ta skupina je  nasled
njega dne prevzela vodstvo 
srednjeveškega mesta (tabo
ra). Vendar upor je trajal le ce
lo jutro. Popoldne smo vodi
telji zopet prevzeli svojo funk
cijo in skupaj z izvidniki odšli 
na izlet po Kolpi z raftingom. 
Proti večeru so člani višjega 
voda oz. člani letnika'83 in '84 
odšli na dvodnevni "hike".

Tabor se je bližal koncu. 
Ostajalo je še časa za kuhar
ski natečaj, pri katerem so se 
cehi pomerili v kulinaričnih 
sposobnostih; treba je prista
viti, da so se nekateri izredno 
dobro izkazali. Popoldne je 
bilo podiranje tabora, zvečer 
še zadnji taborni ogenj s krsti 
novincev in procesom, nasle
dnjega dne pa so b ili poslav
ljanje, nagraditev zmagoval
ca (ceha suhorobarjev in lo- 
kostrelk), pesem slovesa in 
podiranje jambora, s katerim 
je bilo tabora konec.

Nova poznanstva, tesno so
delovanje v okviru ene orga
nizacije in dveh pokrajin, lepi 
spomini: to  so gotovo poziti
vne plati tabora. Kaj pa nega
tivne? Na dan je prišla vzgoj
na kriza, ki jo  skavti preživlja
mo, saj se spremembe v dru
žbi dogajajo bliskovito in ne 
dovoljujejo istih sprememb 
tudi v okviru vzgojnega načrta 
skavtske organizacije. Zato 
se bomo skavti nadalje spra
ševali o  smislu svojega obsto
ja in razm išljali, ali smo še 
zmožni nadaljevati svoje vz
gojno poslanstvo ali naj ga 
prekinemo, ker enostavno ni 
več potrebno, in s tem konča
mo svoje delovanje.

O B V E S T I L A

kulturni center Lojze Bra
tuž prireja tečaj telovadbe, ki 
bo potekal ob ponedeljkih od 
18.45 do 20. ure. Začetek v 
oktobru. Informacije na tel. 
0481 531445 v jutranjih urah.

SCGVE. Komel vabi na red
ni občni zbor, ki bo v torek,
19. t.m., ob 18. uri ob prvem 
sklicanju in ob 19. uri ob dru
gem sklicanju v komorni dvo
rani Kulturnega centra Lojze 
Bratuž.

FOTOKLUB SKUPINA 75, ZSKD 
in Kulturni dom Gorica: Foto- 
srečanje - Skupinska fotograf
ska razstava, fotografska sku
pina II Prisma (Fi); Pogledi v 
črnobelem - Kurt Batschinski 
(A), Franc Črv (SLO), Branimir 
R itonja (SLO), Livio Perco 
(GO), Paolo Cartagine (TS), 
Egon Hreljanovič (CPv ■, O d

prtje razstave bo v soboto, 
16. t.m ., ob 19. uri. Sodelo
val bo tudi mešani pevski 
zbor Podgora.

D A R O V I

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. 
Rupa 150.000 lir.

ZA SLOVENSKE misijonarje: 
Levstikovi 400.000 lir.

ZA CERKEV sv. Ivana: ob 24. 
obl. smrti Alfonsa Grudine 
žena Marija 50.000; za obno
vo prostorov ob cerkvi N.N. 
Gorica 100.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: za po
pravila N.N. 100.000 in N.N. 
1.000.000 lir.

ZA CERKEV na Sv. gori: v spo
min na pok. starše Melanijo 
Frandolič in Jožefa Gergoleta 
Maks Gergolet z Danijelo, 
M aro, M a tijo  in Simonom
500.000 lir.

/ " ~ A  GORIŠKA M OHORJEVA DRUŽBA

vab i na predstavitev knjige  
Dorice Makuc

SARDINCI
Večer bo popestril nastop moškega zbora Skala iz Ga- 
brij, ki ga vodi M iran Rustja.
Mala dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž, četrtek, 
21. septembra 2000, ob 20. uri

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

Alessandro Baricco

DEVETSTO
v  INTERPRETACIJI Janka Petrovca IN REŽIJI Marka Sosiča 

PREMIERA: v petek, 15. septembra, ob 20.30 v K ultur
nem centru Lojze Bratuž v Gorici

a b o n e n t i ,  ki so svoj abonma potrd ili že v ju liju , lahko iz
koristijo priložnost, da si predstavo ogledajo brezplačno.
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g l a s b e n i  p r e b l i s k i

GORIŠKI 
BISERI

•  • • • • • • • • • • • • • • • •

G lasbenice A rsate lje ja , 
Mednarodnega centra za gla
sbo in umetnost, so se 7. sep
tem bra v prostorih pokrajin
skega muzeja na gradu zelo 
uspešno poklonile avtorjem
20. stoletja iz naše dežele z 
večerom, ki je  številni publiki 
predočil različne obraze iste 
kulturne istovetnosti naših 
krajev. Solopevke Jerica Ru
dolf, Tanja Kuštrin, M irjam  
Pahor in Daria Pavio, flavtist
ka Daniela Brussolo, violinist
ka Clara Bensa, klarinetistki 
Tina Jarc in Urška Gregorič, 
čelistka Eva Vuk in pianistka 
Dalia Vodice so na visoki rav
ni in s primerno občutljivo
stjo do sodobnih glasbenih 
tokov poustvarile bisere gori- 
ške skladateljice Cecilie Se- 
ghizzi, Stanka Jericija, Sonie 
Magris Sirsen (ti trije so bili 
Prisotni na koncertu), Dine 
Slame Pahor, Marija Kogoja 
in Alojza Ajdiča na besedila 
R.M. Rilkeja, B. Marina, S. Ko
sovela, I. Preglja, K. Široka, R. 
Rocca in V. Furlanija. Vse gla
sbenice so se res dobro odre
zale in ponudile poslušalcem 
učinkovite lirične trenutke; s 
sklepno iznajdljivo in zanimi
vo Jericijevo narodno prire
dbo pa so dosegle vrhunec z 
odličnim triom  glasov, ki so 
ga odlično dopolnile instru
mentalistke.

I Z L E T  M L A D I N S K E G A  Z B O R A  V R H  SV. M I H A E L A

PO POTEH BLAŽENEGA 
A.M. SLOMŠKA

P O L E T N I  O D D I H  Z B O R A  H R A S T

V OČARLJIVIH GORAH

Mladinski pevski zbor Vrh 
sv. Mihaela je v ponedeljek, 
28. avgusta letos, organiziral 
že sestič izlet po poteh slo
venskih pisateljev in umetni
kov kot nagrado za trud mla
dih pevcev. Tokrat smo obis
kali kraj, kjer je živel in delo
val blaženi škof Anton M ar
tin  Slomšek, ki je svoje živ
ljenjske moči posvetil prven
stveno dušnopastirski delav
nosti, hkrati pa seje zavzemal 
za vsestransko kulturno rast 
svojega naroda.

Odpotovali smo z Vrha sv. 
Mihaela nekaj po 7. uri zju
traj. Vožnja je lepo tekla med 
petjem in pogovorom. Prva 
"obvezna točka" našega poto
vanja je bila na Trojanah, kjer 
smo se posladkali z znanim i 
krofi. Tu se nam je pridružila 
vodička ga. Natalija, ki nas je 
lepo pospremila po tej zelo 
slikoviti pokrajini, ki jo krasi 
množica gričkov, poraslih s 
sadnim drevjem in z vinsko 
trto. Ni čudno, da je ta čar gri
čevnatega sveta navd ihn il 
škofu Slomšku mnoge verze, 
med katerimi je "En hribček 
bom kupil, bom trte sadil..." 
morda najbolj priljubljen.

Po lepi Savinjski do lin i 
smo dospeli do stare župnije 
sv. Martina na Ponikvi. Tu nas 
je v veliki in čudoviti baročni
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cerkvi lepo sprejel župnik M i
ha Herman. Tu smo Vrhovci 
tudi lepo sodelovali pri sv. 
maši. Nato nam je župnik 
razkazal cerkev, krstni kamen, 
kjer je bil 26 .11 .1800 krščen 
Slomšek. Spremljal nas je tudi 
na Slom, na obisk Slomškove

i rojstne hiše, ki jo  je m aribor
ska škofija I. 1991 odkupila, 
prenovila in uredila v spo
minsko hišo največjega mo
ža dosedanje slovenske zgo
dovine. Na videokaseti smo 
si ogledali Slomškovo življe
nje, nato hišo, ki je postala 
muzej, in si nakupili nekaj 
spominkov. Na kmečkem tu
rizmu pri Kraslavih so nas le
po sprejeli z domačim aperi
tivom. Sledilo je bogato kosi
lo z jabolčnikom in pristnim 
domačim štajerskim vincem.

Popoldne smo se odpeljali 
proti Mariboru. Cilj je bila to 
krat stolnica z grobom blaže
nega Slomška. V stolnici nam 
je vodička ljubeznivo razka
zala kapelo križa, grob blaže
nega škofa ter izčrpno spre
govorila o njegovi beatifikaciji. 
Ogledali smo si še trg ob stol
nici in nato smo se podali peš 
po mestu do Drave, kjer smo 
si na Lentu ogledali 400 let 
staro trto (na sliki).

Na poti domov smo se še 
ustavili v Slovenski Bistrici in 
si ogledali prenovljeno škofij
sko vinoteko. Veselo in zado
voljno, saj je bil obisk teh kra
jev nasploh lepo doživetje in 
notranjav obogatitev, smo se 
vračali. Čas smo krajšali s pet
jem in z bogatim srečolovom.

"Povzpel sem se na števil
ne gore in vrhove: ni jih  tako 
lepih, kot so Julijci." Misel zna
nega gornika in pesnika Juliu- 
sa Kugyja je nas, člane MePZ 
Hrast, prevzela že ob priho
du na kraj vsakoletnega poči
tniškega oddiha v Žabnicah, 
ko so se pred nami razprostrli 
mogočni vrhovi Julijskih Alp. 
Lepoto gora, ki nas obdajajo, 
pa smo še bolj občutili v  vseh 
vzponih in izletih, ki so se zvr
stili v petih dneh.

V koči sv. Jožefa smo se na
stanili 11. avgusta. Uredili smo 
si prostor in se nato podali do 
bližnjega potočka. Kljub te
mu da voda ni tako globoka, 
da bi se tam lahko kopali, smo 
se proti večeru vrnili v kočo 
mokri kot miši (med potjo nas 
je pošteno zmočil dež). Takoj 
je bilo treba začeti s pripra
vami na "slavnostno večerjo". 
Čeprav so se le-te nekoliko 
zavlekle, je  bila večerja izvr
stna: zasluge za to  gredo 
vsem kuharicam (in seveda 
tudi kuharjema). V soboto je 
bil na vrsti celodnevni izlet, 
vzpon na Prestrelnik. Pot smo 
začeli na Nevejskem sedlu in 
se sredi prog, kjer se pozimi 
spuščajo smučarji, dvigali vse 
više in više. Vreme nam je bilo 
naklonjeno. Vseskozi je sija
lo sonce, hkrati pa je pihljala 
osvežujoča sapica: razmere 
za vzpon so bile tako enkrat
ne. Do cilja smo dospeli po 
petih urah. Ker je bil ritem ho

je počasnejši od načrtovane
ga, smo si na vrhu le nekoli
ko odpočili in se nato takoj 
spustili v dolino. Pohod nas 
je precej utrudil. Program za 
naslednja dneva je bil zato 
lahkotnejši:v Ovčji vasi smo 
si namreč ogledali film  o zna
nem plezalcu in alpinistu Ig- 
naziu Piussiju ter razstavo o 
Antonu Oitzingerju, ki je bil 
alpski vodič Juliusa Kugyja. V 
ponedeljek, 14. t.m ., smo se 
napotili še do Belopeških je
zer, kjer smo se preizkusili kot 
veslači. Letovanje smo za
ključili 15. avgusta z izletom 
na Sv. Višarje, kjer smo priso- 

' stvovali maši v štirih jezikih 
(v slovenščini, italijanščini, 
furlanščini in nemščini), ki jo 
je  daroval v idem sk i ško f 
msgr. Battisti. Vzdušje, ki je ta 
dan vladalo na Sv. Višarjah, je 
jasno kazalo na večnarodno- 
stni značaj teh krajev: sloven
skim zamejskim, italijanskim 
in furlanskim vernikom se je 
namreč pridružilo tudi lepo 
število koroških Slovencev in 
Avstrijcev.

Ko smo se spustili v doli
no in se odpravili domov, smo 
se še zadnjič zastrmeli v v r
hove, ki smo jih v vseh teh 
dneh občudovali. V spomin 

| se nam je prikradla še ena Ku- 
gyjeva misel: "Vsem Ijubite- 

| Ijem gora želim, da bi odkrili 
goro, ki jih  bo spremljala po 
vseh poteh življenja."
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T I P A N S K A  U P R A V A  SE JE S PET  I Z K A Z A L A

Ž U P A N  BERRA ZA RABO  
SLOVENSKEGA NAREČJA

N O VI GLAS /  ŠT. 33 2000

ERIKA JAZBAR

Novembra lani smo tudi 
pri nas, v slovenski manjšini, 
zelo pozitivno ocenili odobri
tev zakona 482/99, t.j. zako
na, ki ščiti 12 zgodovinskih 
jezikovnih manjšin v Italiji. 
Nad zakonom so bili navdu
šeni v naši deželi predvsem 
Furlani, saj predstavlja zanje 
prve zaščitne norme, ki bi jih 
kdaj odobril italijanski parla
ment. Treba pa je priznati, da 
je bila furlanska skupnost tu 
di prva, ki je začela izvajati 
omenjeni zakon, medtem ko 
smo se v slovenski manjšini 
ukvarjali predvsem z muč
nim postopkom specifičnega 
zaščitnega zakona za sloven
sko narodnostno skupnost, ki 
čaka na odobritev v senatu.

S tem v zvezi smo večkrat 
napisali, daje zakon 482/99 za
nimiv zlasti za Slovence iz vi
demske pokrajine, ki so slično 
furlanski skupnosti, z omenje
nim določilom dobili prve čle
ne, ki ščitijo njih jezik in kultu
ro ter jim  omogočajo uradno 
rabo slovenskega jezika.

Zakon poverja aplikacijo 
norm  predvsem krajevni u- 
pravi, in prim is  občinam; za 
delim itacijo teritorija, na ka
terem naj bi veljale zaščitne 
norme, pa posreduje nalogo 
pokrajinam, ki morajo biti s 
tem v zvezi zelo pozorne na 
mnenje, ki ga izrazijo posa
mezne občine oz. ena tre tji
na njih svetovalcev ali 10% 
volilnih upravičencev.

S tem v zvezi prihaja zelo 
pozitivna in razveseljujoča 
novica iz Tipane oz. Terske do
line, kjer smo v zadnjem letu 
zabeležili precej novosti, ki so 
vezane na ohranjanje doma
čega slovenskega narečja.

Tokrat bomo spregovorili 
o krajevni upravi, točneje o ob
čini Tipana, katere prvi občan 
je Elio Berra, med drugim pred
sednik Gorske skupnosti Ter
skih dolin. Omenjeni politi
čni predstavnik je večkrat po
kazal, da mu za slovensko 
skupnost ni vseeno, temveč 
da si resno prizadeva za ovre
dnotenje le-te. Tej doslednosti 
se ni nikoli odpovedal in seje 
s tem v zvezi že večkrat izka
zal. Aprila letos so tako vsi ob
činski svetovalci podpisali za
htevo, ki so jo  naslovili na po

krajino, da bi le-ta vključila 
občino v seznam zaščitenega 
ozemlja.

Pred kratk im  pa je  Elio 
Berra naredil še en pom em 
ben korak, in sicer v smeri 
vsakdanje rabe slovenskega 
narečja s strani navadnih lju
di. Povabil je  torej tiste ob
čane, ki obvladajo slovensko 
narečje, naj se ga poslužu
je jo  v pogovoru z n jim ; tiste 
pa, ki ga ne poznajo, naj se 
ga naučijo.

Slovensko narečje, jezik in 
kultura bodo preživeli, le če 
bodo ostali živi med ljudmi. 
Ohranili se bodo, čejih bodo 
ljudje uporabljali v vsakda
njem življenju in če jih  bodo 
starejši posredovali tudi mlaj
šim generacijam.

CLAVORA,  O D G O V O R N I  UREDNI K

NOVOST PRI D O M U
Petnajsta številka beneške

ga petnajstdnevnika Dom, ki 
je  izšla v Čedadu 10. t.m., pri
naša novost, in sicer novega 
odgovornega urednika. Fer- 
ruccio Clavora, ki je  deloval 
v raznih slovenskih organiza
cijah, bo odslej podpisoval ča
sopis. Pred kratkim so spre
menili tudi im e na predsed
niškem mestu zadruge in ga 
zaupali "neduhovniku", tako 
da se s to potezo časopis spre
minja, če ne v vsebini, vsaj po 
formalni postavitvi, saj zanj

jo  laiki, med
tem ko so v uredništvu ostali 
beneški duhovniki.

Na tretji strani se nam pred
stavlja novi odgovorni ured
nik z uvodnikom  v italijan
skem jeziku, v katerem jasno 
pove, da bo pri časopisu šlo 
za kontinuiteto. Med drugim 
poudarja, da bodo okrepili 
tudi strani v slovenskem be
neškem narečju, ki je danes 
žal malo prisotno na straneh 
petnajstdnevnika.

SVETE V I SA RJ E

PODALJŠANA
POLETNA
SEZONA

Letošnja poletna sezona na 
Svetih Višarjah bo prav gotovo 
ostala vsem v spominu kot re
kordna poletna sezona. Romar
ska cerkev nad Kanalsko doli
no je od junija do danes sprejela 
ogromno množico obiskoval
cev. S kabinsko žičnico se jih je 
povzpelo na vrh skoraj 60.000, 
kar predstavlja izjemen do
sežek. Zaradi tega so pri družbi 
Promotur, ki upravlja žičnico, 
odločili, da se podaljša vsako
dnevno obratovanje žičnice; 
žičnica bo tako obratovala 
vsak dan do nedelje, 17. sep
tembra. Kasneje bo odprta še 
ob sobotah in nedeljah, in sicer 
23. in 24. septembra ter 30. sep
tembra in 1. oktobra.

S T U D I J S K O  S R E D I Š Č E  G R A D  V I P O L Ž E

Svete maše bodo na spore
du vsak dan ob 11. uri in ob 12. 
uri, ob nedeljah in praznikih pa 
tudi ob 10. uri in ob 15. uri. Pro
motur ponuja posebno ugoden 
paket, ki ga sestavljata povrat
na karta za žičnico in kosilo (en 
obrok in pijača) v eni izmed go
stiln na vrhu in ki stane samo 
29.000 lir.

S L O V E N S K O - R U S K O  P R I J A T E L J S T V O

SKUPNA "BESEDA"
MIRAN MIHELIČ

Spomin na umrle ruske u- 
jetnike pri pravoslavni "ruski 
kapelici" na Vršiču nosi pose
bno iskreno doživeto sporo
čilnost, ki izhaja iz dejstva, da 
želimo iz zgodovinske izku
šnje se naučiti nekaj za danes. 
Nudi Rusom, da na preprost 
in čustveno poln način pre
poznavajo slovensko kulturo 
in odnos do lastnega življenja 
in življenja drugih. Omogoča 
prepoznavanje sorodne b li
žine na skrajnem zahodu slo
vanskega sveta. O benem  
daje še možnosti zbliževanja 
kultur dveh slovanskih držav.

Trenutna pomlad v sloven
ski diplomaciji je omogočila 
sproščeno vzdušje, in to  zla
sti pri demokratično in versko 
obarvanem spominjanju na 
zgodovinsko tragedijo. Tokrat 
gre za soočenje s skupno tra
gedijo  znotra j m orije  prve 
svetovne vojne, ki je mnoge 
ruske ujetnike pripeljala v te 
sicer lepe kraje, ki pa so bili v 
zimskem času narave in sve
tovne politike še bolj kruti do 
vsakršnega življenja. Tako jih 
je  pri gradnji vršiške ceste sa
m o pod enim snežnim pla
zom pustilo življenje čez sto. 
Zlasti tem in vsem drugim  
tam prem inulim  v spomin so

potem na tej njihovi gori so
trpini zgradili leseno pravo
slavno kapelo v ruskem arhi
tekturnem slogu.

Polaganje venca um rlim  
ruskim ujetnikom je postala 
že tradicija. Letošnjo rusko 
parlamentarno delegacijo je 
pred nekaj tedni vodil pod
predsednik ruske dum e Vla
d im ir Lukin. Prisotni so bili še 
predstavniki ruske pravoslav
ne Cerkve. Vence so položili: 
predsednik slovenske vlade 
Andrej Bajuk, ruska delegaci
ja in Društvo slovensko-ru- 
skega prijateljstva. Poleg pred
sednika Bajuka so b ili med 
d rug im i prisotn i zunanji m i
nister Lojze Peterle, minister 
za.šolstvo in šport dr. Lovro 
Šturm, pravosodna m inistri
ca Barbara Brezigar, podpred
sednica DZ Eda Okretič-Sal- 
mič, sekretar na ministrstvu 
za znanost in tehnologijo dr. 
Anton Jeglič in ljubljanska žu- 

; panja Vika Potočnik. Katoli- 
ško Cerkev so predstavljali 

' vatikanski nuncij dr. Edmond 
Farhat, beograjski nadškof dr. 
Perko in dr. Stanko Janežič, 
zadolžen za ekumenske stike.

Počastitev je  potekala ob 
svečani pravoslavni maši.

; Goste je  pozdravil m inister 
| Peterle, ki se je  spomnil tra
gedije, v kateri so um rli ruski

ujetniki. Izrazil je  zadovolj
stvo nad politiko dobre volje, 
ki zbližuje tudi rusko in slo
vensko državo ter oba naro
da, z željo, da bi se to nadalje
valo. Veliko ljudi in narodov 
je zlasti v zadnjih letih lažje 
ter svobodneje zadihalo.

Poleg govorjene besede je 
! vzdušje bližine človečnosti 
, dopolnjevala še slovenska in 
ruska sakralna, umetna in na
rodna pesem.

Vodja ruske delegacije Lu
kin je  podal zanimivo simbo
liko, da si tukaj podajajo roke 

1 najvzhodnejša in najzahod- 
nejša slovanska naroda in dr- 

! žavi. Povedal je, da ga preve
vajo protislovni občutki, ko 

! so se zbrali, da bi opravili du

hovni obredni spomin na pre
minule, spomin na smrt. Špo- 
m in na rojake, ujetnike tuje 
vojske, ki so morali na nepro
stovoljno pot tako daleč od 
domovine. “Toda življenje ni 
nič naključnega. Verni pravi
mo, da obstajata Bog in nje- 

I gova zamisel. Gospod je rekel 
svojim učencem, preden je 
bil izdan in izročen mučite
ljem: »Če pšenično zrno ne 
umre, ne da možnosti za kal 
novega življenja.« Podobno 

| prispodobo v id im o v trp lje
nju in smrti naših rojakov v 
teh krajih. Tukaj v Sloveniji o- 
pažamo veliko spoštovanje 
do njih in njihove smrti. Za to  
smo vam zelo hvaležni. M ar
sikje pokopani ruski vojaki pri 
nas doma v Rusiji niso deležni 

, takšnega spoštovanja, takšne 
časti. M olim o, da bi Gospod 
daroval večni spomin nanje. 
Res to skrb, ki jo  posvečate 
našim rojakom, lahko nave
demo kot vzorčen primer hu
manega spomina do tistih, ki 
jih ni z nami. Vidimo, da je  u- 
soda ruskih vojakov svojevr
sten dom dobrote. To je resni
čen sad, ki ga je porodila n ji
hova smrt. Danes, ko bomo 
molili zanje, se bom o potru
dili, da se iz vsega tega nekaj 
naučimo. Da ta sm rt obrodi 
naše resnično prijateljstvo in 
sodelovanje, naj nam daje 

j  moč uresničevanja želja po 
krepitvi nadaljevanja pristnih 
medsebojnih odnosov."

GORIŠKA BRDA 
V D U H U  EZ

» c v S K a ^ z v o ja  
p brovo , 9 .9 .J0O C

FOTO BUMBACA

V občini Brda so vztrajni 
pri izvajanju svoje usmeritve 
za sodelovanje s sosednjimi 
občinami v Italiji, predvsem 
s tistim  delom Goriških Brd, 
ki leži v občini Števerjan, in s 
krminsko občino. S tem izva
jajo mednarodno funkcijo in 
poslanstvo študijskega sredi
šča grad Vipolže, ki sicer de
luje na Dobrovem. Predstav
niki Brd poudarjajo, da stike 
in sodelovanje s sosednjimi 
območji narekujeta življenje 
in ugodno stanje, ko združe
vanje in sodelovanje podpira 
in ga bo še nekaj časa finan
čno omogočala tudi ez.

O  tako zasnovanem sode
lovanju, ki upošteva tudi bliž
njo prihodnost, ko bo s spreje
mom Slovenije v evropsko 
povezavo državna meja z Ita
lijo odpravljena, so razprav
ljali na posvetovanju, ki je bilo 
9. t.m . v gradu Dobrovo in je 
nosilo naslov Čezmejno ob
močje novi vir usklajenega raz
voja. O  tej temi so imeli po
sege Franc Mužič, župan ob
čine Brda, Giorgio Brandolin, 
predsednik goriške pokrajine, 
G iulio Valentini, odbornik za 
kulturo in turizem pri goriški 
pokrajini, Izidor Simčič, arh. 
študijskega središča grad V i
polže, Davide lannis, predsta
vnik kulturnega središča iz Tr
žiča, in Berti Emberger, častni 
konzul republike Slovenije v 
Salzburgu.

Zdaj je najbolj aktualen cilj 
povezati slovenski in italijan
ski del Goriških Brd, torej ob
čine Brda, Števerjan in Dole
nje. Občina Brda je s finančno 
pom očjo  program a Phare 
CBC izdala prvi turistični pro
spekt, ki prikazuje vse prede
le Goriških Brd brez natanč-

POPRAVEK

Prejšnji teden se je na 12. 
strani, v članek z naslovom 
Burundi, podpis mirovnega 
sporazuma, našega dragoce
nega dopisnika in misijonarja 
Danila Lisjaka urin ilo  nekaj 
nadležnih škratov. Leta 1997 
je po vojaškem udaru postal 
predsednik Burundija Major 
Buyoya, ne pa Buwowa. Leta 
1993 umorjeni predsednik pa 
se je klical Melkjor Ndadaye, 
ne pa Markor Ndadaqe. Na
dalje predstavljajo večinski 
narod v Burundiju Hutuji, ne 
pa Tutsiji. In še: 20. t.m . bo v 
Nairobiju srečanje, kjer naj bi 
do loč ili potek prehodnega 
obdobja, ki naj bi trajalo na
daljnjih 7 let (in ne30). Piscu 
in bralcem se opravičujemo.

nejše označbe državne meje. 
To je prvi prospekt brez meje, 
ki je  izšel po koncu druge 
svetovne vojne. Po prvem pri
meru skupne predstavitve 
obeh delov Brd bodo sledili 
nadaljnji. Arh. Simčič je ude
ležencem posveta prikazal in 
obrazložil 220 objektov ali 
krajev kulturnega in zgodo
vinskega pomena na obm o
čju slovenskih Brd, v katerih 
se je  od prazgodovine do 
naj novejšega časa zvrstilo  
veliko dogodkov. Gradivo bo
do uporabili za izdelavo tu r i
stičnega vodiča v slovenskem 
in italijanskem delu Goriških 
Brd. To bo skupen projekt sk
lada Evropske zveze, občine 
Brda in goriške pokrajine.

Sočasno s povezovanjem 
občin Brda, Števerjan, Krmin 
in Dolenje v skupen prostor 
sožitja, ki bi ga navdihovala 
in usmerjala EZ, bi v Brdih ra
di razširili prostor sodelova
nja in skupnega razvoja. O b
segal naj bi tudi Soško do li
no, Kras, v tujini pa avstrijske 
dežele ter Bavarsko z obm o
čjem Salzburga. V tem okvi
ru je zanim iv pogled iz Salz
burga v Brda, ki ga je  podal 
Emberger, konzul Slovenije v 
g lavnem  mestu Bavarske. 
Nujnost širitve območja soži
tja, sodelovanja in skupnega 
razvoja je briški župan Mužič 
ponazoril z mislijo, "da se mo
ramo naučiti, kako živeti ob 
meji, na stičišču treh ali štirih 
narodov". Brandolin pa je po
vedal, da bo slovenska vlada 
v kratkem, zagotovo pa pred 
državnozborskimi volitvami 
uradno priznala Čezmejno 
zavezo, ustanovo, ki usklaju- 

I je in pospešuje obmejno so
delovanje na Goriškem. Kot 
pomem bno novost, ki doka
zuje enotnost in skupna stre
mljenja območij v Sloveniji in 
Italiji, ki sodelujejo v Čezmej
ni zavezi, je omenil, da bo no
vogoriški župan Črtom ir Špa
capan, ki je  zdaj občasni usk
lajevalec in predstavnik ome
njenega organizma, zastopal 
ustrezna slovenska in italijan
ska območja na bližnjih pogo
vorih s predstavniki italijan
ske vlade. Predsednik goriške 
pokrajine Brandolin je  na po
svetovanju v gradu Dobrovo 
tudi sporočil, da si Čezmejna 
zaveza prizadeva za prekva
lifikacijo  mejnega prehoda 
Števerjan-Hum. Postal naj bi 
Mednarodni mejni prehod, o 
čemer pa bodo dokončno od
ločali pristojni državni orga
ni v Rimu in Ljubljani.

M.
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STRANKE NAGOVARJAJO ŠE 
NEOPREDELJENE VOLIVCE

» • • • • • • • • • • <

MARJAN DROBEZ

Politične stranke v Sloveni
ji so na kongresih, predvolil
nih konvencijah, zborovanjih 
ali v javnih občilih objavile že 
večino imen kandidatov za dr
žavnozborske volitve 15. ok
tobra. Sodeč po dejavnosti in 
prizadevanjih strank ter izja
vah njihovih najbolj znanih 
predstavnikov, je  celotno po
litično življenje v državi zdaj 
podrejeno volitvam. Državni 
zbor se je  13. septembra se
stal na izrednem zasedanju, 
ki naj bi trajalo do 15. t.m ., 
toda poslanci sedanjega skli
ca očitno niso dovolj zbrani 
in pripravljeni, da bi lahko 
sprejeli pomembnejše sklepe, 
zlasti nekaj t.i. evropskih za
konov, ki jih  je  predložila vla
da. Vodje poslanskih skupin 
so sklenili, da bo parlament 
zasedal do 15. septembra, ko 
se v Sloveniji uradno pričenja 
predvolilna kampanja. Toda 
ni izključeno, da se bo še se
stal, na zahtevo vlade, da bi 
razpravljal o interpelaciji o 
delu in odgovornosti m in i
stra za zunanje zadeve Lojze
ta Peterleta, ki jo  je  v parla
mentarni postopek vložilo e- 
najst poslancev s prvopod
pisanim Zmagom Jelinčičem. 
Po njihovem zatrjevanju bi 
moral Lojze Peterle odgovar
jati zaradi "protidržavnega, 
protiustavnega in p ro tis lo 
venskega ravnanja, ko se je 
30. avgusta v Alpbachu na 
srečanju z avstrijsko zunanjo 
ministrico Benito Ferrero-VVal- 
dner dogovoril, da bodo od
lok predsedstvaAVNOJ iz leta 
1944 in z njim povezana de
nacionalizacijska vprašanja 
obravnavali strokovnjaki na 
dvostranski ravni kot odprta 
vprašanja med Avstrijo in Slo
venijo, kar vsebuje tudi vse 
elemente kaznivega dejanja

»napada na neodvisnost d r
žave«, po 350. členu kazen
skega zakonika republike Slo
venije".

Zunanji minister je  trditve 
v interpelaciji takoj odločno 
zanikal in je  dejal, "da jo  je pri
čakoval kot naravni zaklju
ček politične gonje zoper nje
ga, ki ne traja samo nekaj me
secev, ampak že nekaj let". 
Dodal je, da zahteva takoj
šnjo razpravo o interpelaci
ji in "da bo nanjo lahko brez 
težav odgovoril". M orda bo 
zmanjkalo časa za parlamen
tarno razpravo o interpelaciji, 
ki je zagotovo povezana z vo
litvami, pač paje pričakovati, 
da bodo proslule odloke AV
NOJA obravnavali med pred
volilno kampanjo, čeprav so 
predsedniki strank opozorili, 
da problematikaAVNOJA ne bi 
smela služiti za notranjepoli
tična obračunavanja.

ANKETE O V O LILN IH  
IZIDIH

Javna občila v manjših pre
sledkih objavljajo ankete in a- 
nalize o možnih izidih volitev 
ter deležih posameznih poli
tičn ih  strank. Seveda pa take 
napovedi niso povsem vero
dostojne, saj se bo do volitev 
lahko še marsikaj spremeni
lo, da bo bodisi povečalo ali 
pa zmanjšalo možnosti strank 
med volivci. Kljub temu pa 
vse doslej opravljene javnom
nenjske raziskave kažejo, da 
bi LDS lahko dobila največji 
odstotek glasov. Na njeni listi 
bodo kandidirali skoraj vsi 
dosedanji poslanci, bivši m i
nistri in tudi bivši prem ier dr. 
Janez Drnovšek. Le-ta se je 
premislil, ker je  dolgo zatrje
val, da ne namerava kandidi
rati, ker da se bo raje priprav
ljal na predsedniške volitve 
leta 2002. Na volilni konven
ciji LDS so napovedali, da bo 
nekdanji predsednik vlade

kandidiral za poslanca v sre
dišču Ljubljane. Na listi LDS 
bosta kandidirala tudi gene
ralni sekretar stranke Gregor 
Golobič in znani doslej neod
visni poslanec (iz nekdanje 
SKD) Ciril Pucko.

SDS pa je  na 6. kongresu, 
ki je bil v soboto, 6. septem
bra, na Ptuju, sklenila, da bo 
na volitvah sodelovala, čeprav 
državni zbor ni sprejel zahte
ve te stranke, da bi v Sloveni
ji, skladno z referendumom in 
odločbo ustavnega sodišča, 
uvedli dvokrožni večinski vo
lilni sistem. Socialdemokrati 
so optim istični glede uspeha 
na volitvah injanez Janša po
navlja, da bodo SDS, stranka 
Nova S lovenija-Krščanska 
ljudska stranka in Lista za Ma
ribor, ki so sklenile predvolil
no in povolilno zavezništvo 
na volitvah zagotovo prejele 
relativno večino glasov. Prvak 
SDS je tudi izjavil, da je LDS v 
svojem volilnem  programu 
marsikaj prepisala iz socialde
mokratskega volilnega pro
grama, kar pa je  dr. Janez D r
novšek ogorčeno zanikal.

Uspešen je bil, po številu 
udeležencev in izrečenih m i
slih, prvi tabor SLS+SKD Slo
venske ljudske stranke, v ne
deljo, 10. septembra, na sne
žnem stadionu v Mariboru (o 
njem natančneje na drugem 
mestu). Njen predsednik dr. 
Franc Zagožen je v svojem 
govoru tudi dejal, "daje stran
ka v odločilnih trenutkih na
šla potrebno m oralno moč 
te r s podporo ustavnim spre
membam presekala etično in 
m oralno krizo, ki je  grozila, 
da bo slovenski narod razde
lila". Na zboru se je  predsta
vil varuh človekovih pravic 
Ivo Bizjak, ki bo na listi ljud
ske stranke tudi kandidiral za 
poslanca, podp redsedn ik  
SLS+SKD Slovenske ljudske 
stranke Marjan Podobnik pa 
je napovedal, da se vrača v 
p o lit iko  in bo m orda tud i 
kandidiral za poslanca. Pose
bno zanimanje je  vzbudila 
udeležba guvernerja Banke 
Slovenije dr. Franceta Arhar
ja, ki je  v pogovoru s časni
karji podprl vo liln i program 
in m oralno držo SLS+SKD 
Slovenske ljudske stranke.

Iz javnomnenjskih anket, 
ki jih objavljajo časniki, je raz
vidno, da naraščata vpliv in 
število privržencev stranke No
va Slovenija-Krščanska ljud
ska stranka predsednika dr. 
Andreja Bajuka. Le-ta ima že 
nad štiri tisoč članov in ni več 
dvoma v njen uspeh na d r
žavnozborskih volitvah. Vod
stva političn ih strank pa zas- 
krblja podatek, da je v Slove
niji še zmeraj visoko število 
volilcev, ki se še niso odločili, 
ali bodo sploh šli na volitve. 
Po raziskavi, ki jo  je  opravil 
Center za javnomnenjske ra
ziskave pri Fakulteti za druž
bene vede v Ljubljani, naj bi 
b ilo kar 46 odstotkov vo liv
cev še neopredeljenih. Nanje 
se zdaj obračajo po litične  
stranke in jih vabijo, da se vo
litev udeleže in seveda gla
sujejo zanje.

V R I H E M B E R K U  O D K R I L I  S P O M E N I K

DOMAČIM TIGROVCEM  
IN IZGNANCEM

ERIK DOLHAR

V soboto, 9. t.m ., je moč
no, še poletno sonce, sijalo na 
množico, ki se je  zbrala ob 
glavni cesti na bregovih suhe 
Branice. O b prazniku občine 
Nova Gorica so namreč pre
dali namenu novo, delno tla
kovano deloma asfaltirano 
parkirišče, v enem vogalu ka
terega sedaj stoji nekak sivi 
obelisk brez konice z velikim 
napisom TIGR. Gre za obele
žje, ki gaje Društvo za nego
vanje rodoljubnih tradicij te 
organizacije postavilo doma
čim tigrovcem, ki so takoj po
kazali zobe fašističnim oku
patorjem Vipavske doline in 
so jih  črnosrajčniki zaradi te
ga 1.1933 odvedli vgoriške za
pore. Od tedanjih rodoljubov 
sta še živeča le dva, oba z is
tim , tip ičn im  priim kom  teh 
krajev: Birsa. 94-letni V iktor 
(imenujejo ga Pertini, ker je bil 
v konfinaciji z nekdanjim, ver
jetno najbolj priljubljenim ita
lijanskim predsednikom repu
blike), je v nedeljo ležal na do
mači postelji in poslal na kraj 
prireditve hčerko; proslave 
pa se je  udeležil še živi in 
zdravi Robert Birsa (na sliki), 
ki je  z zanimanjem prisluhnil

besedam predsednika Krajev
ne skupnosti Edvarda Bizjaka, 
novogoriškega župana Crto- 
mira Špacapana, slavnostne
ga govornika Cirila Zlobca, 
zlasti pa pesmim zbora Jeze
ro iz Doberdoba in ženske vo
kalne skupine iz Rihemberka, 
recitatorjem in skladbam go
dbe na pihala iz Nove Gorice.

Leta 1944 je bil Rihemberk 
požgan skoraj do tal in tedaj 
je črni mrčes izselil prebival
ce. Društvo izgnancev Slove
nije je  dalo pobudo za posta
vitev vodnjaka - simbola živ
ljenja -, ki so ga postavili na 
drug konec parkirišča.

O b dogodku so v Braniku 
izdali tudi dve publikaciji, ki 
pričata o tem, daje bil nekda
nji Rihemberk eno od žarišč 
delovanja TIGR-a.

O K R O G L A  M I Z A  V N O V I  G O R I C I

POTREBA PO NASTANKU 
PRIMORSKE UNIVERZE

V četrtek, 7. t.m., je v mali 
dvorani Kulturnega doma v 
Novi Gorici potekala okrogla 
miza o univerzi na Primor
skem, ki jo  je  organizirala 
SLS+SKD Slovenska ljudska 
stranka. Povezoval jo  je Peter 
Stres, ravnatelj osnovne šole 
na Dobrovem, nanjo pa sta 
bila povabljena dr. Lojze Ma-

P REJ ŠNJ O N E D E L J O  V M A R I B O R U

PRVI TABOR SLS+SKD 
V MARIBORU

V nedeljo, 10. t.m ., je po
tekal na snežnem stadionu 
pod Pohorjem v Mariboru pr
vi tabor SLS+SKD Slovenske 
ljudske stranke, ki je  nastala 
spomladi letos z združitvijo 
Slovenskih krščanskih demo
kratov in nekdanje Slovenske 
ljudske stranke, a je  v njej že 
kmalu prišlo do razcepa z od
hodom dveh podpredsedni
kov, Andreja Bajuka in Lojze
ta Peterleta, ki sta zatem usta
novi la svojo stranko Nova 
Slovenija. Glede na to dejstvo 
in vroči predvolilni čas, ki v 
Sloveniji že poteka, je za ta 
shod vladalo še posebno za
nimanje.

Obiskovalce in opazoval
ce je seveda najprej zanima
lo, ali se bo to poznalo na u- 
deležbi, veliko pozornost pa 
je vzbujala tudi prisotnost vo
dilnih članov stranke, še po
sebej nastopi govornikov. Pri

reditev, ki se je  pričela ob e- 
najstih dopoldne, je  imela 
resnejši in lahkotnejši zabav- 
no-glasbeni program, v poli
tičnem pogledu pa je  bil se
veda pomembnejši njen res
nejši del, poleg pobud mani- 
festativnega značaja. O po l
dne so na oder stopili govor
niki, najprej predsednik stran
ke Franc Zagožen. Spregovo
rili so še starosta stranke Ivan 
Oman, predsednik glavnega 
odbora Janez Podobnik, do
sedanji slovenski varuh člo
vekovih pravic Ivo Bizjak in 
podpredsednik stranke M ar
jan Podobnik. Vsi govorniki 
so, izpostavljajoč misel o o- 
hranitvi enotnosti, poudarja
li zm eren desnosred inski 
značaj stranke, ki si bo v poli
tičnem življenju prizadevala 
za zmanjšanje napetosti v slo
venski družbi, za pravno in 
socialno državo, za reševanje

konkretnih problemov zapo
slovanja, družine, kmetijstva, 
šolstva in znanosti.

Na prvem taboru združe
ne ljudske stranke so zanima
nje opazovalcev vzbujale pre
dvsem tiste osebnosti, ki za
vzemajo v njej pomembne 
položaje, nekdanji in sedanji 
m inistri, vplivni somišljeniki 
in prijatelji. Naj jih  nekaj na
štejemo: France Arhar, Fran
ci But, C iril Smrkolj, Anton 
Bergauer, Marjan Jereb, Franc 
Potočnik, Izidor Rejc, Andrej 
Šter, Franci Demšar, Janez 
Zajec, Franc Kangler, Vida 
Čadonič Špelič, Peter Vencelj, 
Eda Okretič Salmič.

Po neuradnih ocenah seje 
prvega tabora SLS+SKD Slo
venske ljudske stranke v M a
riboru udeležilo kakih 10.000 
obiskovalcev, med uglednimi 
gosti tudi zastopniki zamej
skih Slovencev s Koroškega in 
Primorskega, za Slovensko 
skupnost deželni podtajnik 
Damjan Terpin.

■MV

NA G ORIŠKI  MEJI

SKUPNI "LOV11 
NA PREBEŽNIKE

Pripadniki m e jn ih  enot 
slovenske in italijanske poli
cije so v noči med 9. in 10. 
septembrom izvedli skupno 
nočno akcijo za odkrivanje 
ilegalnih prebežnikov, ki po
skušajo čez Novo Gorico priti 
v Italijo. Operacija je  poteka
la na obm očjih obeh mest in 
je dosegla svoj namen. V njej 
so slovenski policisti prijeli 
skupno dvanajst iranskih dr
žavljanov, italijanski policisti 
pa 36 ilegalcev, med njim i 27 
Romunov. Italijanski policisti 
so med 2. in 9. septembrom 
prijeli 650 tujcev, ki so skušali 
ilegalno vstopiti v Italijo. Med 
njim i je  bilo največ Albancev, 
Rom unov, M a ročanov  in 
Irancev. V Sloveniji pa so le
tos prijeli že več kot 18.500 
ilegalnih prebežnikov, zaradi 
česar so t.i. prehodni dom o
vi, v katerih prebivajo do m o
žne vrnitve v matične države, 
prenapolnjeni.

"ZELENA"  P O B U D A

S KOLESI PO 
NOVI  GORICI

V Novi Gorici je mestna 
občina nedavno uvedla zani
mivo in uporabno pridobitev, 
namenjeno voznikom avto
mobilov. Občina je namreč 
kupila petnajst koles, ki jih  
lahko brezplačno uporablja
jo  tisti vozniki, ki svoj avto
mobil parkirajo na parkirnih 
prostorih, vožnjo po mestu 
pa nadaljujejo s kolesom.

V o b ra z lo ž ite v  nabave 
tako imenovanih zelenih ko
les so v mestni občini nave
dli, da je v razvitejših evrop
skih mestih vožnja s kolesom 
po mestnih središčih nekaj 
običajnega.

Kolesa si je  mogoče izpo
soditi pred občinsko zgradbo, 
kasneje pa bo izposoja zago
tovljena kjerkoli v mestu. Ce 
bo zanimanje za to  novost 
primerno, bo občina poveča
la število koles, namenjenih 
za brezplačno uporabo.
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rinček, slovenski m inister za 
znanost in tehnologijo, in dr. 
Duša Krnel Umek, državna 
sekretarka na ministrstvu za 
šolstvo v Ljubljani.

O b dobri udeležbi občin
stva je prišlo do poglobljene 
in živahne razprave o potre
bi po nastanku univerze na 
Primorskem, seznanjeni pa 
smo bili tudi s konkretnim i 
podatki, kaj je  bilo na tem 
področju že uresničenega. Iz 
vseh izvajanj je  nedvoumno 
izhajalo, da je še ena, tretja 
slovenska univerza na Pri
morskem potrebna, pri če
mer bi b ilo potrebno združiti 
napore tako v Kopru kot v No
vi Gorici. M inister Marinček 
je ta prizadevanja v okviru 
svojih pristojnosti podprl in 
pri tem poudaril dejstvo, da 
je  us tanov itev  p rim o rske  
univerze nujna tud i zaradi 
podobnih  pobud na drugi 
strani meje, kjer se visoko
šolski študij poleg Trsta in V i
dma razširja tudi v Gorico. 
Državna sekretarka dr. Duša 
Krnel Umek pa je  poročala 
o najnovejših pobudah m in i
strstva v zvezi z nadaljnjim 
organiziranjem visokega šol
stva na Primorskem.

O krog la  m iza o univerzi 
na Primorskem se je pridru
žila številnim podobnim  raz
pravam, ki jih  je  pripravila 
SLS + SKD Slovenska ljudska 
stranka na različne tem e po 
Sloveniji v  tednu pred prvim  
taborom  stranke v M aribo
ru, k i j e  bil 10. t.m .

MV
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" D O M A IN  NAME"  
IN BLAGOVNE  
ZNAMKE

v  v

DAMJAN HLEDE

V enem izmed zadnjih na
daljevanj ciklusa člankov z 
naslovom E-commerce in so
dobna pravna vprašanja smo 
opozorili naprobleme, ki se ti
čejo registracije naslovov u- 
porabnikov spletnih strani. Da 
je to ena najaktualnejših tem
v zvezi z uporabo in komerci
alno zlorabo interneta, je do
kazalo tudi dogajanje v zad
njih mesecih.

V mislih imamo pojav, ki so 
ga z angleškim nazivom poi
menoval i domain grabbling i n 
obstaja v tem, da nekdo za
prosi in doseže registracijo 
imena, ki je  enako ali zelo po
dobno - večkrat splošno zna
ni - blagovni znamki nekega 
drugega že obstoječega pod
jetja. Vedno bolj se uveljav
ljajo tudi sleparske pobude (t.i. 
cybersquatting) nekaterih, ki 
reg istrira jo  im ena splošno 
znanih blagovnih znamk in 
jih  potem prodajajo podjet
jem, ki so teh blagovnih znamk 
že polnopravni lastniki.

Jasno je, da je  prepoznav
nost naslovnika neke spletne 
strani vezana na njegovo i- 
mensko identifikacijo. Sistem, 
ki urejuje identifikacijo na in
ternetu, je  tako imenovani 
Domain namesystem  (Dns). 
Gospodarska vidljivost, pre
poznavnost in uspešnost pod
jetij so vedno bolj odvisne tu 
di od njegove imenske pre
poznavnosti na virtualnem  
elektronskem tržišču.

V zadnjih mesecih so si na 
tem področju sledile vsaj tri 
razsodbe različnih italijanskih 
sodišč. Najprej je sodišče iz 
Firenc razsodilo v prid pod
jetju, ki je  registriralocfoma/n 
name, enak blagovni znamki 
nekega drugega pod je tja . 
Svojo odločitev je utemeljilo

na podlagi dejstva, da nobe
na norma ne predvideva pra
vice lastnika neke blagovne 
znamke do registracije tega 
imena tudi kot domain name. 
To pomeni, da je v odsotnosti 
specifične zakonodaje treba 
varovati tistega, ki je v spošto
vanju obstoječih predpisov in 
postopkov o registraciji na
slovov spletnih strani dosegel 
vpis v predvideni register, pa 
čeprav se je vpisal z imenom 
nekega drugega podjetja ali 
tuje blagovne znamke, kajti 
t.i. domain name naj ne delo
val drugače kot preprosti na
slov ali kot telefonska števil
ka, ne pa kot blagovna znam
ka. Ta odločitev ni v skladu z 
večinsko usmeritvijo pravne 
prakse in doktrine, ki nasprot
no zatrjujeta, da se v teh pri
merih aplicira norm ativa o 
blagovnih znamkah, na pod
lagi katere je  uporaba njene
ga imena prepovedana tret
jim  osebam. Tako je pred krat
kim  razsodilo sodišče v M o- 
deni in potem še sodišče v 
Cremoni, ki je  sicer obravna
valo nekoliko drugačen pri
mer, ki pa nazorno kaže na 
naštete možnosti nekorektne 
uporabe sistema. Neko pod
jetje je vpisalo kot domain  
name im e konkurenčnega 
podjetja in to spletno stran iz
koristilo samo za neposred
no preusmeritev uporabni
kov na spletno stran svojega 
podjetja.

Res je, da ne obstaja zakon, 
ki bi domain name parificiral 
blagovni znamki, res pa je tu
di, da že mesece čaka na odo
britev osnutek zakona, ki ga 
je meseca aprila pripravil m i
nistrski svet, a do danes še ni 
bil izglasovan. Sodišča so zato 
prosta, da se odločajo vsako 
po svojem okusu.

PRVE O C E N E  V B R D I H

LETOŠNJA TRGATEV 
OBETAVNA

M edtem  ko so v Krminu 
proslavljali Praznik grozdja in 
Vino miru, seje v Brdih začela 
letošnja trgatev.

Pred trgatvijo je  bilo med 
vinogradniki nemalo skrbi, 
saj je vladal strah, da bo sla
bo vreme prizadelo dobro le
tino. Meteorološko stanje pa 
seje kaj kmalu izboljšalo, ta
ko da so si vinogradniki lahko 
oddahnili in resno, ko t je  v 
njihovi navadi, prijeli za delo.

V zadnjih dneh pred trga
tvijo je bilo med drugim vre
me idealno, saj je bilo podne
vi sončno, medtem ko so bile 
noči vetrovne in hladne, ide
alno torej zato, da je grozje 
dobilo primerno količino slad
korja in da je  primerno dozo
relo. S takim i pogoji se obeta 
kvalitetno zelo dobro - pred
vsem črno - grozje, nedvom
no boljše od tistega z lansko
letne trgatve. Količina grozja,

ki bo letos na razpolago, je 
glavnem podobna lanskolet
ni; ob tem pa velja povedati, 
da je kar nekaj v inogradni
kov v prejšnjih mesecih red
čilo grozde na trtah in tako 
izboljšavalo kakovost leto
šnje letine.

Računajo, da bo na deželni 
ravni letošnja količina vina 
štela med m ilijonom  200 in 
m ilijonom  500 hektolitrov.

Količina torej ne povzro
ča velikih skrbi briškim  vino
gradnikom ; problem i, s ka
terim  se ukvarjajo, so razli
čne narave: trg namreč ustva
rja nemalo preglavic tistim, ki 
bodo prodajali točeno vino, 
predvsem belo, ki ostaja v 
kleteh in ki so ga že morali 
prodajati po prenizki ceni, 
zato da bi izpraznili sode za 
novo letino. Posledično je tu 
di cena grozdja nižja.

NEZNOSNO NARAŠČANJE 
CENE NAFTE

Zadostna in poceni ener
gija sta osnovna vsakega raz
voja. Nezadržna rast cene naf
te in posledično naftnih deri
vatov, ki smoji bili pričavzad- 
njih tednih, je sprožila pravo 
verižno reakcijo po vsem sve
tu. Sredi minulega tedna je 
sodček nafte na svetovnem 
tržišču veljal nekaj več kot 35 
dolarjev in tako presegel ceno 
nafte ob začetku zalivske voj
ne pred desetimi leti. Gospo
darski izvedenci so že začeli 
napovedovati začetek svetov
ne recesije, če cena goriva ne 
bo padla. V sedanjem trenut
ku, ko proizvodnja v Združe
nih državah Amerike neza
držno narašča in tudi Evrop
ska zveza govori o splošnem 
pozitivnem trendu gospodar
stva, čeprav se sooča s teža
vami glede skupne evropske 
valute evra, je podražitev naf
te pokazala vso krhkost siste
ma, ki je pretežno odvisen sa
mo od enega energetskega 
vira. Prav naraščanje cene go
riva bi pom enilo  preveliko 
breme za razviti svet in posle
dice zaradi naraščanja proiz
vodih stroškov bi spremenile 
pozitivni trend. Zato ni slučaj
no, da so se v Franciji, Veliki 
Britaniji, Belgiji in Nemčiji, a 
tud i v Ita liji začele bolj ali 
manj odmevne protestne ak
cije avtoprevoznikov, kmetov 
in ribičev ter ladjarjev, ki zahte

vajo od posameznih držav, da 
bi znižale obdavčitev goriva, 
ali da bi z davčnimi olajšava
mi nekoliko razbremenile ka
tegorije ljudi, ki uporabljajo 
motorne stroje za svoje delo.
V Franciji so po šestih dneh za
por pred čistilnicami goriva in 
črpalkami dosegli dogovor o 
davčnih olajšavah, v Veliki 
Britaniji in Belgiji vlada zaen
krat ne namerava popustiti, 
podobno je  tudi drugod po 
Evropi. Prav zaradi nastalih 
težav pa so Evropska zveza 
in tudi Združene države Ame
rike pozvale države izvozni
ce nafte OPEC, naj povečajo 
proizvodnjo nafte. Do tega je 
res tudi prišlo, saj so se naft
ni m inistri desetih držav iz
voznic nafte dogovorili, da 
bodo povečali proizvodnjo za

K O N E C  M E S E C A  N A  P O B U D O  S D G Z

GOSTINSKI IZLET 
V PREKMURJE

Gostinska sekcija SDGZ 
prireja dvodnevni izlet 25. in 
26. t.m . v Prekmurje, deželo 
sonca, toplic, naravnih lepot 
in štorkelj, pristne in okusne 
hrane. Bogat program obsega 
koriščenje termalnih storitev 
zdravilišča Moravske toplice 
(na sliki; 20 bazenov, savna, fit- 
ness), prenočitev v Hotelu Aj
da in druge spremne dogodke.

V ponedeljek, 25. t.m., od
potuje avtobus z italijanske 
strani mejnega prehoda Fer
netiči zgodaj zjutraj. Po pri
hodu sta predvidena najprej 
izlet po Pomurju ter kosilo in 
degustacija  v in  iz znanih  
štajerskih vinorodnih okoli
šev v vinogradniškem centru 
Ivanovci. Popoldne je prosto, 
zvečer pa je na vrsti prekmur
ska večerja z glasbo v taverni 
Hotela.

Naslednje jutro, 26. t.m., je 
prav tako namenjeno spro
stitv i in kopanju. Kosilo pa bo 
v ugledni gostilni Rajh v Ba-

kovcih, kjer bo kolege SDGZ 
sprejel lastnik Ignac Rajh, pred
sednik sekcije za gostinstvo in 
turizem pri O brtn i zbornici 
Slovenije. Po kosilu je predvi
dena vrn itev domov.

Tako za člane gostinske sek
cije kot za druge naše ljubite
lje enogastronomskega turiz
ma se obeta prijetna prilož
nost spoznati eno izmed naj
lepših in svojskih slovenskih 
dežel tudi s tega vidika in ne 
samo naravnega.

Slovensko deželno gospo
darsko združenje vabi vse za
interesirane, naj se nemudo
ma in najkasneje do konca 
tedna (18. septembra) prijavi
jo. To lahko opravijo na sede
žu v Trstu in v ostalih podru
žnicah SDGZ. Za vse informa
cije (tudi glede prispevka za 
udeležbo) je na razpolago or
ganizacijsko tajništvoSDGZ v 
Trstu, ul. Cicerone 8, telefon 
040 6724824.

800.000 sodčkov dnevno. Dr
žave OPEC bodo torej zvišale 
proizvodnjo nafte za prib li
žno tri odstotke, tako da bi 
dnevno načrpali 26 m ilijonov 
in 600.000 sodčkov. Dogo
vor velja za deset članic orga- 
nizacijeOPEC, medtem ko ne 
velja za Irak, ker zanj še veljajo 
mednarodne sankcije. Novi
ca v mednarodnih gospodar
skih krogih je deležna dvoj
nih ocen. Po eni strani spreje
to odločitev o povišanju pro
izvodnje nafte to lm ačijo  za 
pozitiven znak držav proizva
jalk, ki se zavedajo, da bi viso
ka cena goriva privedla do re
cesije in v končni posledici tu 
di do škode zanje same, po 
drugi strani pa je  tudi res, da 
se z napovedanim poveča
njem proizvodnje ne bo za-

VODNIK TURISTIČNIH 
KMETIJ V DEŽELI

Deželna agencija za pro
mocijo kmečkega turizm a je 
pred kratkim predstavila svoj 
Vodnik po  deželnih turističnih 
kmetijah. V  njem so predsta
vili 245 turističnih kmetij iz 
dežele F-Jk. Publikacija žepne
ga formata je razdeljena na 
dva dela. V prvem delu so 
predstavili kmetije, ki nudijo 
hrano in tudi prenočišče, v 
drugem pa tiste, ki gostom po
nujajo le gostinske usluge in 
razne rekreacijske pobude. Na 
splošno vse kmetije skrbijo, 
da nudijo kakovostno doma
čo hrano. Navadno ponudijo 
tipične dobrote in kuhinjske 
posebnosti, ki so značilne za 
določene kraje, ter domače 
vino. Vse te kmetije privablja
jo  goste tudi zaradi okolja in 
zanimivosti, ki so v krajih, kjer 
stojijo. Poglavje zase je rekre
acija, saj so si marsikje om i
slili tudi trim  steze, možnost 
jahanja, razna igrišča itd. Za
nim ivo je, da le redke turisti
čne kmetije v deželi nudijo 
možnost nočitve. Na Tržaš
kem le tri kmetije nudijo pre
nočišča, med temi je kmetija 
Neva Radoviča iz Nabrežine. 
Več slovenskih kmetov pa je 
vpisanih v sezname turistič
nih kmetij gostinske usmeri
tve. Za tržaško pokrajino je na
vedenih enajst kmetij, na Go
riškem pa sedem, ki se ukvar
jajo s turistično ponudbo. Po
datki so spodbudni in taka ob
lika delovanja prispeva k večji 
urejenosti okolja in ustvar
janju novih delovnih mest.

doščala za kritje  dejanskih 
potreb in da bo cena nafte za
radi tega še vedno visoka. In
dustrializirane države meni
jo , da poštena cena za sodček 
nafte znaša 28 dolarjev; ko 
preseže 30 dolarjev pa se 
sproži verižna reakcija s hu
dimi posledicami za vso druž
bo. V Italiji so na primer že iz
računali, da bo podražitev 
nafte stala državo od 30 do 
40 tisoč milijard lir, kar bo po
sledično bremenilo vse držav
ljane. Pred nekaj dnevi so tako 
objavili podatek, da so neka
tere podražitve že napoveda
ne. Cena vode bo narasla za
5 %, železniške vozovnice bo
do dražje za 1,7 %, električni 
tok se bo podražil za 1,5 %, plin 
pa za 2,3 %. Gre za podraži
tve, ki bodo nedvomno bre
menile vse uporabnike. Zak
ladni m in is te rV isco jeobteh 
novicah skušal pomiriti bodisi 
podjetnike kot bančnike in 
končno tudi ostale državljane. 
Država je ob zadnjih napove
dih inflacije  že zaračunala 
predvidene poviške, ki jim  bo
truje podražitev energetskih 
virov in zato naj bi po njego
vem  m nenju napovedana 
stopnja inflacije v letošnjem 
letu res ne presegla 2,5%, ker 
je splošen trend italijanskega 
gospodarstva in zlasti izvoza 
zelo spodbuden.

SEJEM STOLOV V VIDMU
Od 9. do 12. t.m. je  bil v 

Vidmu 24. mednarodni sejem 
stolov, najpomembnejša to 
vrstna ponudba tega pohiš
tvenega artikla na svetu. Na 
sejmu je svoje blago razstav
ljalo 220 razstavljalcev iz vse
ga sveta. Letošnji sejem je od
prl podtajnik pri ministrstvu 
za industrijo Mauro Fabris, ki 
je ugotavljal, da doživlja Ita
lija v letošnjem letu pomenlji
vo proizvodno rast. Ta napre
dek se pozitivno odraža tudi 
v pohištveni industriji, ki je 
premostila daljše krizno ob
dobje. Rodrigo Rodriguez, 
predsednik Združenja Feder- 
legno-Arredo, paje ugotavljal, 
da je ta sektor m inulem letu 
ustvaril približno 70.000 m i
lijard lir prometa. Industrija 
stolov v deželi F-Jk je gotovo 
ena najpomembnejših gospo
darskih stvarnosti pri nas.

KUHARJI TEKMUJEJO
Tipične jedi iz Furlanijeju- 

lijske krajine bodo v dneh od 
25. do 29. t .m. predstavljene 
na tretji izvedbi posebnega 
kulinaričnega natečajaRegio- 
nal Flavours ofEurope Cup, ki 
ga prirejajo pod pokrovitelj
stvom Skupščine evropskih 
dežel v pokrajini Limburg na 
meji med Belgijo in Holand
sko. Gre za posredno turisti
čno prom ocijo F-Jk, saj bodo 
italijansko kuharsko šolo za
stopali štirje kuharji, ki so bili 
izbrani na deželni preizkušnji 
na marčnem sejmu Alimenta 
v Vidmu. Pedstavili bodo ti
pične jedi, a tudi vina iz dežele 
Furlanije-Julijske krajine.
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T U D I  V I N O  B O  V R H U N S K E  K A K O V O S T I

NA PRIMORSKEM DOBER 
PRIDELEK GROZDJA

Na Primorskem se je trga
tev zaradi predčasnega zore
nja grozdja, zlasti pa suše z 
veliko vročino v mesecih ju 
niju in ju liju  začela dober te
den prej kot običajno, vrhu
nec pa je v vseh štirih vinorod
nih okoliš ih dosegla v teh 
dneh. Ocena pridel ka i n vi n le- 
tošnje le tine je zelo ugodna.

Kot je povedala dipl. ing. 
kmetijstva in specialistka za 
vinogradništvo pri kmetijsko- 
veterinarskem zavodu v Novi 
Gorici Andreja Škvarč, bodo 
na Primorskem, torej v Go
riških Brdih, Vipavski dolini, 
na Krasu in v Slovenski Istri, 
letos natrgali skupaj okoli 
48.400 grozdja raznih sort. 
Pridelek bo skoraj enak lans
kemu, zaradi zdravega grozd
ja in visoke stopnje sladkorja 
v njem pa bodo tudi vina iz le
tošnje trgatve lahko vrhunske 
kakovosti.

Glede pridelka po posame
znih vinorodnih okoliših na
vajamo, da v Goriških Brdih 
letošnji pridelek ocenjujejo 
na 14.300 ton (belih in rdečih 
sort), v Vipavski dolini naj bi 
natrgali 18.300 ton grozdja, 
na Krasu 3.400 ton in v Slo-

venski Istri (to je na območju 
Kopra, Izole in Pirana) 12.400 
ton. Naša sogovornica Andre
ja Škvarč je  povedala, da pri
bližno polovico pridelka vino
gradniki sami predelajo v v i
no, preostalo polovico grozdja 
pa odkupijo in predelajo vin
ske kleti na Dobrovem, v V i
pavi, Sežani in v Kopru. Več
jih zalog vina iz lanskega pri
delka na Primorskem nimajo. 
V vseh štirih vinorodnih oko
liših pa se je zaradi težav pri 
prodaji vina, nekoliko upoča
snilo urejanje novih vinogra
dov. Na Primorskem pridelu

jejo grozdje na okoli sedem 
tisoč hektarih.

M inistrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano med
tem sprejema razne ukrepe za 
prilagoditev vinogradništva 
in vinarstva merilom in pra
vilo, ki veljajo v državah EZ. 
Kmalu naj bi bil sprejet pravi
lnik, po katerem bo bistveno 
omejena prodaja odprtih vin. 
Pridelovalci bodo taka vina 
lahko prodajali samo na ob
močju svojega vinorodnega 
okoliša, in še to lev  posebnih 
posodah oz. embalaži.

" " M .

N A P O V E D A N I  IN 
O D PRAVLJENI

V IZ U M I  ZA
SLOVENSKE
PREVOZNIKE

Italijansko veleposla
ništvo v Sloveniji je za
dnji dan avgusta obvesti
lo ministrstvo za zunanje 
zadeve Slovenije, da bo 
Italija uvedla vizume za 
tiste slovenske državlja
ne, ki se ukvarjajo s pre
vozom blaga ali oseb iz 
pridobitniških namenov.

Pri tem se je  Italija sklice
vala na sporazum o odpra
vi v izum ov med državama 
z dne 3. sep tem bra  leta 
1996, ki določa, "da odprava 
vizumov upošteva samo tiste 
državljane, ki v drugi državi 
n im a jo  namena opravlja ti 
dela ali izvajati p ridob itne  
dejavnosti11.

Že prvega septem bra pa 
je  ita lijansko  ve lepos lan i
štvo v Sloveniji sporočilo, da 
je Italija odpravila om enje
no napoved ozirom a napo
vedani ukrep. Slovensko m i
nistrstvo za zunanje zadeve 
je om enjeno sporočilo  pre
jelo po protestu, ki ga je v lo 
žilo na italijanskem velepo
slaništvu. Po odpravi ukrepa 
se je italijanskem veleposla
niku Norbertu Capellu zah
valilo za hiter odziv. Proti na
meravani uvedbi vizumov za 
tiste slovenske državljane, ki 
v Italiji izvajajo dejavnosti pre
voza blaga in oseb, je ostro 
protestiral tudi sindikat avto
prevoznikov Slovenije.

M .

V I N S K A  CES T A V G O R I Š K I H  B R D I H

TURISTIČNE CESTE 
V SLOVENIJI

V Sloveniji je m inistrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano leta 1992 zasnova
lo projekt tako imenovanih 
vinskih cest. Le-te so oblika 
turistične dejavnosti na po
deželju, pri čemer je  turizem 
dopolnilna dejavnost. Vinske 
ceste so lahko speljane samo 
po vinorodni pokrajini.

Doslej je v  Sloveniji odpr
tih devetnajst turističnih cest. 
V seznamu, ki ga je objavilo 
m in is trs tvo  za km etijs tvo , 
gozdarstvo in prehrano, je na 
prvem mestu briška vinska 
turistična cesta. Ta se čez dr
žavno mejo povezuje oz iro 
ma združuje z vinsko cesto, 
ki poteka po italijanskem de
lu Goriških Brd. Že začetek 
mariborske ceste obeta ve
liko, ker imajo ob njej najsta
rejšo vinsko trto  v Sloveniji 
in znano tunelsko vinsko klet 
podjetja Vi nag. Gornje slo- 
venjgoriška se spaja z avstri
jsko vinsko cesto. Istrsko vin
sko cesto bodo uradno od
prli letos na Martinovo, ob 
njej pa bodo nudili tudi zna
čilne istrske jedi (domače 
klobase, jo to  in jed fuži), med 
vini pa zlasti refošk in mal
vazijo. Kakovost ponudbe 
bodo redno preverjali.

V Vipavski dolin i sta dve 
vinski cesti. Bolj uveljavljena 
je tista v zgornjem delu do li
ne, kjer nobena vas ni brez 
vinske kleti. V spodnjem delu 
Vipavske doline pa vodi v in 
ska cesta skozi kraje z boga
to kulturnozgodovinsko de

diščino, na temelju katere naj 
bi v prihodnje prirejali razne 
prireditve, s katerim i bi vin- 
skacesta zaživela.

Žal pa v nasprotju s tež
njami vinskih cest ne bo le
tos v Vipavi prvič po tridese
tih  letih turistično-družabne 
prireditve z naslovom Vipav
ska trgatev. Turistično d ru 
štvo, ki je njen glavni organi
zator, se je za odpoved pri
reditve žal moralo odločiti 
zaradi pom anjkanja finan
čnih sredstev in zaradi pre
majhne podpore občinske 
uprave v Vipavi.
-------------- M .

GOSTIŠČE NA 
DOBROVEM V BRDIH 

SPET ODPRTO
Gostišče z restavracijo in 

prenočišči na Dobrovem  v 
Goriških Brdih, ki je b ilo  ne
kaj tednov zaprto, ima nove
ga najemnika. To je gostinsko 
podjetje Okus iz Solkana, ki 
zagotavlja, da bo na D obro
vem razširilo ponudbo jedi, 
cene pa da bodo bistveno 
nižje, s čim er bi se bolj prila
godili kupni m oči s loven
skih in ita lijanskih  gostov. 
O m enjeno gostišče na D o
brovem je pom em bno za tu 
rizem v Goriških Brdih, saj 
ima edino večjo moderno re
stavracijo in okoli trideset 
ležišč. Je last delniške dru
žbe, ki jo  sestavljajo druž
beniki iz Hita, občine Brda in 
iz kmetijske zadruge na Do
brovem.

R O L K A N J E  /  T E K M O VANJ E Z A  I T A L I J A N S K I  P O K A L

MLADINA SPADA V SAM 
ROLKARSKI VRH

V nedeljo, 10. t.m., je v kra
ju Luserna San Giovanni pri 
Turinu potekala tretja preiz
kušnja za italijanski pokal v 
rolkanju v ravnini. Tudi tokrat 
so seizkazali rolkarji in rolka- 
rice Športnega društva M la
dina, saj je vseh sedem tekmo
valcev, ki so predstavljali kri
ško društvo, stopilo na zmago
valne stopničke.

V kategoriji deklic na pro
gi, dolgi tri kilometre, je tre
tje mesto zasedla M eri Perti 
s časom 9:40,5 (prva je bila 
Giorgia Grinierotto iz Bassa-

na s časom 8:13,5). V katego
riji dečkov je tretje mesto za
sedel Mladinin predstavnik I- 
van Kerpan s časom 7:57,1 
(prvi je bil Folco Pizzutto iz 
kluba CAI Bovisio s časom 
7:06,5). Med kadetinjami, ki 
so tekmovale na progi, do l
gi devet kilometrov, se je na 
drugo mesto uvrstila Ana Ko
šuta s časom 20:46,2 (prva je 
bila predstavnica kluba Cer- 
vino Nadine Chatrian s časom 
20:43,9). Eros Sullini, ki je tek
moval v kategoriji naraščaj
nikov na progi, dolgi 18 k ilo 

metrov, je bil prav tako dru
gi, njegov čas pa je bil 34:37,9 
(prvi je bil predstavnik druš
tva Hartmann Emanuele Sba- 
bo s časom 34:37,2). Najbolj
ša naraščajnica je bila Mateja 
Paulina, ki je zmagala s ča
som 37:21,5. Zmago pa si je 
med mladinkam i na progi, 
dolgi ravno tako 18 kilome
trov, priborila tudi Mateja Bo
gateč s časom 37:17,0, me
dtem ko je v kategoriji Master 
2 zmagal Enzo Cossaro s ča
som 48:45,7.

O D B O J K A  /  V O R G A N I Z A C I J I  SZ S L O G A

SPET TURNIR ZA 
POKAL BAZOVIŠKIH 
JUNAKOV

Športno združenje Sloga 
prireja tudi letos tradicional
na ženska in moška medna
rodna odbojkarska turnirja za 
Pokal bazoviških junakov. Tur
nirjev, ki bostapotekalav so
boto, 16., in nedeljo, 17. t.m., 
se bodo tudi letos udeležile 
kakovostne šesterke iz našega 
srednjeevropskega prostora.

V moški kategoriji bodo 
nastopile te ekipe: Slovan Pa- 
tronka Bratislava (Slovaška), 
O dbo jka rsk i k lub Fužinar 
Gok Igem (Slovenija), OD Val 
(Italija), Hypo VBK Celovec 
(Avstrija), MOK Rijeka (H r
vaška) in ŠZ Sloga (Italija).

V ženski kategoriji pa bo
do nastopili klubi OK H it Go
rica (Slovenija), ŽOK Sušak Ri

jeka (Hrvaška), Hypo VBK Ce
lovec, O K Kemiplas Koper 
(Slovenija), VK Doprastav Bra
tislava (Slovaška) in ŠZ Sloga.

Moški del turnirja bo pote
kal v občinski telovadnici v 
Repnu, ženski del pa v občin
ski telovadnici Muzio deTom- 
masini na Opčinah. Turnir se 
bo začel v soboto, 16. septem
bra; prva tekma se bo začela 
ob 15. uri, naslednje bodo ob 
17., 19. in 21. uri. V nedeljo, 
17. septembra se bo prva tek
ma začela ob 9.30, naslednje 
tekme pa bodo potekale ob 
11.30. Finale za peto mesto 
bo ob 14. uri, finale za tre tje  
mesto ob 16. uri, finale za pr
vo mesto pa ob 18. uri.

JADRANJE: NAPETA JADRA 
BARCOLANE 2000

Naglo se bliža letošnja, 32. 
mednarodna regata za jesen
ski pokal Barcolana (Barkov- 
Ijanka), ki je najpomembnejša 
jadralska preizkušnja v jesen
skem času. Najboljše jadrni
ce in krmarji se bodo pome
rili na regati v Tržaškem zali
vu v nedeljo, 8. oktobra. Te
den dni pred Barcolano "od
raslih11 pa bo potekala prva 
izvedba t.i. "male Barcolane" 
oz., kot sojo poimenovali pri
reditelji (v prvi vrsti Jadralno 
društvo iz Barkovelj in Grlja- 
na),YoungBarcolane. Regata 
je namenjena razredu O p ti
mist, kateremu pripadajo kr
marji in jadralci, stari od 10 do 
15 let. Kakih tristo malih ja
dralcev se bo pomerilo v delu 
zaliva pred starim tržaškim 
pristaniščem. "Mali Barcolani" 
bo prisostvovalo kakih tisoč 
učencev in dijakov tržaških 
šol, ki se bodo pomerili v  sli
karskem natečaju.

AVTOMOBILIZEM

SE ENKRAT TRAGIČNA  
M O N Z A

ERIK DOLHAR

Zmagovalec Velike nagra
de Italije, ki je bila v Monzi, 
10. t.m ., je Michael Schuma
cher, prvi mož znamenite ita
lijanske hiše Ferrariju.

Nemški pilot je tako na sku
pni lestvici bistveno zmanjšal 
zaostanek za vodilnim Hakki- 
nenom na sami dve točki. Fi
nec je namreč osvojil drugo 
mesto, medtem ko je bil tretji 
Ralf Schumacher. D irko sta 
zaznamovali nesreči, ki sta se 
zgodili takoj po startu na pr

vem oziroma drugem ovinku. 
Najprej sta trčila Salo in Irvi- 
ne, v karambolu, ki gaje nato 
povzročil Franzen pa je bilo 
vpletenih več bolidov. D irko 
so na tem mestu, poleg Fra- 
nezna, končali tudi Barichel- 
lo, Coulthard, Aleši, Button in 
De La Rosa. Piloti so vsi zdra
vi, pnevmatika pa je zadela 
mladega prostovoljnega ga
silca, ki je žal izdihnil v bo l
nišnici v Monzi. Ferrarijevi na
vijači so najprej slavili, zasta-
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ve pa so pospravili, takoj ko 
so izvedeli za sm rt prosto
voljca.

DIRKA STARIH AVTOV 
NA TRŽAŠKEM

Triintrideset večnih lepotic 
na štirih kolesih se je 10.m. 
pomerilo na dirki Trst-Opči- 
ne. Tekmovali so avtomobili, 
ki so bili izdelani pred letom 
1960. Zmaga je šla Fiatu, na 
drugo mesto se je uvrstila e- 
kipa Ali Strars, tretje pa je bilo 
vozilo iz tovarne Bugatti. D i
rke zgodovinskih avtom obi
lov so se udeležili tekmoval
ci iz Italije in tujine. Startalo 
je 35 avtov, vendar sta se dva 
kmalu ustavila in sta se mo
rala umakniti. Tekmovanje je 
priredil Klub 20' alTora. Na 
startu pri Drašci so se zbrali 
številni radovedneži in ljubi
telji starih vozil, ki vedno oh
ranjajo svoj čar. Ponosni last
niki pa so prisotn im  radi raz
kazovali svoje avtomobile, ki 
so danes prava dragocenost. 
Najstarejši avto na dirki je bil 
izdelan leta 1926.
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BOGATA DOŽIVETJA 
NA JUGU ITALIJE n.>
Prosvetno društvo Rupa- 

Peč je tudi za letošnji konec 
avgusta pripravilo petdnev
no potovan je , in s icer na 
skrajni jug Italije. Pot je  bila 
res dolga, toda neutrudna vo
dička, Patricija (predstavnica 
turistične agencije Caliba iz 
Vicenze) nam je krajšala ure 
z bolj ali manj romantičnim i 
zgodbami.

Ko smo se peljali m im o 
Bologne oz irom a  svetišča 
nad mestom, nam je opisala 
dolgo pot sv. Marina in o iko
ni Matere Božje, ki jo  je pri
nesel iz Splita in ki naj bi jo 
poslikal evangelist Luka. Pri 
Gradari (Pesaro) smo spet sli
šali zgodbo o zaljubljencih Pa
ola in Francesche, ki ju Dante 
opeva v Božanski kom ediji 
(Pekel, 10. spev), DAnnunzio 
pa v svojih pesnitvah. Ko se 
je bližala ura kosila, smo za
pustili avtocesto in zavili v 
notranjost v utrjeno mesto 
C orinaldo, m orda najlepše 
tovrstno mestece v Italiji, saj 
je njeno več kot 700 let staro 
obzidje ostalo povsem ohra
njeno kljub neštetim napa
dom. Kraj pa je  znan tudi za
radi sv. Marije Goretti, dva
najstletne deklice, rojene v 
tem kraju (obiskali smo ro j
stno hišo, preurejeno v m u

zej), ki se je že kot petletno 
dekletce preselila z družino v 
Nettuno in tam tudi po nekaj 
letih umrla nasilne smrti. Za
bodel jo  je sosedov sin, ker ni 
pristala na njegove zahteve. 
Bila je in ostala vzor nedol
žnosti in vdanosti Mariji. Leta 
1950 je bila v Rimu proglaše
na za svetnico. Temu sveča
nemu dogodku je prisostvo
vala tudi njena mama Assun- 
ta, kar je nekaj izrednega.

Da bi prebavili kosilo in se 
razgibali, smo si ogledali še 
glavno cerkev, stolp in se po 
stopnišču (prek 160 stopnic) 
spustili do parkirišča m imo 
slikovitih hiš, zgodovinskega 
vodnjaka - "pozzo della polen
ta" - in mestnih vrat. Luna je 
sijala, kar tem no je  bilo, ko 
smo se ustavili v  obmorskem 
mestu Termoli, da bi preno
čili. Nastanili smo se v hotelu 
tikob morju. Bilo je vroče, zelo 
vroče! In hrupno!

V sredo, 30. avgusta, smo 
nadaljevali pot proti jugu po 
avtocesti Foggia-Bari. Pokraji
na je  res slikovita: poleg m or
ja so tu razsežni nasadi o ljk 
in trt, sa jjevA pu liji po ljede l
stvo zelo razvito. Iz teh krajev 
prihajajo na naše mize zgod
nje sorte raznih zelenjav in 
namizno grozdje. Cilj dopol-

i dneva je bil Castel del M on- 
te. To je srednjeveški grad-utr- 
dba, ki se dviga 540 m etrov 
nad prostrano slikovito ravni
no t.i. De Murge in il Tavolie- 
re delle Puglie. V tlorisu je 
zgradba osmerokotnik z os
m im i osmerokotnim i stolpi. 
Tudi notranjost je zelo stro
ga, čeprav obogatena z mar
mornatimi stebri in oblogami. 
Friderik II. ga je  dal zgraditi v 
letih 1240-1250 kot lovsko 
postojanko.

Pot nas je peljala po M ur- 
gia dei tru lli. To je kraško ob
močje, prekrito s kamenjem, 
brinjem, oljkami, mandljevci, 
m irto. Turistično središče je 
Alberobello, znano po tip i
čnih hišah - "trulli". To so okro-

I gle kamnite hiše, 2,30 m vi
soke. Notranjost je  en sam 
prostor, ki je  služil družini in 
živini. Prepleskani so z ap
nom, zunaj in znotraj. Običaj
no stoje drug ob drugem in 
tvorijo slikovite ulice in zasel
ke. Strehe so sivi kamni v ob
liki stožca, z d im nikom , o- 
krašenim z raznimi simboli in 

j  znaki, ki označujejo lastnika. 
Danes so v teh hišah razno
vrstne trgovinice, ki s svojim 
blagom vabijo turista, da si o- 
gleda ponujeno blago in no
tranjost. Nekatere so še ved

no opremljene kot stanovanj
ske hiše in turist si lahko pred
stavlja, kako je izgledalo živ
ljenje pred to liko leti. Poleg 
Alberobella so še pom em b
na središče s "trulli": Fasano, Lo- 
corotondo, Cisternino in M ar
tina Franca. Restavracija, kjer 
smo kosili, je  bila tudi velik 
"trullo" in prenočili smo v leto- 
viščarskem središču s kras
nim razgledom na Murge sre
di "trullov" in sredozemske 
flore. V četrtek, 31. avgusta, 
smo se peljali še naprej proti 
jugu in stopili celo v deželo 
Bazilikata, in sicer v Matero. 
Mesto ni na prvi pogled nič 
posebnega, a ko nas je  vodi

čka peljala m imo glavnega tr
ga, seje na naši levi odprl ču
dovit pogled nat.i. “Sassi": dve 
apnenčasti rebri, "Sasso Bari- 
sano" in “Sasso Caveoso", po
sejani s hišami, ki so vgrajene 
ali izdolbene v skalo. Do leta 
1953 je tu živelo na tisoče lju
di, potem pa je županov od
lok prepovedal bivanje zara
di higienskih razlogov. Po sa
naciji so te hiše spet delno o- 
živele. Poleg stolnice iz 13. 
stoletja, ki se dviga med obe
ma predeloma, so še om em 
be vredne cerkve sv. Lucije, 
sv. Petra, frančiškanska in Ver
nih duš v  vicah. Tudi v Materi 
so nam postregli kosilo v t i

pični, v skalo vdelani restavra
ciji, kot vedno z od ličn im i 

| specialitetami, kot so ovčji sir, 
skuta, ribe, pikantna salama,

I ražnjiči z raznovrstnim me
som, pa še mozzarella, orec- 
chiette in sladice z mandeljni.

Pozno popoldan smo se 
; za dobro uro ustavili v  mestu 
Bari, da bi si ogledali cerkev 
sv. Nikolaja iz M ire, kjer od I. 
1084 ležijo njegove relikvije. 
Cerkev je mogočna, a prepro- 

| sta v zunanjščini, notranjost 
pa je široko obokana in lepo 

! poslikana, strop je  pozlačen. 
(Na sliki skupina udeležen
cev pred to cerkvijo). 
-------------- PK /  DALJE

K O N Č A L O  SE JE S V E T O L E T N O  R O M A N J E  M A R I J I N E G A  K I PA

MARIJA Z BARBANE ZOPET 
V DOMAČEM SVETIŠČU

Vsi m i, ki živim o v sred
njeevropskih deželah in ob 
Jadranu, smo duhovni otroci 
oglejske Cerkve, od koder se 
je v prvem tisočletju razširilo 
veselo oznanilo med latinska, 
germanska in slovanska ljud
stva. S to potrd itv ijo  se je na 
Mali šmaren, 8. t.m., končalo 
romanje starega Marijinega 
kipa z Barbane po obalah se
vernega Jadrana.

Od 5. avgusta dalje je lese
ni kip v prazničnem sprem
stvu potoval od Lignana do Bi- 
bioneja, Portoroža, M ilj, nato 
Gradeža in se na koncu spet 
vrnil na otok, kjer ga verniki 
častijo že dolga stoletja. M isi
jonarka vere se je hotela v ok
viru te širokopotezne sveto- 
letne pobude t.i. turistične pa
storale deželnega medškofij- 
skega odbora za jubilej, ki ga 
vodi nekdanji goriški nadškof 
p. A.V. Bommarco, srečati z 
ljudmi v času počitnic, počitka 
telesa, ki mora pomeniti tudi 
počitek in okrepitev duha. In 
eden glavnih ciljev romanja 
je bil prav srečanje vernikov 
različnih narodnosti in kultur
nih pripadnosti. Kot so nam 
potrdili organizatorji, je roma
nje popolnoma uspelo, saj se 
je v izrazih žive ljudske pobo
žnosti okrog dragocenega 
starodavnega kipa zbralo na 
tisoče oseb in družin več na
rodnosti, ki so v poletnem 
mesecu obiskale pet glavnih 
letoviščarskih obmorskih kra
jev severnega Jadrana. Pri

načrtu so zgledno sodelova
le škofije iz Vidma, Trsta, Go
rice, Pordenona in bližnjega 
Kopra ter tako dosegle, da sta 
se Jezus in njegova Mati do
taknila src številnih ljudi. To 
je pravzaprav cilj svetega leta: 
približati Kristusa ljudem in 
prenoviti vero v njih. Nova e- 
vangelizacija poteka tudi po 
poteh "nalezljivosti", kot je de
jal kard. C.M. M artini, saj so 
se ob tej priložnosti navezali 
na Mater Božjo z Barbane tu 
di verniki, ki dotlej niso poz
nali te priprošnjice obm or- 

] skih ljudi naših dežel.
V zadnji številki goriškega 

tednikaVoce Isontina je objav
ljenih več prispevkov, ki pou
darjajo različne vidike pobu
de. Lepo piše portoroški žup
nik Franc Prelc, d a j e 22. av
gusta toplo sprejelo rom arko 
v zalivu kar 500 vernikov.

I Sam je doživel "nepričakovan 
pojav", ko je občutil, da se je 

! v tem  romanju sveto leto ute

lesilo. Okrog kipa so sev Por
torožu zbrale številne množi
ce Slovencev, Italijanov, Nem
cev in Hrvatov. Raznolike sku
pine različnih verskih gibanj 
so bile zgovorne priče enot
nosti v Kristusu, "dokaz pra
ve Cerkve kot Kristusovega 
mističnega telesa". Marsikdo 
je že izrazil željo, da bi t.i. Pe- 

| regrinatio mariana postala tra
dicija, ki bi se obnavljala vsa
kih nekaj let, da bi še naprej 
utrjevala prepotrebne vezi 
med sosednjimi verniki raz
ličnih jezikov in kultur.

Romanje kot najpomem
bnejša deželna svetoletna po
buda v zadnjih mesecih seje 
slovesno končalo 8. t.m . na 
Barbani, kjer je vodil soma
ševanje goriški nadškof De 
Antoni. Pri procesiji so bili to 
krat prisotni verniki iz vseh o- 
biskanih krajev, ki so tako vr
nili obisk priljubljeni Božji Ma
teri na njenem dom u.

SARDINCI
DORICA MAKUC

zemljo.

D O R I C A  M A K U C

SARDINCI
Vabimo vas na predstavitev knjige, 

k i bo v četrtek, 21. septembra 2000, 
ob 20. u r i v m a li dvoran i Kulturnega  

centra Lojze Bratuž v G oric i.

Usoda tisočev 

prim orskih fantov 

in mož, ki jih  je 

med drugo 

svetovno vojno 

fašizem pregnal na 

Sardinijo, se nam 

kljub tragičnosti 

vojne razgrne z 

žarkom, polnim  

upanja, k i ga je 

med pregnanci 

vsakokrat vžgala 

misel na domačo


